
بذرپاش در جلسه شورای هماهنگی مجلس مطرح کرد

 پیشنهادات کاربردی دیوان محاسبات برای تدوین
 برنامه هفتم توسعه

زهرا علیدادی  رئیس کل دیوان محاســبات 
کشــور در جلســه شــورای هماهنگی مجلس 
پیشــنهادات اصلاحی و کاربردی دیــوان برای 

تدوین برنامه هفتم توسعه را تشریح کرد.
 مهرداد بذرپاش در جلســه شــورای هماهنگی 
مجلس شــورای اســلامی، گــزارش ایــن نهاد 
نظارتی از ارزیابی عملکرد برنامه ششــم توسعه 
در بازه زمانی ســال ۱۳۹۶ الی ۱۴۰۰ را ارائه کرد 
و پیشــنهادات اصلاحی و کاربردی برای تدوین 

برنامه هفتم توسعه را بیان کرد.
در این گزارش که برای نخســتین بار تهیه شده 
است، دیوان محاسبات کشور به ارزیابی عملکرد 
۵۲۰ بند، ماده، جز و تبصره برنامه ششــم توسعه 
پرداختــه و در نهایت پیشــنهادهای راهبردی 
برای تدوین برنامه هفتم توســعه را در دو بخش 

»ساختاری« و »حقوقی« ارائه کرده است.
بررســی های دیوان محاســبات بیانگر دستیابی 
حداقلی به اهداف تعیین شــده در برنامه ششــم 
اســت که مهمتریــن دلایل آن نبــود اطلاعات 
آماری متقن و به روز، عدم برنامه ریزی درســت، 
فقــدان منابــع مالــی لازم و متناســب، عدم 
هماهنگی بین بخشی و عدم تصویب آئین نامه ها، 
دستورالعمل ها و ســایر مقررات قانونی مرتبط با 
احکام یاد شــده، نگاه سیاســتی کلی به موضوع 
به جای تدوین مــوارد عمل گرایانــه، وجود نگاه 
آرمانی به برنامــه و در نهایــت تحریم های بین 
المللی و عدم توجه بــه ظرفیت های مردمی برای 

حل مشکلات است.
این گزارش نشــان می دهد که اهداف قانونگذار 
تنها در ۳۰ درصــد احکام برنامه ششــم محقق 
شده، در ۴۸ درصد بخشــی از احکام محقق شده 
و در ۲۲ درصــد احکام اهــداف قانونگذار تحقق 
نیافته است. ضمن اینکه هیچیک از سیاست های 

کلی تحقق صددرصدی نداشته است.
بر اســاس یافته هــای تفریــغ بودجــه دیوان 
محاســبات کشــور در ســنوات ۱۳۹۶-۱۳۹۹ 

علیرغم درج برخــی از مواد قانون برنامه ششــم 
توسعه کشور در بودجه های ســنواتی، اعتبارات 
لازم متناســب با اهداف تعیین شــده اختصاص 
نیافته و یا محقق نشده است.حسابرسی وضعیت 
تصویب آئین نامه ها و مقررات مربوطه نیز نشــان 
می دهد که صرفــاً ۲ درصد از مقــررات، در زمان 
مقرر تصویــب و ۷۱ درصــد از مصوبه ها خارج از 
فرصت زمانی قانون مصوب شــده اند و ۲۷ درصد 

تاکنون مصوب نشده است.
بررســی شــاخص های کلان اقتصادی حکایت 
از فاصله معنــادار آن ها در اجــرا و قانون دارد. در 
قانون برنامه ششم توسعه دســتیابی به متوسط 
رشد سالانه هشت درصد مدنظر بوده اما متوسط 
عملکرد از ۱۳۹۶ الی ســه ماهه سوم ۱۴۰۰ زیر 

یک درصد )۰.۷۶( بوده است.
همچنین نســبت درآمدهای مالیاتــی به تولید 
ناخالص داخلی نشــان از عدم تحقــق اهداف در 
ترکیب منابــع بودجــه ای دارد و در هیچیک از 
احکامی که نیــاز به مشــارکت بخش خصوصی 

بوده، عملًا توفیق حاصل نشده است.
در حــوزه بانکی عمــده وظایف نظارتــی نظیر 
اقدامات نظارتی و انتظامی بانک مرکزی، استقرار 
ســامانه های نظارتی برخط، ایجاد ســامانه های 
متمرکز، امــکان دریافــت الکترونیکی و برخط 
استعلام های مورد نیاز و فراهم کردن امکان اخذ 
اســتعلام ها به صورت الکترونیکــی و برخط و.... 
مورد تاکید قرار گرفته کــه در این زمینه اقدامات 
لازم صورت پذیرفتــه لیکن نیازمنــد تجمیع و 

ایجاد سامانه های مرتبط دیگری است.
این نهاد نظارتی تاکید می کند با توجه به اینکه عدم 
موفقیت کامل مجریان در تحقق اهداف قانونگذار 
در برنامه ششــم توســعه ناشــی از توجه نکردن 
به سیاســت های کلی برنامه، اقتصــاد مقاومتی، 
عدم برنامه ریزی مناســب و تخصیص منابع مالی 
لازم در بودجه هــای ســنواتی، تحریم هــای بین 
المللی بوده اســت، مبنای حرکت کشور در برنامه 

هفتم توســعه، باید بیانیــه گام دوم انقلاب ابلاغی 
مقام معظم رهبری و ســایر سیاســت های ابلاغی 
و عملکرد قوانین مشــابه و مرتبط باشــد.. دیوان 
محاسبات کشــور با هدف کمک به تدوین برنامه 
هفتم و کارآمدتر بودن این برنامه، پیشــنهادهای 
راهبردی لازم را با رویکــرد این بیانیه، در دو بخش 
»محتوایی« و »ساختاری و حقوقی« ارائه می کند 
که برخی از مهمترین پیشــنهادهای ساختاری و 

حقوقی شامل موارد زیر است:
 تدوین عملیاتی طرح ها، پروژه ها، مواد و احکام 

سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه
 کمی ســازی شــاخص های کیفی تدوینی در 
برنامه هفتم توسعه و ارائه شاخص ها و معیارهای 
اندازه گیری مرتبط در پیوســت قانــون برنامه 

هفتم توسعه کشور
 شــفاف ســازی داده، اطلاعات و آمار کشور با 
اســتقرار ســامانه های یکپارچه و تعیین متولی 

رسمی ارائه آمار
تعیین و تصریح مسئول اجرای تمامی طرح ها، 
پروژه ها، مواد و احــکام عملیاتــی برنامه هفتم 

توسعه کشور
 تعیین مرجع ارائه گزارش عملکــرد برنامه در 
مقاطع زمانی مختلف با شــاخص ها و معیارهای 
اندازه گیری مرتبط در پیوســت قانــون برنامه 

هفتم توسعه کشور
 تعیین مراجع نظارتی ارزیابی عملکرد برنامه و 
ساز و کار مناسب جهت دریافت بازخورد نظارتی 
به منظور اصلاح امور حسب مورد توسط مجلس 

شورای اسلامی
 تدوین پیوســت »پروژه های راهبردی برنامه 
هفتم توســعه کشــور« به منظور اولویت بندی 
طرح ها، پروژه ها، مواد و احــکام عملیاتی برنامه 

جهت اجرای بهینه آنها
 تدوین »پیوســت تأمین منابع مالی، اعتباری 
برنامه هفتم توسعه کشور« و التزام به تجدیدنظر 
منابع بر اساس نرخ تورم قبل از ارائه لایحه بودجه 
سنواتی به مجلس شورای اسلامی و ارسال آن به 

همراه لایحه بودجه سنواتی به مجلس
 تهیه »پیوســت مبانی عملیاتی تدوین بودجه 
ســنواتی مبتنی بر عملکرد برنامه هفتم توسعه 
کشور« به منظور عدم تصویب قوانین بودجه های 

سنواتی مغایر با قانون برنامه
 در دوره برنامــه هفتــم توســعه هر طــرح یا 
لایحه ای که به تقلیل منابع یــا افزایش مصارف 
تعیین شــده در قانون برنامه بیانجامد در صورتی 
قابل تصویب باشد که قانون برنامه اصلاح و طریق 
جبران بــار مالــی آن در قالب اصــلاح جداول و 

اهداف برنامه پیش بینی شود.

مسیر ایـران در پالایشگاه های فراسرزمینی هموار شد
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آنلاین

 وزیر نیرو در دیدار ویدئوکنفرانسی با هیئت عالی رتبه نیکاراگوئه 
مطرح کرد

وابط ایران  کید بر گسترش ر  تأ
و نیکاراگوئه

سازمان برنامه:

 افزایش حقوق ها 
با منابع غیرتورمی اجرا می شود

سخنگوی وزارت امورخارجه در نشست خبری:

ایران پاسخ تحریم و دخالت های 
وپا را متقابلا می دهد ار

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تشریح کرد
وه از شاغلان و بازنشستگان  حقوق کدام گر

افزایش می یابد؟
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس توضیحاتی درباره مشمولان افزایش 
حقوق بر اساس لایحه متناسب ســازی حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان 

کشوری و لشکری ارائه داد.

واکاوی  وضعیت  تسهیلات  بالای 100 میلیارد تومان بانک ها
  وام دهی  بی ضابطه عامل رشد تورم 

و ناترازی بانکی
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رئیس سازمان توسعه تجارت:

دچار خودتحریمی هستیم
صادرات ۵0 میلیارد دلاری برای ایران شوخی است!

آگهی تجدید مناقصه عمومی 

یونسغفاری-شهرداررباطکریم

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره 01/332 مورخ 1401/4/5 شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذیل 
را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران فعال واجد شرایط و دارای سوابق کاری مفید در این زمینه واگذار نماید. 

مبلغ اعتبار موضوع مناقصهردیف
مصوب)ریال(

مبنای قیمت محل تامین اعتبار
پیشنهادی

مبلغ تضمین شرکت مدت اجرا
در مناقصه)ریال(

اجرای پروژه خرید و نصب تابلوهای 1
معابر و راهنمایی و رانندگی سطح شهر

ردیف 40803002 15/000/000/000
بودجه داخلی شهرداری

4750/000/000ماهبه صورت مقطوع

شرایط:
1-هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد. 

2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
3-ســپرده شرکت در مناقصه می بایســت بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب 
 ) IR280170000000106625206008 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 )شماره حساب شبا
تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم 
و ســوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هرگاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما 

ضبط خواهد شد. 
4-مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1401/7/19 به مدت یک هفته(

محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیــان مــی بایســت پاکــت هــای پیشــنهاد قیمــت خــود را که برابــر شــرایط منــدرج در کاربــرگ مناقصــه تنظیم 
 شــده اســت را حداکثــر تــا ســاعت 14/30 روز دوشــنبه مــورخ 1401/8/9 در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت

 WWW.SETADIRAN.IRتسلیم نمایند.
6-متقاضیان جهت دریافت اســناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حســاب جاری به شماره 0106624819004 نزد بانک ملی 
ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط 

کریم تسلیم نماید. 
7-زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت 14/30 روز سه شنبه مورخ 1401/8/10 می باشد. 

8-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/07/19   تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/07/26 

 نوبت دوم

آگهيفراخوانمناقصهعمومی
باارزیابیکیفی

شــركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان درنظر دارد"احداث حوضچه های 
طرح نوســازی خط انتقال آبرســانی از میناب بــه بندرعباس"با حدود برآورد 
هزینــه اجــرای کار به مبلغ 63.755.938.628 ریال بر اســاس فهرســت 
بهاي ســال 1401 از طریق مناقصه عمومي یك مرحلــه اي به پیمانکار واجد 
صلاحیت پایه 5رشــته آب واگــذار نماید. مبلغ تضمین شــرکت در فرآیند 
ارجــاع کار3.187.750.000ریال از نوع ضمانت نامــه بانكي و یا واریز وجه 
نقد. مهلت خرید اســناد از سامانه ســتاد ایران )www.setadiran.ir( با 
پرداخت مبلــغ 4.235.000ریال از تاریخ درج ایــن آگهی و حداکثر تا مورخ 
1401/08/02، مهلت بارگذاری پیشــنهاد قیمت و اســناد مربوطه تا ساعت 
13 مورخ 1401/08/18 بوده و تاریخ بازگشــایی پیشنهادات ساعت10مورخ 

1401/08/21 می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/07/26

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/07/30

روابــطعمـومــيشركتسهاميآبمنطقهايهرمزگان

 نوبت اول

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

شناسه آگهی :1394472
آگهی تجدید مناقصه عمومی 

یونسغفاری-شهرداررباطکریم

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره 01/332 مورخ 1401/4/5 شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذیل 
را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران فعال واجد شرایط و دارای سوابق کاری مفید در این زمینه واگذار نماید. 

مبلغ اعتبار موضوع مناقصهردیف
مصوب)ریال(

مبنای قیمت محل تامین اعتبار
پیشنهادی

مبلغ تضمین شرکت مدت اجرا
در مناقصه)ریال(

اجرای پروژه خرید و نصب تابلوهای 1
معابر و راهنمایی و رانندگی سطح شهر

ردیف 40803002 15/000/000/000
بودجه داخلی شهرداری

4750/000/000ماهبه صورت مقطوع

شرایط:
1-هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد. 

2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
3-ســپرده شرکت در مناقصه می بایســت بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب 
 ) IR280170000000106625206008 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 )شماره حساب شبا
تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم 
و ســوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هرگاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما 

ضبط خواهد شد. 
4-مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1401/7/19 به مدت یک هفته(

محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیــان مــی بایســت پاکــت هــای پیشــنهاد قیمــت خــود را که برابــر شــرایط منــدرج در کاربــرگ مناقصــه تنظیم 
 شــده اســت را حداکثــر تــا ســاعت 14/30 روز دوشــنبه مــورخ 1401/8/9 در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت

 WWW.SETADIRAN.IRتسلیم نمایند.
6-متقاضیان جهت دریافت اســناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حســاب جاری به شماره 0106624819004 نزد بانک ملی 
ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط 

کریم تسلیم نماید. 
7-زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت 14/30 روز سه شنبه مورخ 1401/8/10 می باشد. 

8-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/07/19   تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/07/26 

 نوبت دوم

آگهيفراخوانمناقصهعمومی
باارزیابیکیفی

شــركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان درنظر دارد"احداث حوضچه های 
طرح نوســازی خط انتقال آبرســانی از میناب بــه بندرعباس"با حدود برآورد 
هزینــه اجــرای کار به مبلغ 63.755.938.628 ریال بر اســاس فهرســت 
بهاي ســال 1401 از طریق مناقصه عمومي یك مرحلــه اي به پیمانکار واجد 
صلاحیت پایه 5رشــته آب واگــذار نماید. مبلغ تضمین شــرکت در فرآیند 
ارجــاع کار3.187.750.000ریال از نوع ضمانت نامــه بانكي و یا واریز وجه 
نقد. مهلت خرید اســناد از سامانه ســتاد ایران )www.setadiran.ir( با 
پرداخت مبلــغ 4.235.000ریال از تاریخ درج ایــن آگهی و حداکثر تا مورخ 
1401/08/02، مهلت بارگذاری پیشــنهاد قیمت و اســناد مربوطه تا ساعت 
13 مورخ 1401/08/18 بوده و تاریخ بازگشــایی پیشنهادات ساعت10مورخ 

1401/08/21 می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/07/26

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/07/30

روابــطعمـومــيشركتسهاميآبمنطقهايهرمزگان

 نوبت اول

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

شناسه آگهی :1394472



رئیس ستاد مرکزی یوم الله 1۳ آبان:

مراسم یوم الله ۱۳ آبان در ۹۰۰ شهر برگزار می شود

سخنگوی وزارت امورخارجه در نشست خبری:

وپا را متقابلا می دهد ایران پاسخ تحریم و دخالت های ار

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      26 مهر 1401    شماره 1169

ویم این گونه به کمک تولید بر
مجتبی نقــدی تحریم های بی ســابقه ایالات متحــده امریکا علیه 
ایران و به خصوص بخش تولید و صنعت کشــور، بحران و نوسان های 
اقتصادی و همچنین افزایش تورم در سال های گذشته فشار مضاعفی 
را بر صنایع و کارآفرینان ایران وارد کرده تا جایی که در برخی حوزه ها 
فعالیت های صنعتی و تولیدی عملا هرگونــه توجیه اقتصادی خود را 

از دست داد.
در چنین شــرایطی اگرچه صاحبــان برخی صنایع به ســمت دیگر 
فعالیت هــای اقتصادی غیرمولد کشــیده شــدند اما بخش وســیع 
جامعه کارآفرینان و صاحبان صنایع کشــور، میــدان را خالی نکرده و 
فعالیت های خود را در وضعیتی بسیار دشــوار ادامه دادند. روایت های 
ایــن کارآفرینــان از این دوران ســخت امــا از باپرجابودن مســئله 
ســرمایه گذاری و تامین مالی حکایت دارد؛ موضوعی که اهمیت آن از 
ســوی دولت و وزارت خانه های اقتصادی هم درک شده و تلاش برای 

پیداکردن راه حل های مختلف درباره آن ادامه دارد.
دغدغه اصلی کارآفرینان، تامین مالی و سرمایه گذاری است؛ موضوعی 
که اکنون همه ارکان چــه در بخش دولتی و حاکمیتــی و چه فعالان 
بخش خصوصی نســبت به آن دغدغه دارند که این موضوع در جلسات 
مختلف به عنوان صورت مســئله مطرح و راهکارهای متنوع و متفاوت 

درباره روند تشکیل سرمایه بحث و بررسی شده است.
بخشی از راه حل های مطرح شده درباره تامین پروژه های پیشران های 
اقتصادی کشــور، تامین مالی از سوی صندوق های ســرمایه گذاری 
خصوصی بوده اســت. راهکارها و محور بحث  متفاوت و متنوع بود؛ در 
حالت کلی راهکارها و روند تامین سرمایه در این شرایط بسیار سخت و 

پیچیده شده است.
اما در این چند وقت گذشــته اتفاقات خوبی رخ داده اســت؛ تغییراتی 
مانند ماده ۱۳۸ مکرر که همان مــاده ۳۰ قانون رفع موانع تولید که بعد 
از چندســال پیگیری امسال وزارت صمت توانســت مصوبه خوبی را از 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی که همان ســران قوا است بگیرد که 
ابلاغ هم شده اســت. این مصوبه می گوید ســرمایه گذاران در صورتی 
که در قالب عقد مشــارکت مدنی بــرای همدیگر تامیــن مالی انجام 
دهند، تا ۲۱.۶ درصد هم ســرمایه گذار معافیت مالیاتی دارد و هم برای 
ســرمایه پذیر به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی یا سپر مالیاتی لحاظ 

شود. 
موضوع مهمی اســت که ابلاغ شده اما بســیاری از فعالان اقتصادی در 
جریان این ابلاغیه نیســتند و انتظار می رود مجمع کارآفرینان ایران با 
توجه به دامنه گســترده فعالیت خود و وســعت این فعالیت درباره آن 

اطلاع رسانی انجام دهد.
نکته و موضــوع مهم دیگــر بحــث ابزارهــای تامین مالــی در بازار 
سرمایه است که شــرکت  ســهامی عام پروژه و صندوق های صندوق 

سرمایه گذاری خصوصی )PE( مورد بحث است.
همچنین با مجمع کارآفرینان نیز مباحثی مشــابه مطرح شده که در 
مرحله اول توافقی دربــاره صندوق های ســرمایه گذاری خصوصی و 
شرکت های سهامی عام پروژه مطرح شــد که به کمک آن ها و در کنار 

دیگر راه حل ها این پروژه های پیشران تامین مالی شوند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تشریح کرد
وه از شاغلان و بازنشستگان  حقوق کدام گر

افزایش می یابد؟
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس توضیحاتی درباره مشمولان 
افزایش حقوق بر اساس لایحه متناسب سازی حقوق کارکنان دولت و 

بازنشستگان کشوری و لشکری ارائه داد.
جعفر قــادری ، با اشــاره به تصویب کلیات لایحه متناســب ســازی 
حقوق کارکنان دولت و بازنشســتگان کشــوری و لشکری در مجلس، 
گفت: در این لایحه دولت پیشــنهاداتی برای ترمیم حقوق شــاغلان و 

بازنشستگان کشوری و لشکری آورده است.
وی بیــان کرد: در لایحه متناســب ســازی حقوق کارکنــان دولت و 
بازنشستگان کشوری و لشکری برای افزایش حقوق مشمولان صندوق 
تأمین اجتماعی هیچ پیشنهادی نیامده است، چرا که از ابتدای امسال 
مشــمولان صندوق تأمین اجتماعی افزایش حقوق خــود را دریافت 

کردند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
لایحه متناسب ســازی حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان کشوری 
و لشــکری برای کارکنان دولت یعنی شــاغلان و بازنشستگان دولتی 
اســت، تصریح کرد: البته کارکنان دولت که مشمول قانون کار هستند 
هم قبلًا ۳۸ درصد افزایش حقوق داشتند و لایحه مذکور برای این افراد 

هم افزایش حقوق در نظر نگرفته است.

نماینده مردم شیراز در مجلس شــورای اسلامی اظهار داشت: حقوق 
کارکنان دولت که در مشــاغل غیر کارگری هســتند و تحت شمول 
صندوق بازنشستگی کشــوری و لشکری هســتند، افزایش خواهد 

یافت.
قادری درباره میزان افزایش حقوق مشــمولان لایحه متناسب سازی 
حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان کشوری و لشکری، گفت: حقوق 
شــاغلان یک میلیون تومان و حقوق بازنشستگان نیز ۹۰۰ هزار تومان 
افزایش می یابد. علاوه بر این، بــرای حق عائله مندی ۲۰۰ هزار تومان و 
برای هر فرزند هم ۱۰۰ هزار تومان به حقوق کارکنان و بازنشســتگان 

کشوری و لشکری اضافه خواهد شد.
وی ادامه داد: در مجموع به هر شــاغل و بازنشســته دولتی کشــوری 
یا لشــکری بین یک میلیون تا یک میلیون و ۲۰۰ هــزار تومان اضافه 
می شود و مواردی چون حق عائله مندی و حق اولاد هم برای آنان لحاظ 

خواهد شد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی درباره میزان 
افزایش حقوق بازنشســتگان کشــوری و لشــکری، بیان کرد: ما در 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس بحث و تبادل نظر کردیم و گفتیم 
که بازنشستگان انتظار همسان ســازی حقوق هم دارند. بر این اساس، 
برای آنان پیش بینی کردیم که علاوه بر افزایش حقوقی که بر اســاس 
لایحه مذکور خواهند داشــت، ۵ درصد دیگر هم به حقوق آنان اضافه 

شود.
نماینده مردم شــیراز در مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: دولت 
پیشــنهاد آورده بود که مســتمری افراد تحت پوشــش کمیته امداد 
و بهزیســتی بین ۵ تا ۱۰ درصد افزایــش پیدا کند که مــا آن را به ۳۰ 
درصد افزایش دادیم و دولت هــم قبول کرد. همچنین حقوق جانبازان 
و رزمندگان معسر فاقد شغل و درآمد به ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار افزایش 

خواهد یافت.

یادداشت

تریبون

محمد مهاجرانی  رئیس ســتاد مرکزی 
یــوم الله ۱۳ آبان با بیان اینکه امســال باید 
پاســخ محکمی از طــرف ملت ایــران به 
سیاست های شــیطانی آمریکا داده شود، 
گفت: در نزدیک به ۹۰۰ شــهر مراسم ۱۳ 

آبان را برگزار خواهیم کرد.
 وحید جلال زاده رئیس ســتاد مرکزی یوم 
الله ۱۳ آبان در ســومین نشست هماهنگی 
ســتاد مرکزی روز ملی مبارزه با اســتکبار 
جهانی و یوم الله سیزده آبان، اظهار داشت: 
۱۳ آبان امســال بعد از حوادث اخیری که 
پشت ســر گذاشــتیم انجام خواهد شد و 
قطعاً این روز مانند ۹ دی در یاد و خاطره ها 
خواهــد ماند کــه البته به همت مــا و همه 
دستگاه هایی که مســئولیت دارند بستگی 
دارد.وی عنــوان کــرد: ۱۳ آبان، امســال 
باید پاســخ محکمی از طرف ملت ایران به 
سیاســت های شــیطانی آمریــکا و برخی 
فریب خوردگان باشــد. ۱۳ آبــان به حول 
قوه الهی پاســخ »ایران قوی« بــه آمریکا و 

صهیونیست ها و در راســتای خنثی کردن 
توطئه های آنها خواهد بود و پاســخ قاطعی 
به رئیــس جمهور منفــور آمریــکا و رژیم 

کودک کش صهیونیست ها داده می شود.
رئیس ستاد مرکزی یوم الله ۱۳ آبان افزود: 
راهپیمایی ۱۳ آبــان روز بــزرگ مرگ بر 
آمریکا خواهد بــود و روز تاریخی هماوردی 
ملت ایران به سیاســت های یکجانبه گرایی 
آمریکا و مُهر بطلانی بر قدرت نمایی آمریکا 
در منطقه و جهان است. نفرت آمریکایی ها 
از ۱۳ آبــان و تســخیر لانه جاسوســی در 
کلمات و گفتارشان به وضوح دیده می شود. 
بعد از این واقعه بود که برخی جرأت کردند 

پرچم آمریکا را به آتش کشیدند.
جلال زاده تصریح کرد: ما نقشــه جهانی را 
تغییر دادیــم. اصل دعوا هم این اســت که 
ملت ایران مســیر دیگری را برای توسعه و 

استقلال طلبی خود به کار گرفتند. 
وی خاطرنشــان کرد: برخی اغتشاشــات 
اخیر را حرکتی آفندی، تحلیل می کنند در 

صورتی که این حرکات یک حمله پدافندی 
اســت. اگر به اتفاقات منطقه توجه داشته 
باشیم متوجه می شویم آمریکا پدافندِ آفند 

جمهوری اسلامی و انفعال آنها بوده است.
رئیس ســتاد مرکزی یوم الله ۱۳ آبان بیان 
کرد: اینترنشــنال که با نفرت و کینه علیه 
مردم ایران صحبت می کند نشــان می دهد 
یک جا ضربه را محکم خورده اند. جمهوری 

اسلامی در جایگاه خود ضربات را زده است.
جلال زاده اضافه کرد: البته مــا نباید بهانه 
به دســت دشــمن بدهیم و ایرادات خود را 
به جایی برسانیم که به مشکل تبدیل شود. 
ملت ایران نجیب هستند. ان شاء الله در ۱۳ 
آبان امسال باید بار دیگر قدرت ملت ایران را 

به آمریکایی ها و صهیونیست ها بچشانیم.
وی گفــت: در نشســتی مطلبــی از من به 
نادرستی نقل شــده بود. گفته بودند جلال 
زاده گفته اســت اینترنت را قطــع کنید، 
اینترنت را وصل کنید. گفته بودم شــما که 
نگران قطع اینترنت هستید، تبلیغ »کوکتل 

مولوتوف«، ســلاح ســرد و گــرم و چگونه 
آسیب زدن به دستگاه های نظامی را پخش 
نکنید، اینترنت خود به خود وصل می شود.

رئیس ستاد مرکزی یوم الله ۱۳ آبان گفت: 
آموزش و انتشــار این مــوارد در تمام دنیا 
جرم است. آن روز شخصی می گفت با »آی 
پی« ترکیه و امارات وارد اینستاگرام شوید، 

همین تصاویر که در ایــران می گذارند آنجا 
پاک می شــود. اما اینها در فضای ایران تمام 
مناســبات خود را بی خیال شدند، از این رو 
همه اینها پدافندی اســت و نشان از ضربات 
متعددی اســت کــه خورده اند.جلال زاده 
گفت: در نزدیک به ۹۰۰ شــهر مراسم ۱۳ 

آبان را برگزار خواهیم کرد. 

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
با بیان اینکه اروپا را بــه پرهیز از رفتارهای 
مداخله گرایانــه دعوت می کنیــم، اظهار 
داشــت: ایران در صورت ادامــه رفتارهای 
مداخلــه گرایانــه اروپا واکنــش متقابل و 
متناســب نشــان خواهد داد، این موضوع 
در مورد تمــام کشــورهای اروپایی صدق 

می کند.
کنعانی در خصوص اظهــارات بورل رییس 
سیاســت خارجــی اتحادیه اروپــا گفت: 
واکنش های زیادی به ایــن موضوع وجود 
داشته اســت و به اندازه کافی عکس العمل 
شنیده شده و حتی در اروپا اظهارات ایشان 

تعجب بسیاری را برانگیخته است.
وی در پاسخ به ســئوالی در مورد اظهارات 
مقامــات فرانســوی و رئیس جمهــور این 
کشور و نوع رفتار و مواضعی که درخصوص 
تحــولات داخلی ایــران اتخــاذ کرده اند و 
رویکردی که در قبال تحولات و اعتراضات 
داخلی در فرانسه و اعتصابات کارگری اخیر 
در این کشــور داشــتند، گفت:  قبلا هم در 
ادبیات اروپا و هم در حــوزه عملکرد و رفتار 
تعداد قابل توجهی از مقامات کشــورهای 
اروپایی شــاهد تقســیم بندی تروریسم به 
ترویســم خوب و بد بودیم. ولی امروز با یک 
تقســیم بندی جدید در ادبیات سیاســی 
غرب مواجه هستیم تقســیم اغتشاشات به 

اغتشاشات خوب و بد است.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: اگر 
اغتشاشــات در ایران صــورت بگیرد خوب 
است و برخوردی نباید صورت بگیرد اما اگر 
اغتشاشات در اروپا شــکل بگیرد، بد است 
و باید برخورد شــود.  مقامات و مســئولان 
این کشــور حق دارند برخورد کنند و حتی 
به اعتصاب کارگری را با شــدت عمل پایان 
ببخشــند. قضاوت با کســانی که است که 
تحولات را دنبال می کننــد و رفتار دوگانه  

غرب را می بینند.
کنعانی گفت: کشــورهایی که را که در امور 
کشــورهای دیگر از جمله ایــران دخالت 

می کنند را دعوت به عقلانیت می کنیم.

ایران دولت مسئولیت پذیری است
کنعانی اظهار داشــت: مــن لازم می دانم 
اشــاره کنم به مواضع عدیده ای که علاوه بر 
فرانســوی ها مقامات آمریکایی هم در قبال 
ایران گرفته انــد، ایران دولت مســئولیت 
پذیری اســت و در عمل اثبات کرده اســت 
دولتی است که هم به نگاه شهروندان احترام 
می گذارد در دولت های چهارســاله با رای 
مردمی انتخاب می شود و بر سر کار می آید 

و هم به امنیت شهروندان توجه دارد.
وی تصریح کرد: در کــوران حوادث منطقه 
که کشورهای عدیده ای دچار آشوب شدند 
و در معرض حمله تروریســم و خارجی قرار 
گرفتنــد و امنیت در هم شکســته ۱۰۰ ها 
نفر قربانــی ناامنی و بی ثباتی شــدند ایران 
لنگرگاه ثبات بــود و این توانایــی را اثبات 
کرد که در اوج بحران در منطقه نســبت به 
امنیت شهروندان مســئول است، علاوه بر 
امنیت شهروندان در سالیان گذشته اثبات 
کرد در تامین امنیــت ملت های منطقه هم 
نقش موثری داشته تحولات عراق و سوریه و 
افغانستان شاهد روشنی بر توانایی ایران بر 

تامین امنیت منطقه است.

مقاومت علیه اشغالگر می تواند تامین 
کننده حقوق ملت فلسطین باشد

کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد نشست 
آشتی در میان گروه های فلسطینی برگزار 
شــد، گفت: تحولات فلســطین این روزها 
بسیار حساس اســت و دیدگاه ایران نسبت 

به فلســطین دیدگاه واضح و روشنی است. 
معتقدیم چیزی کــه می تواند تامین کننده 
حقوق ملت فلسطین باشــد، مقاومت علیه 
اشغالگر اســت و روند سیاســی، ایران ایده 

سیاسی خود را مطرح کرده است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: 
همه ملت فلســطین باید در یک رفراندوم 
فراگیر شرکت کنند و نسبت به آینده خود 

تصمیم بگیرند.

ایران پاسخ رفتارهای مداخله گرایانه 
اروپا را متقابلًا می دهد

وی با بیــان اینکــه در مورد مواضــع اروپا 
دیدگاه های خود را مطــرح کردیم، گفت: 
دیدگاه های خود را با اروپــا مطرح کردیم 
و طرف های اروپایی را بــه عقلانیت دعوت 
می کنیم،آن ها باید بداننــد در مورد ایران 
صحبت می کنند، کشــوری کــه مقتدر و 
مســئولیت پذیر است و کشــوری است که 
در صورت رفتــار عقلانی و منطقی می تواند 
مهم ترین شــریک برای  صلــح و ثبات در 
منطقه باشد. ما آنها به به پرهیز از رفتارهای 
مداخلــه گرایانــه دعوت می کنیــم اما در 
صورت رفتارهــای مداخلــه گرایانه ایران 
واکنش متقابل و متناســب نشــان خواهد 
داد و در مورد تمام کشورهای اروپایی صدق 

می کند.
کنعانی در مورد حمله به اماکن دیپلماتیک 
ایران گفت: مســئولیت کشورهای پذیرنده 
است که امنیت سفارتخانه های ایران باشند 
اما متاســفانه به رغم وظیفه، کشــورهای 

پذیرنده، به مسئولیت خود عمل نکردند.
وی ادامــه داد: حملــه  به یکــی از مدارس 
جمهوری اســلامی ایــران در آلمــان در 
نیمه شــب و به آتش کشــیدن این مدرسه 
و همچنیــن حمله بــه مراکز اســلامی در 
کشــورهای دیگر از مصادیــق بی توجهی 
اروپا به مسئولیت خود در قبال حفظ امنیت 
مراکز ایران است، مســئولیت حفظ امنیت 
این مراکز با  کشــورهای پذیرنده اســت و 
باید برخورد قانونی کنند. ایران یادداشــت 

اعتراضی به سفارتخانه ها داده است.

امیدواریم ثبات و امنیت در عراق 
تحکیم پیدا کند

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد روند 
سیاســی در داخل عراق گفت: خوشــحال 
هســتیم که روند سیاســی در عراق قوت 
گرفته و رییس جمهور هم موفق به تشکیل 
کابینه شده و به سمت جلو در حال پیشرفت 
است. رییس جمهور کشورمان نیز به رییس 
جمهور جدید تبریک گفتند و امیدواریم در 

مهلت قانونی ایشان موفق به تشکیل دولت 
شــوند و ثبات و امنیت در عراق تحکیم پیدا 

کند .
کنعانــی در مورد نشســت ســیکا افزود: 
نشســت ســیکا بســیار مهم بود و  رییس 
جمهور در ایــن کنفرانس اعتماد ســاز در 
آسیا شــرکت کردند، این اقدام در استمرار 
سیاست خارجی دولت سیزدهم مبتنی بر 
دیپلماسی پویا و هوشــمند است که گفت 
وگو های خوبی هم صــورت گرفت.  رییس 
جمهور دیــدار دو جانبه ای هــم با رییس 
جمهــور آذربایجان و هم گفــت وگوی دو 
جانبه ای با امیر قطر داشــتند که مسائل دو 

جانبه مورد پیگیری قرار گرفت.

در مقابل تحریم های جدید
 انگلیس علیه ایران واکنش متناسب 

خواهیم داشت
کنعانــی در پاســخ بــه ســؤالی دربــاره 
خبرهای منتشر شــده درباره سفر یکی از 
دیپلمات های ارشــد انگلیسی به تهران نیز 
اظهار داشــت: رفت و آمدهای دیپلماتیک 
بیــن ایــران و کشــورهای دارای روابــط 
دوجانبــه براســاس نیازهــای متقابــل و 
برنامه هــای از قبــل تنظیم شــده انجام 

می شود. 
منافع و مصالح ملی برای ایران هم از موضع 
اقتدار تنظیم می شود و هم مبتنی بر اصول 
ســه گانه عزت، حکمت و مصلحت اســت 
و روابط خارجی خود را با کشــورها تنظیم 
می کنیم. اخباری منتشر شــده و مرتبط با 
تحولات داخلی ایران کردنــد. در ارتباط با 
مواضع انگلیس دربــاره اوضاع داخلی ایران 
و مواضع مداخله جویانه این کشور واکنش 
جدی نشان داده و قاطعانه محکوم کردیم و 
تذکر جدی هم دادیم و ســفیر انگلیس هم 

احضار شد.
وی گفت: در پی تحریم های اخیر این کشور 
علیه برخی از مقامات ایران نیز هم محکوم 
کرده و هم اعتراض جدی کردیم و همانطور 
که اعلام کردیم واکنش متناســب خواهیم 

داشت.
ســخنگوی وزارت خارجه در پاســخ به به 
این سؤال که ایران مذاکرات رفع تحریم ها 
را پایان یافتــه می داند؟ گفــت: مذاکرات 
رفع تحریم از دســتورکار ایران خارج نشده 
است. مشــکل تناقض رفتاری و گفتاری در 
مقامات دولت آمریکاســت از یک سو پیام 
می دهنــد و دیدگاه هــای خــود را منتقل 
می کنند و از سوی دیگر در رفتار و گفتارها 
این مواضــع عملا مکمــل و تکمیل کننده 
روند مذاکرات نیست. زمینه ها برای احیای 

توافق و بازگشــت همه طرف ها وجود دارد. 
الان این موضوع وابسته به تصمیم سیاسی 
دولت آمریکاســت و هر زمــان اراده کنند 
می توانیم به توافق برگردیــم. ایران معطل 

توافق نخواهد بود.
سخنگوی وزارت امور خارجه اظهار داشت: 
هیچ سلاحی برای طرف های درگیر جنگ 
اوکراین ارسال نکرده ایم،متاسفانه اخباری 
منتشر می شود که مبتنی بر مسائل سیاسی 
اســت. ایران بارها اعلام کرده که یک طرف 
جنگ میان روسیه و اوکراین نیست و هیچ 
سلاحی را برای هیچ کدام از طرفین ارسال 

نکرده است. 
وی ادامــه داد: ایران همانطــور که مخالف 
جنگ در ســوریه و عــراق و… بــود، در 
خصــوص اوکرایــن نیز مــا مخالف جنگ 
هســتیم. ما تلاش های خود را برای پایان 
دادن بــه رویکرد نظامی انجــام دادیم. این 
طنز تلخ اســت که کشــورهایی که صادر 
کننده میلیون ها دلار اســلحه به یک طرف 
جنگ هستند، جنگ تبلیغی علیه ایران راه 
انداختند. اگر طرف دار صلح هســتند این 
میزان ارســال ســلاح چه معنا دارد. ایران 
دنبال راهکار سیاسی اســت و در این مسیر 

تلاش کرده و خواهیم کرد.

رفتار مداخله جویانه و عجولانه 
کشورهای اروپایی در قبال حوادث 

اوین را محکوم می کنیم
کنعانی در مــورد اتفاق رخــداده در زندان 
اوین گفت: متاســفانه در مورد زندان اوین 
هم ، شــاهد اتخاذ رفتار مداخلــه جویانه و 
عجولانه از سوی کشورهای اروپایی بودیم 
که این رفتار عجولانه را نمی پذیریم و آن را 

محکوم می کنیم.
وی درباره زندان اویــن و ابراز نگرانی برخی 
کشــورهای غربــی و آمریــکا از وضعیت 
دوتابعیتی اظهار داشــت: متاسفانه درباره 
این اتفاق همــان رویکردی کــه برخی از 
دولت هــای اروپایی و آمریــکا در ارتباط با 
رخداد اخیر در ایران عمل کرد همین روش 
درباره رخداد زنــدان اوین شــاهد بودیم. 
اتخاذ مواضــع بی پایه و بی اســاس و رفتار 
پیشــداورانه، عجولانه و مداخلــه جویانه و 
این رفتار عجیبی اســت و قطعــا محکوم 
می کنیم. اتفاقی در هر کشــوری می تواند 
رخ دهد این رفتــار پیشــداورانه غیرقابل 
قبول اســت و دخالت در امور داخلی ایران 
است. ایران در ارتباط با امنیت شهروندانش 
مسئولانه عمل می کند و هم اتباع خارجی 
حاضر در ایران را تامین می کند. رفتارهای 
عجولانه و قضاوت های سیاسی در ارتباط با 

رخدادهای طبیعی نمی تواند کمک کننده 
باشد. ایران در ارتباط با اطلاع رسانی به این 

کشورها در این زمینه عمل کرده است.
ســخنگوی وزارت امورخارجــه دربــاره 
برگزاری رزمایــش در رود ارس گفت: انجام 
رزمایش های نظامی توسط نیروهای مسلح 
ایران امر جدیدی نیست و در بازه های زمانی 
مختلف متناسب با نیازهای نیروهای مسلح 
و نیازهای آموزشــی انجام می شود. حضور 
نیروهای بیگانه در کل منطقه ایجاد کننده 

امنیت نیست.

آمریکا توافق مبادله زندانیان را به 
احیای برجام منوط کرده است

کنعانی اظهار داشــت: روند بــرای اجرای 
توافق تبادل زندانیان میــان ایران و آمریکا 
مهیا اســت، با آمریــکا پیش از این بر ســر 
مبادله زندانیــان توافق کردیــم، اما طرف 
آمریکایی آماده آجــرای توافق نبود.آمریکا 
توافق تبــادل زندانیان را منــوط و موکول 
به توافق دربــاره احیای برجــام کرده بود.
ایران تاکید کرده کــه موضوع زندانیان یک 
موضوع سیاســی بوده و ارتباطی به توافق و 
برجام ندارد.امیدواریم با تصمیم درســت 
آمریکا شــاهد آزادی زندانیان، به خصوص 

زندانیان ایرانی باشیم.

 انتظار داریم که عراق مانع تردد 
گروه های تجزیه طلب از مرزهای 

مشترک شود 
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه گفت: 
امیدواریم همانطور که جمهوری اســلامی 
ایران امنیت عــراق را امنیــت خود فرض 
می کند، عراق نیز امنیت ایران را امنیت خود 
تلقی کند و به مســئولیت خود برای حفظ 
امنیــت مرزهای جمهوری اســلامی ایران 
عمل کنند. انتظار داریم که عراق مانع تردد 
گروه های تجزیه طلب از مرزهای مشترک 

شود .
وی در پاســخ به ســؤالی مبنی بــر این که 
اگر اتحادیه اروپــا تحریم کنــد تاثیری بر 
رونــد مذاکــرات خواهد داشــت؟ گفت: 
امیرعبداللهیــان دیدگاه های ایــران را به 
صورت واضــح توضیح داده اســت. این که 
مبــادرت بــه تحریم هــای جدیــد کنند 
غیرســازنده و غیرمنطقی است و ایران هم 
نسبت به رفتارهای غیرسازنده و غیرمعقول 
نیز واکنش های متناســب و متقابل نشان 
خواهد داد. در ارتباط با منافع و مصالح ایران 
به هیچ وجه مســامحه و تعلل نخواهد کرد. 

مسیر مذاکرات مسیر جداگانه ای است.

 مناسبات اقتصادی ما با دولت 
 سرپرستی موقت افغانستان

 برقرار است 
ســخنگوی وزارت امور خارجــه در مورد 
تحولات اخیر افغانســتان گفــت : ثبات و 
آرامش در افغانستان از اولویت های اساسی 
ماست.تامین معیشت مردم افغانستان که 
سال هاست تحت اشــغال بیگانگان است، 
برای ما بســیار اهمیت دارد. ما بــا نگاه به 
تامین امنیت و توسعه اقتصادی افغانستان 
با دولت سرپرستی موقت افغانستان مراوده 

داریم.
کنعانی در واکنــش به تحریــم لاریجانی 
و ظریــف و دیگــر مقامات ایرانی توســط 
کانادا،گفــت: اقدامــات ضــد ایرانی و ضد 
انســانی کانادا علیه ایران موضوع جدیدی 
نیست. ما شــاهد رویه چندســاله مقامات 
کانادا علیه ایران بودیم که مبنی بر دلخوش 
کردن عوامل ایران ســتیز ساکن خود کانادا 

هستند.



سازمان برنامه:

افزایش حقوق ها با منابع غیرتورمی اجرا می شود
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 آخرین وضعیت تخصیص سهام عدالت 
به جاماندگان

رئیس سازمان خصوصی سازی آخرین وضعیت تخصیص سهام عدالت 
به جاماندگان را تشریح کرد.

حســین قربانزاده، با اشــاره به تصویــب تخصیص ســهام عدالت به 
جاماندگان در هیات دولت اظهار کرد: بر این اساس افراد تحت پوشش 
کمیته امداد، بهزیستی و ایثارگرانی که سهام عدالت ندارند فاز نخست 

جاماندگان سهام عدالت محسوب می شوند.
وی درمورد پرتفوی جاماندگان نیز گفــت: پرتفوی جاماندگان از قبل 
در سازمان خصوصی سازی پیش بینی شــده بود اما یکی از شرکت ها 
در هیات دولت حذف شد و باید جابه جایی پرتفو صورت بگیرد تا بتوان 
امور را پیش برد. البته این طرح بعد از هیات دولت باید به هیات تطبیق 

مجلس برود و چنانچه ایرادی نداشته باشد، لازم الاجرا است.
به گفته رئیس سازمان خصوصی ســازی، تعداد جاماندگانی که در فاز 

نخست شناسایی شده اند حدود سه میلیون و ۵۰۰ هزار نفر است.
بر اســاس این گزارش، طبق مصوبه مجلس، دولت موظف شد از محل 
باقی مانده سهام متعلق به دولت یا شــرکت های دولتی در بنگاه های 
قابل واگذاری در هر بازار موضوع گروه هــای )۱( و )۲( ماده )۲( قانون 
اجرای سیاســت های کلی اصل چهــل و چهارم )۴۴( قانون اساســی 
جمهوری اســلامی ایران مصــوب ۲۵ خردادمــاه ۱۳۸۷ و اصلاحات 
و الحاقات بعدی آن، نســبت به واگذاری ســهام عدالت به مددجویان 
جامانده تحت پوشــش کمیته امــداد امام خمینــی )ره( مددجویان 
سازمان بهزیستی کشــور و تمامی افرادی که از سهام عدالت برخوردار 

نشده اند اقدام کند.

 وعده خاندوزی برای جبران خسارت  کسب 
و کارهای اینترنتی

باتوجه به اینکه کســب و کارهای اینترنتی طی مدت اخیر تحت تاثیر 
قرار گرفته اند، وزیر اقتصاد از آمادگی این وزارتخانه برای حمایت از این 
بخش خبر داد و اعلام کرده که به زودی بســته حمایتی در این راســتا 

نهایی می شود.
یازدهم مهرماه بود که ســید احســان خانــدوزی به لطمــه ای که به 
کسب وکارهای اینترنتی وارد شده است، اشــاره کرد و گفت که وزارت 
اقتصاد از همه ابزارهای خود برای ترمیم خســارت به کســب و کارها 
اســتفاده می کند و همه باید برای ترمیم لطمه هایی کــه در روزهای 
گذشــته به کســب و کارهای حقیقی و مجازی وارد شده تلاش کنیم. 
دولت هم اهتمام دارد با ابزارهایی که در اختیــار دارد برای جبران این 

خسارت های وارده به مردم اقدام کند.
به گفته وزیر اقتصاد، در این زمینه با وزیر ارتباطات گفت وگو و از سوی 
وزارت اقتصاد اعلام آمادگی شــده که از ابزارهایی چون مشــوق های 

مالیاتی برای ترمیم این آسیب ها استفاده شود.

خاندوزی همچنین اواســط هفته قبل هم مجددا به این موضوع اشاره 
و تاکید کرد که نگران معیشــت مردم، اقتصاد، امنیت ســرمایه گذاری 
و کســب و کارها هســتیم،  چراکه لطماتی که متأســفانه وارد شــد و 
آشــوبگرانی که هم در فضای مجــازی و هم واقعی این لطمــه را زدند، 
هر دو قسم از کسب و کارها آســیب دیدند. بر این اساس بسته ای آماده 
و ویرایش اولیه آن انجام شــده و به چند وزارتخانه و دستگاه دولتی نیز 
ارسال شده است تا نظر تکمیلی گرفته شود.طبق آنچه وزیر اعلام کرده 
این بســته حمایتی ظرف چند روز آینده نهایی و رســما اعلام می شود.
همچنین مسئولان بیمه نیز اعلام کرده اند که کسب و کارهای اینترنتی 

که بیمه بوده اند در صورت خسارت، تحت پوشش بیمه قرار می گیرند.

خسارت وارده به کسب وکارها چقدر است؟
در این میان، بر اســاس اطلاعاتی کــه در پایگاه ســامانه نظام صنفی 
رایانه ای کشــور منتشر شده اســت و به گفته محســن عامری - دبیر 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اتاق بازرگانی - حجم بازار 
اینستاگرام ۴۰ هزار میلیارد تومان برآورد می شود و دو میلیون و ۴۰۰ 

هزار کسب وکار در این شبکه حضور دارند.
همچنین وبسایت جهانی »نت بلاکس« مدعی شد که قطعی اینترنت 
در ایران ســاعتی ۱.۵ میلیون دلار معــادل ۴۵ میلیــارد تومان زیان 
اقتصادی به ایران وارد می کند که ایــن یعنی روزانه هزار میلیارد تومان 
به کسب و کارهای اینترنتی و اقتصاد کشورمان خسارت وارد می شود. 
البته فعالیت نت بلاکس مربوط به وضعیت اینترنت در کشورهاســت و 

مبنای محاسبه بازار اقتصادی در این آمار نامشخص است.
گزارش ســازمان نظام صنفی رایانــه ای تهران از تاثیــر محدودیت ها 
و قطع اینترنت بر کســب وکارها نشــان می دهد تا ۱۷ مهرماه، بیش از 
۴۱ درصد شــرکت ها ۲۵ تا ۵۰ درصــد درآمد خــود را در این مدت از 
دست داده اند و حدود ۴۷ درصد هم بیشتر از ۵۰ درصد کاهش فروش 

داشته اند.

ونق بازار  صندوق های املاک و مستغلات به ر
مسکن کمک می کند

 صندوق های املاک و مستغلات از بروزترین ابزارهای مالی برای خرید 
املاک و تامین مالی صنعت ســاختمان است که کمک می کند تا مردم 
بتوانند با سرمایه گذاری حتی با مبالغ اندک در این صندوق از تغییرات 

و بازدهی حوزه املاک و مستغلات بهره مند شوند.
 وزارت امور اقتصادی و دارایی،در پاسخ به گزارش روزنامه آرمان امروز با 
عنوان »کلید گرانی مسکن این بار در بورس« تاکید کرد: صندوق های 
املاک و مســتغلات از بروزترین ابزارهای مالی بــرای خرید املاک و 
همچنین تامین مالی صنعت ساختمان است که مزایای بسیاری دارد و 
از آنجا که در به تعادل رساندن عرضه و تقاضا در این بازار کمک می کند 

آثار تورمی به دنبال نخواهد داشت.
از آنجا که بازار املاک و مســتغلات یکی از گزینه های کم ریســک ولی 
پربازده برای سرمایه گذاران به حساب می آید؛ صندوق سرمایه گذاری 
املاک و مستغلات ســبدی از دارایی های مبتنی بر املاک و مستغلات 
را خریداری و اداره می کند که ســود حاصل از این سبد سرمایه گذاری 
میان سهامداران صندوق سرمایه گذاری مستغلات توزیع می شود.این 
صندوق ها علاوه بر اینکه امکان خرید متری مســکن را فراهم می کند، 
دارای مزایای مالیاتی، نقدشــوندگی است و امکان ســرمایه گذاری، 
توسعه و بهسازی و نیز فراهم شــدن امکان مدیریت تخصصی در بخش 
املاک و مستغلات را فراهم می کنند. اســتفاده از این ابزار مالی، مدلی 
مرســوم در اقتصادهای دنیا اســت که تجربه اجرای آن در کشورهای 
مختلف با گرانی مســکن همراه نبوده است و از ســوی دیگر به بهبود 

عملکردها و شفافیت اطلاعات و برنامه ریزی دقیق تر کمک می کند.

بازار

خریدار   اگر دولت لایحه افزایش حقوق ها 
را ارایه نمی کرد برخی جریان های سیاسی 
و رسانه ای که هشت سال در برابر آب شدن 
سفره مردم روزه سکوت گرفته بودند ژست 
حمایت از کارمند و بازنشسته می گرفتند و 
حالا که دولت به موقع قدم برداشــته نگران 

تأمین منابع این لایحه هستند.
در پی انتشــار گزارشــی در روزنامه تعادل 
در مورد اثــرات لایحه دولــت درخصوص 
متناسب ســازی حقوق ها، سازمان برنامه و 
بودجه جوابیه ای را منتشــر کرده که در زیر 

می خوانید.
برخلاف دولــت قبل که در آن بیشــترین 
فشارها به قشــر کم درآمد و متوسط جامعه 
آمد دولت ســیزدهم تمام تــلاش خود را 
بر کمک به اقشــار کم درآمد به کار بسته و 
لایحه متناسب ســازی حقوق هم در همین 
راستا تدوین شده؛ البته در صورت تصویب 
مجلس دولت برای تأمیــن هزینه های این 
طــرح از شــیوه های غیر تورمی اســتفاده 

خواهد کرد.
 دولت سیزدهم در شرایطی روی کار آمد که 
کشور از یک سو با فشار بی سابقه اقتصادی 
به اقشــار کم درآمد و متوســط رو به رو بود 
از ســوی دیگر حجم عظیمــی از بدهی و 
کسری بودجه اقتصاد را به مخاطره انداخته 
بود؛ بدهی ۵۳۵ هــزار میلیارد تومان اوراق 
مشــارکت؛ باقی ماندن ۶۰ هــزار میلیارد 
تومان تخصیــص بدون اعتبــار در خزانه و 
کســری ۴۸۰ هزار میلیارد تومانی بودجه 
بخشی از مشکلات مالی است که دولت با آن 
روبه رو بود؛ از سوی دیگر فشار اقتصادی بر 

بدنه عامه مردم افزایش یافته بود.
ضریب جینی بــه عنوان شــاخص توزیع 
درآمد از ۳۶۵ هزارم در سال ۱۳۹۱ به ۴۰۱ 
هزارم در سال ۱۳۹۹ رسید؛ یعنی افزایش 
۹٫۵ درصدی شــکاف طبقاتــی در دولت 
گذشته رخ داده است که بالاترین میزان در 

دهه های اخیر است.
ســهم ۲۰ درصــد فقیرتریــن جمعیــت 
خانوارهای کشور از کل هزینه خانوارها در 
پایان دولت دهم ۶۷ هزارم بود؛ اما در دولت 
تدبیر به ۵۸ هزارم ســقوط کرد؛ یعنی سهم 
فقرا در ۸ سال دولت های یازدهم و دوازدهم 
مرتبا کوچک و کوچک تر شد. از سوی دیگر  
پولدارترین قشــر جامعه در دولت روحانی 
پول دارتر از گذشته شدند. سهم دهک دهم 
از کل هزینــه خانوارها کــه در پایان دولت 
دهم به ۲۸۹ هــزارم کاهش یافتــه بود در 

دولت روحانی به ۳۱۴ هزارم افزایش یافت. 
شــاخص های دیگر توزیع درآمد، نســبت 
هزینه دهک های ثروتمنــد به دهک های 
فقیر اســت که تمامی این شــاخص ها در 
دولت روحانی به شــدت به نفع ثروتمندان 
تغییر کرده اند. نســبت هزینــه ده درصد 
ثروتمندتریــن بــه ده درصــد فقیرترین 
جمعیت در سال ۱۳۹۱ برابر با ۱۰٫۷۹ بود؛ 
یعنی ثروتمندتریــن دهک جامعه ۱۰٫۷۹ 
برابر فقیرترین دهک جامعه هزینه می کرد؛ 
اما این نسبت در سال ۱۳۹۹ به نزدیک ۱۴ 
برابر افزایش یافت، یعنی پولدارها پول دارتر 

و فقرا فقیرتر شدند.
در چنیــن شــرایطی دولت ســیزدهم در 
مرحله اول اقدام به کنترل تــورم از طریق 
توجه به عواملی که به رشــد پایــه پولی و 
حجم نقدینگی می شود اقدام کرد و از سوی 
دیگر با طرح عادلانه کردن یارانه ها ســعی 
بر ترمیم شکاف عمیق ایجاد شده در دولت 

قبل نمود.
بر این اســاس دولــت ســیزدهم در اولین 
بودجه خــود حداقل حقــوق کارمندان را 
۲۹ درصد افزایــش داد و بقیــه کارمندان 
نیز به تناســب دریافتی شامل حداقل رشد 
۱۰ درصدی حقوق شــدند؛ به عبارت دیگر 
دولت سیزدهم به جای تکرار سیکل معیوب 
دولت های گذشته؛ یعنی افزایش حقوق از 
محل درآمدهای ناپایدار و تحمیل تورم های 
بالا بــه کل جامعه به دنبــال کنترل تورم و 

افزایش واقعی قدرت خرید مردم بود؛ اما دو 
موضوع موجب شد تا رییس جمهور دستور 
تهیه لایحه متناسب ســازی حقوق را صادر 
کند. اول اینکه در ابتدای امســال به دنبال 
جنگ روســیه و اوکراین و مــوج تورمی در 
کالاهای اساسی و افزایش نرخ حمل و نقل 
و انرژی، شاهد تورم در همه جای دنیا بودیم. 
در همین راســتا اغلب کشــورهای غربی 
شاهد رکودهای سنگین تورم بودند و برخی 
کشورها برای حمایت از مردم در این شرایط 

تصمیمات جدید اتخاذ کردند.
موضــوع دوم اینکــه دنبــال افزایش ۵۷ 
درصدی محاسبه حداقل حقوق مشمولان 
قانون کار، اختلاف فاحشــی میان دریافتی 
کارکنان دولــت و کارگران ایجاد شــد. به 
نحوی که حداقل حقوق دریافتی کارگران 
دارای یک فرزند به ۶ میلیــون و ۳۰۰ هزار 
تومــان رســید؛ ولــی حداقــل دریافتی 
کارمندان دولت با شرایط مذکور، ۵ میلیون 

و ۶۰۰ هزار تومان شد.
حالا اگر دولت با درک درســت شرایط این 
لایحه را ارایه نمی کــرد برخی جریان های 
سیاسی و رســانه ای که هشت سال در برابر 
آب شدن ســفره مردم روزه سکوت گرفته 
بودند ژســت حمایت از کارمند و بازنشسته 
می گرفتنــد و حالا که دولت بــه موقع قدم 
برداشــته نگران تأمین منابــع این لایحه 

هستند.
کســانی که در دولــت مورد حمایتشــان 

نقدینگی هشــت برابر و هزینه های دولت 
۱۰ برابر شــد ندیدند که استقراض از بانک 
مرکزی و شیوه های تورم زا خط قرمز دولت 
سیزدهم اســت، آیا کاهنده بودن نرخ تورم 

در ماه های گذشته را ندیدند؟ 
آیا متوجه نزولی شدن رشد حجم نقدینگی 
نیســتند؟ دولت نه تنها بــرای این لایحه 
متناسب ســازی حقوق بلکه بــرای ایجاد 
منابع جهــت تحرک اقتصــادی و کمک به 
طرح های پیشــران از ماه ها پیش کمیته ای 
تحت ریاســت معــاون اول رییس جمهور 
تشکیل داده تا بر مبنای ظرفیت های قانونی 
تــلاش دولت بر رشــد درآمدهــای پایدار 

متمرکز شود.
عملکرد پنــج ماه بودجه هم نشــان از موثر 
بودن این جلســات حکایــت دارد؛ در پنج 
ماهه ابتدایی ســال منابع درآمدی دولت به 
۴۱۲ هزار میلیارد تومان رسیده که نسبت 
به ســال گذشــته ۵۶.۵ درصد رشد دارد؛ 
همچنیــن درآمدهای عمومی بــه عنوان 
پایدارتریــن جــزو منابع دولــت، با ۶۶٫۵ 
درصد رشــد به حدود ۲۴۹ هــزار میلیارد 

تومان رسیده است.
با تمرکز دولت بــر مقابله با فــرار مالیاتی 
به جای افزایــش بار مالیاتــی بخش مولد 
اقتصاد، میزان درآمدهای مالیاتی هم رشد 
قابل ملاحظه ۷۳درصدی داشته و به ۲۰۰ 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
در این مدت وصــول درآمدهای نفتی ۷۰۰ 

درصد رشــد داشــته و منابع فروش نفت 
و فرآورده هــای نفتــی به رقــم ۱۱۴ هزار 
میلیارد تومان رسیده است. این آمار نشان 
می دهد که دولت ســیزدهم هم توانســته 
نســبت به دولت قبل نفت بیشــتری صادر 
کند هــم اینکه پــول فروش آن به کشــور 
بازگشــته که به معنــای موفقیت دولت در 

دور زدن تحریم های نفتی است.
دولت در کنار تــلاش برای اداره کشــور و 
ایجاد رونق اقتصادی با ابزارهای غیر تورمی 
همچنان مجبور به آواربرداری و بازپرداخت 
بدهی های ســنگین ایجاد شــده در دولت 
قبل اســت. در پنج مــاه نخســت تملک 
دارایی های مالی که بیشتر ناشی از بازخرید 
اوراق منتشر شده قبل اســت ۲۵۱ درصد 
رشــد کرده به عبارت دیگر دولت سیزدهم 
در ۵  ماهه نخست امســال ۵۵ هزار میلیارد 
تومان از بدهی دولت قبل را تســویه کرده 
است. این در حالی است که در همین مدت 
انتشار منابع حاصل از واگذاری دارایی های 
مالی یــا همان انتشــار اوراق بیــش از ۵۱ 

درصد کاهش پیدا کرده است.
پیگیری تحقق فروش امــوال و دارایی های 
مازاد جلوگیری از فــرار مالیاتی؛ کمک به 
رشــد درآمدهای اختصاصی دســتگاه ها؛ 
رشــد تجارت و بهبود درآمدهای ناشــی از 
حقوق گمرکی از جمله مواردی اســت که 
دولت برای افزایش درآمدهــا مدنظر قرار 
داده اســت. از ســوی دیگر در صورتی که 
این تلاش ها هم کافی نباشــد دولت هنوز از 
ظرفیت قانونی فروش اوراق استفاده نکرده 
که این موضوع به عنوان سیاست احتیاطی 

مدنظر است.
همچنیــن دولــت در این لایحــه افزایش 
حقوق به صــورت پلکانی دیــده به طوری 
که حقوق های پایین تر، افزایش بیشــتری 
خواهند داشــت کــه ایــن روش منجر به 
عدالت بیشتر در پرداخت حقوق ها خواهد 
شــد. همچنین بــا تصویب ایــن لایحه و 
با هدف افزایــش عدالــت در پرداخت ها، 
ویــژه  فوق العــاده  کــه  دســتگاه هایی 
کارکنانشان زیر ۳۵ درصد است، در صورت 
وجود منابع درآمدی در دســتگاه مذکور تا 
ســقف ۳۵ درصد افزایش حقــوق خواهند 
داشت. البته در این لایحه به قانون جمعیت 
و حمایت از خانواده نیز توجه شــده است؛ 
به نحوی که متناســب با تعــداد فرزندان 
کارکنان، افزایش حقــوق نیز در نظر گرفته 

شده است.

مدیرکل بهره برداری آزادراه های کشــور با اشــاره به 
تاثیر توقف افزایش عوارض آزادراهی روی الکترونیکی 
شدن همه آزادراه های کشور گفت: نرخ جدید عوارض 
آزادراهی با میانگیــن افزایش ۲۷ درصــدی در حال 

نهایی شدن است.
 طبق قانون بودجه امســال، وزارت راه و شهرســازی 
مکلف بود از طریق مشــارکت ســرمایه گذاران بخش 
غیردولتی، اخذ عوارض در تمــام آزادراه ها را تا پایان 
خردادماه امســال به صــورت الکترونیکــی اجرایی 
می کرد؛ بــا ایــن حــال از بیــن ۲۸ آزادراه در حال 
بهره بــرداری فقــط ۱۲ آزادراه مجهز به زیرســاخت 
دریافت الکترونیکی عوارض آزادراهی است و این طرح 
طبق برنامه پیش نرفت.در همین راستا »عباس بیات 

سرمدی« مدیرکل بهره برداری آزادراه های 
کشــور گفت: الکترونیکی شدن تمام شبکه 
آزادراهی کشــور فقط به تصمیم وزارت راه و 
شهرســازی برنمی گردد و زیرساخت هایی 
برای اجرا از جمله همــکاری بیمه، پلیس و 
موافقت شــرکت های آزادراهــی را نیازمند 
اســت.وی گفت: اکنــون فقــط وزارت راه 

و شهرســازی تصمیم قطعی گرفته و پای کار اســت و 
از ســمت شــرکت های آزادراهی برای اجــرای طرح 
استقبال نشده اســت؛ یک دلیل آن هم توقف در ابلاغِ 

نرخ جدید عوارض بود.
مدیرکل بهره برداری آزادراه های کشــور توضیح داد: 
دولت به دلیــل نگرانی از موضوعــات اجتماعی بعد از 

ابلاغ جدید نرخ عــوارض در بهار امســال، 
جلوی اجرای این بخشنامه را گرفت. همین 
موضــوع روی اجــرای طــرح الکترونیکی 
کردن آزادراه ها ســایه انداخــت و تاخیر در 
اجرای طرح را ســبب شــد.بیات سرمدی 
ادامه داد: با این حال شــیوه نامه ای بین تمام 
ذی نفعــان اعــم از وزارت راه، پلیس، بیمه و 
شــرکت های آزادراهی تهیه و موافقت بیمه با امضای 
رییس سازمان بیمه مرکزی اخذ شــده است، چرا که 
مطابق قانون شــرکت های بیمه گر و پلیــس ملزم به 
حمایت زیرســاختی از اجرای طرح الکترونیکی شدن 
اخذ عوارض آزادراهی هســتند.مدیرکل بهره برداری 
آزادراه های کشــور افزود: پلیس هم پای کار اســت؛ 

اما باید توســط آقای اشــتری این شــیوه نامه امضا و 
ابلاغ شــود در این صورت بخشــی از کار پیش می رود 
و فقــط ابلاغ نرخ جدیــد عوارض بــرای راضی کردن 
شــرکت های آزادراهی می ماند.وی دربــاره آخرین 
تصمیم گیری برای نرخ گذاری جدید عوارض آزادراهی 
گفت: تعیین نرخ نیز با پیگیری از ســمت آقای مخبر 
معاون اول رییس جمهوری در ســتاد تنظیم بازار در 
حال نهایی شــدن اســت. در صورت نهایی شــدن به 
شرکت های آزادراهی کشــور ابلاغ می کنیم. مطالبه 
ابلاغ نرخ عوارض حق شــرکت های آزادراهی اســت. 
توقف در اجرا نیز از ســمت وزارت راه نبوده است و قرار 
است نرخ گذاری جدید از چند فیلتر سازمانی از جمله 

سازمان حمایت از مصرف کننده رد و تایید شود.

عوارض

ونیکی عوارض در همه آزادراه ها محقق نشد؟ چرا اخذ الکتر

صندوق بین المللی پول گزارش داد

دولت سیزدهم رتبه ایران در رده بندی جهانی تورم را ۴ پله بهبود داد
خریدار   آمارهای صنــدوق بین المللی 
پول از بهبــود ۴ پله ای رتبه ایــران در رده 
بندی جهانی تورم در دولت ســیزدهم خبر 
داده و اقتصادهــای صنعتی و پیشــرفته را 
بازندگان بزرگ مســابقه کنتــرل تورم در 

جهان معرفی کرده است.
 صندوق بیــن المللی پــول در جدیدترین 
بــرآورد خود از میــزان تورم ۱۹۳ کشــور 
جهان در ســال ۲۰۲۲ از کاهش نرخ تورم 
ایران در این سال و بهبود رتبه ایران در میان 

کشورهای جهان از این نظر خبر داده است.
این نهاد بین المللی نرخ تورم ایران در سال 
جاری میلادی را کمتر از ۴۰ درصد برآورد 
کرده اســت. نرخ تورم ایران از سال ۲۰۱۷ 
تا ســال ۲۰۲۱ روندی صعودی داشــته و 
کارشناسان صندوق بین المللی پول انتظار 
دارند در ســال ۲۰۲۲ رونــد صعودی نرخ 
تورم ایران معکوس شود و در این سال تورم 

در ایران به ۳۹.۹۸ درصد کاهش یابد.
کاهش نرخ تــورم ایران طی ســال ۲۰۲۲ 
در حالی اســت که نــرخ تــورم جهانی رو 
بــه افزایــش داشــته و کشــورهایی مثل 
کشورهای اروپایی که ســال ها به نرخ تورم 
زیر ۳ درصد عــادت کرده بودنــد اکنون با 
نرخ های تورم تا دو رقمی دست و پنجه نرم 

کنند.همین مســئله باعث شده است رتبه 
ایران در رده بندی جهانی کشورهای جهان 
از نظر نرخ تورم بهبود پیدا کند. بر اســاس 
آمار برآوردی صندوق بین المللی پول رتبه 
ایران از نظر نرخ تورم در سال ۲۰۲۲ دو پله 
نسبت به سال قبل بهبود پیدا کرده و ایران 
در جایگاه نهم از این نظر قرار گرفته اســت. 
ایران در ســال ۲۰۲۱ در رتبــه هفتم قرار 
گرفته بود. در این سال نیز رتبه ایران در رده 

بندی جهانی دو پله بهبود یافته بود.
بر این اساس طی دو ســال ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ 
رتبه ایران در رده بنــدی جهانی نرخ تورم 
۴ پله بهبود یافته و ایران توانســته است ۴ 
کشور ترکیه، ســریلانکا، یمن و سورینام را 

پشت سر بگذارد.
ترکیه که در سال ۲۰۲۰ تورم کمتر از ایران 
یعنی ۱۲.۲۷ درصد داشته در سال ۲۰۲۲ 
گرفتار تورم ۷۳ درصدی شــده است. نرخ 
تورم ســریلانکا در ســال ۲۰۲۲ نسبت به 
ســال ۲۰۲۰ بیش از ۱۱ برابر شده و از ۴.۳ 
درصد در این ســال به ۴۸.۱ درصد در سال 

۲۰۲۲ رسیده است.
بیشــترین نرخ تورم در میان کشــورهای 
جهان بر اساس برآورد صندوق بین المللی 
پول در ســال ۲۰۲۲ به زیمبابوه تعلق دارد. 

این کشــور با تورم ۲۸۴ درصــدی در این 
سال روبرو اســت. ونزوئلا با نرخ تورم ۲۱۰ 
درصدی و ســودان با تــورم ۱۵۴ درصدی 
به ترتیــب در رتبه های دوم و ســوم از این 
نظر قرار گرفته انــد. ترکیــه، آرژانتین، 
ســریلانکا، ســوینام و یمن نیــز بالاتر از 

ایران قرار گرفته اند.
نکته جالب توجه در گــزارش صندوق بین 
المللی پــول، پرش اقتصادهای پیشــرفته 
در رده بنــدی جهانی تورم اســت. به ویژه 
اقتصادهای اروپایی که ســال هــا ثبات و 
توســعه یافتگی خــود را بــه رخ جهانیان 
کشیده اند اکنون در مسابقه کنترل تورم از 
بسیاری از کشــورهای درحال توسعه عقب 
مانده اند. آلمان به عنوان بزرگترین اقتصاد 
اروپا طی دو ســال گذشــته در رده بندی 
جهانی تورم ۶۲ پله بالا آمده و با تورم ۸.۴۵ 
درصدی در رتبه ۸۵ جهــان از نظر تورم در 
سال ۲۰۲۲ قرار گرفته است. این کشور در 
سال ۲۰۲۰ در رتبه ۱۴۷ جهان قرار داشت.

آمریکا در مبارزه با تورم از ۲۱ کشور جهان 
طی دو ســال گذشــته عقب افتاده است و 
در حالی که در ســال ۲۰۲۰ در رتبه ۱۱۴ 
جهان از نظر نرخ تورم قرار داشــت در سال 
۲۰۲۲ رتبه ای بهتر از ۹۳ بدســت نیاورده 

اســت.انگلیس بر اســاس گزارش صندوق 
بین المللی پــول تــورم ۹.۱۱ درصدی در 
سال ۲۰۲۲ داشته و در حالی که از نظر نرخ 
تورم بالا در سال ۲۰۲۰ رتبه ۱۲۷ جهان را 
به خود اختصاص داده بود در سال ۲۰۲۲ تا 

رتبه ۷۰ بالا آمده است.
به همین ترتیب میزان پرش به بالای برخی 
کشــورهای دیگر در رده بندی جهانی تورم 
به این شرح اســت: ایتالیا با ۸۲ پله در رتبه 

۷۹ جهان، اســپانیا با ۸۸ پلــه در رتبه ۷۷، 
استونی با ۱۵۷ پله در رتبه ۱۶، یونان با ۱۱۵ 
پله در رتبه ۶۹، ایرلند با ۸۰ پله در رتبه ۸۸، 
پرتغال با ۶۳ پله در رتبه ۱۰۶، ســوئد با ۲۸ 
پله در رتبه ۱۰۶ و کانادا بــا ۲۱ پله در رتبه 
۱۱۱ جهان. فرانســه نیز که در سال ۲۰۲۰ 
در رتبه ۱۴۰ از نظر نرخ تورم قرار داشت در 
سال ۲۰۲۲ با نرخ تورم ۵.۸ درصدی تا رتبه 

۱۳۷ بالا آمده است.
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وزیر صمت تاکید کرد
تلاش برای دستیابی به قدرت اقتصادی با تمرکز 

بر تدوین نقشه راه تولید تجهیزات ارتباطی
 وزیر صنعت، معدن و تجارت با حضور در جمع فعالان حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات بر لزوم هم افزایی در این حوزه برای دستیابی به نقشه 
راهی در خصوص تولیــد و صادرات تجهیزات مخابراتــی و ارتباطاتی 

تاکید کرد.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »ســید رضا فاطمی امین« 
در این نشست با اشــاره به دو کارکرد تراز ارزی و تولید قدرت در زمینه 
صادرات، افــزود: در موضوع تــراز ارزی صادرات غیر نفتــی، در حال 
نزدیک شــدن به نقطه صفر هســتیم و در این خصوص باید گفت سال 
گذشته ۴۸.۵ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی و ۵۲ میلیارد دلار واردات 
داشتیم که فقط ۳.۵ میلیارد دلار تا رسیدن به این مهم فاصله داریم که 

امیدواریم این مهم در سال آینده محقق شود.
وی، دیگر کارکرد صادرات را تولید قدرت دانست و گفت: قدرت در این 
زمینه یعنی توانایی صادرات کالای پیچیده و کالایی که کمتر کشوری 
توان تولید و صادرات آن را دارد. فاطمی امین این مســاله را شــاخص 
مناســب و خوبی برای دانش بنیان بودن صنعت و صادرات یک کشور 
عنوان کرد و ادامه داد: در جهان این شــاخص تحت عنوان »شــاخص 
پیچیدگی« شناخته می شود که ایران در سال ۲۰۰۸ رتبه ۱۱۰ داشت 
و این رتبه در ســال ۲۰۲۱ به ۶۵ ارتقا یافت و اگر بتوانیم تا سال ۱۴۰۴ 

این رتبه را به زیر صفر برسانیم یعنی دانش بنیان شده ایم.
وزیر صمت، تمرکز بر تولید و توســعه تجهیزات مخابراتی و ارتباطی را 
یکی از مواردی دانست که کشور را به این شاخص نزدیک می کند و در 
ادامه گفت: توجه به این مساله هم نیاز داخل را که فزاینده است تامین 

می کند و هم شاخص های صادراتی را توسعه می دهد.
وی با بیان اینکه در این حوزه کارهای زیادی انجام شــده است، تاکید 
کرد: هدف از برگزاری این جلســه هم افزایی با فعالان و هســته های 
مرکزی این حوزه برای تدوین یک نقشــه راه تا سال ۱۴۰۴ است و لازم 
است با مشارکت همه افراد تا نیمه آبان سال جاری که بناست نشست و 
جلسه ای در این خصوص برگزار شود، مسائل و راهکارهای مد نظر ارائه 

و طرح موضوع انجام شود و توضیح ها در این خصوص را بشنویم.
فاطمی امین در پایان از لزوم هم راســتا شــدن بخش حاکمیتی یعنی 
وزارت صنعت، معــدن و تجــارت و وزارت ارتباطات بــا دیگر فعالان 
و متخصصان حــوزه تجهیزات و فناوری اطلاعــات و ارتباطات گفت و 

موفقیت در این حوزه را منوط به این هم افزایی دانست.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:
ودی ها بعید است و به این ز واردات خودر

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو معتقد اســت کــه آیین نامه واردات 
خودرو، واردات را با اما و اگرهای بسیاری مواجه کرده و بعید است که با 
این شیوه و به این زودی ها شــاهد واردات خودرو به کشور پس از چهار 

سال و نیم باشیم.

مهدی دادفر  در رابطه با گمانه زنی ها بــرای واردات خودروهای کره ای 
و ژاپنی اظهار کرد: تصور اینکه قرار باشــد خودروهای کره ای و ژاپنی 
وارد شوند، بسیار خوشبینانه است. فرآیند وارداتی که در این آیین نامه 
تبیین شده، بعید به نظر می رســد که منتج به واردات خودرو شود؛ چه 

برسد به اینکه قرار باشد خودروهای کره ای و ژاپنی وارد شوند.
دبیر انجمن واردکنندگان خــودرو افزود: از همیــن رو اینکه با توجه به 
رفتــار کره ای ها و ژاپنی ها و موضع گیری سیاســی آن هــا، آیا خللی در 
واردات خودرو از این کشورها ایجاد خواهد شــد، همه بسته به این است 
که آیــا واردات واقعا صورت خواهد گرفت یا خیر. اگــر واردات خودرو به 
قطعیت برسد، واردکنندگان نیز درخواســت خود را اعلام خواهند کرد 
اما متاســفانه با آیین نامه ابلاغی، واردات خودرو کلافی سردرگم خواهد 
بود.وی خاطر نشــان کرد: ضمن اینکه با فرض انجــام واردات، مگر چه 
تعداد خودرو وارد خواهد شد که بخواهد دســت اشخاص خاص باشد یا 
واردکننــدگان حقیقی؟ فراموش نکنیم که هدف از آزادســازی واردات 
خــودرو، تنظیم بازار و کاهش قیمــت بود. حال آیا با حــدود ۱۰۰ هزار 
دستگاه خودرو آن هم براساس این آیین نامه، می توان بازار را تنظیم کرد 
یا منتظر کاهش قیمت ها بود؟ این موضوع خود جای بحث بســیار دارد.
او تاکید کرد: واردات خودرو مســتلزم رفع ابهامات آیین نامه و مشخص 
شدن تکلیف ماده ۲ این آیین نامه است. این در حالیست که در آیین نامه 
مذکور، میزان ســود، عوارض گمرکــی، تعداد خودروهای اســقاطی و 
بســیاری از موارد دیگر برای واردکنندگان مشخص نیست. به طور مثال 
ما هنوز نمی دانیم همچون روال پیش از ممنوعیت واردات، برای واردات 

باید گواهی اسقاط ارائه داد یا تغییراتی در نظر گرفته شده است.
دادفر ضمن اشــاره به اعلام وزارت صنعت، معــدن و تجارت )صمت( 
برای تایید نهایی دو شــرکت واردکننده تا هفته ابتدایی مهر ماه گفت: 
براســاس آیین نامه تدوین شــده برای واردات، به نظر می رســد هیچ 
شرکتی واجد شــرایط واردات نباشــد. در حقیقت این دستورالعمل، 
واردات را با اگر و اماهای بســیار مواجه کرده است و همانطور که اشاره 
شد، بعید است که با این شیوه و به همین زودی ها شاهد واردات خودرو 
به کشــور پس از چهار ســال و نیم باشــیم.دبیر انجمن واردکنندگان 
خودرو در رابطه با تاکید وزارت صمت بر واردات تا پایان مهرماه و امکان 
تحقق آن گفت: از خردادماه مقرر شــده که واردات صورت گیرد و این 

وعده به تیرماه و شهریور و مهر هم رسید. باید فعلا منتظر ماند.
گفتنی اســت که هفته گذشته، ســیدرضا فاطمی امین- وزیر صنعت، 
معدن و تجارت- ضمن اشــاره به دریافت ۳۰۰ درخواســت توســط 
شرکت ها یا اشخاص حقوقی برای واردات خودرو توسط وزارت صمت 
و حذف تعدادی در همان ابتدای امر )بنابر عدم مشــمول بودن شرایط 
واردات( اظهار کرد: درخواست ها اخذ شده و در حال پالایش و بررسی 
اســت. تا ۱۰ روز ابتدایی مهر ماه، دو مورد از شــرکت های درخواست 
کننده برای وزارت صمت مســجل شده که حائز شــرایط برای واردات 
هستند اما قاعدتا بر تعداد آن ها افزوده و اسامی آن ها اعلام خواهد شد. 
بر این اساس واردات خودرو قطعی خواهد بود و در آینده نزدیک شاهد 

ورود نخستین خودروهای وارداتی به کشور خواهیم بود.
همچنین مهلت ارســال و تکمیل مدارک برای واردکننده های خودرو 
که تا پیش از این، تا پایان شــهریور ماه در نظر گرفته شده بود، تا پایان 
مهر ماه تمدید شــد. گفته شــده حداکثر تا پایان مهر ماه اسامی تمام 
شرکت های واجد شــرایط اعلام خواهد شد.روز شــنبه نیز سخنگوی 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس، ضمن اشاره به قول وزارت صمت، 
تاکید کرد: براســاس آنچه که وزارت صنعت و معدن قول داده اســت 
باید ظرف دو هفته آینده واردات خودرو صورت گیرد. قطعا بر اســاس 
قانون مصوب مجلس باید تا پایان سال جاری، تا سقف یک میلیارد دلار 
خودروی خارجی وارد شــود. مجلس در بودجه ســال ۱۴۰۱ دولت را 

مکلف به واردات خودرو کرده است.

تولید

دور دوم مزایده خودروهای خارجی رسوبی از ۸ صبح  
امروز )۲۶ مهر( آغاز می شــود و تا ساعت ۲۴ یکشنبه 

)اول آبان( ادامه دارد.
فراینــد مزایــده تعییــن تکلیــف ۱۰۴۰ دســتگاه 
خودروهای رســوبی وارداتی از هفتــم مهرماه آغاز و 
نتیجه آن ۱۶ مهرماه مشخص شد. طی این مزایده که  
بیش از ۱۳ هزار نفر در آن شــرکت کردند، برای بیش 
۹۶۵ خودرو به ارزش ۲۸۱۳ میلیارد تومان پیشــنهاد 

قیمتی مطرح شد که متوســط رشد قیمت 
های پیشنهادی ۸۵ درصد بوده است.

بر این اســاس، ۷۱ خــودروی خارجی که از 
مزایده اول خودروها باقی مانده بود، از  امروز 
)سه شنبه( از طریق سامانه ستاد الکترونیک 
دولــت به فــروش مــی رود. متقاضیان می 
توانند از ساعت ۸ روز سه شــنبه )۲۶ مهر( 

لغایت ساعت ۲۴ روز یکشنبه )اول آبان( برای دریافت 

اطلاعات فهرست خودروها، شرایط مزایده و 
ارائه پیشنهاد به وبگاه مزایده الکترونیک به 

نشانی eauc.setadiran.ir مراجعه کنند.
همانند دور نخســت، شــرکت کنندگان در 
مزایده باید برای ثبت نــام و دریافت گواهی 
امضــاء الکترونیک)توکن( بــه دفاتر ثبت 
اســناد رســمی در سراسر کشــور مراجعه 
کنند. برگزاری مزایـده صرفاً از طریق سامانه مـزایده 

الکترونیک دولت به آدرس فوق بوده و ارائـه پیشنـهاد 
قیمت نـیز از ایـن طـریق انـــجام می شود؛ لذا تمامی 
شــرکت کنندگان در مزایده می تواننــد از امروز ۲۶ 
مهرماه بــه نشــانی eauc.setadiran.ir مراجعه و با 
اســتفاده از امضاء الکترونیک، نسبت به ثبت پیشنهاد 

اقدام کنند.
گفتنی است؛ زمان رمزگشایی مزایده فوق العاده ۵۶۶ 

خوروهای خارجی سوم آبان خواهد بود.

و خودر

خریدار  رئیس ســازمان توسعه تجارت 
می گویــد مهم ترین اقدام این ســازمان از 
زمان آغاز بــه کار دولت ســیزدهم، تلاش 
برای تدوین یک راهبرد کلان برای تجارت 
خارجی کشــور بوده اســت؛ موضوعی که 
پیش از این کمتر به آن توجه شــده بود اما 
امروز ابعاد دقیقی از آن مشخص شده است.

 با وجود تداوم تحریم های اقتصادی آمریکا 
علیه ایــران در طــول بیش از چهار ســال 
گذشــته، بررســی آمارهای تجاری ایران 
نشان می دهد که پس از عبور از شوک شیوع 
جهانی کرونا، آمارهای تجارت بهبود یافته 
و از نیمــه دوم ســال ۱۴۰۰، روند صعودی 
صادرات غیر نفتی ایران آغاز شــده و در این 

مدت ادامه پیدا کرده است.
ســازمان توســعه تجارت ایران در ماه های 
گذشــته روزهای پــرکاری را تجربه کرده 
است. ســفرهای مداوم رئیس این سازمان 
به کشورهای همســایه و کشورهای شرق 
آســیا در ماه های گذشــته موجب نهایی 
شــدن توافقهای تجاری تازه و تفاهم برای 
آغاز همکاری های جدید شــده اســت. از 
سوی دیگر پیگیری نهایی شدن توافقنامه 
تجــارت آزاد بــا اتحادیه اوراســیا و نهایی 
شــدن عضویت ایران در اجلاس شانگهای 
مقدمات تازه ای برای ثبت آمارهای تجاری 

و صادراتی جدید به وجود آورده است.
علیرضا پیمــان پاک معــاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و رییس ســازمان توســعه 
تجارت، به ارائــه جزئیاتی از برنامه ریزی این 
سازمان برای توســعه تجارت پرداخت. او در 
این گفت وگــو از برنامه ریزی بــرای تدوین 
راهبرد تجارت خارجی ایران خبر داد و گفت 
که با استفاده از این راهبرد، فعال کردن تمام 
ظرفیت های اقتصادی داخلی کشور و توسعه 
روابط خارجی با کشورهای همسایه، منطقه 
و کشورهایی از شرق آســیا و آفریقا می توان 
انتظار داشت که صادرات غیرنفتی ایران در 
آینده نزدیک افزایش قابل توجهی پیدا کند.

متن این گفت وگو به شرح زیر است:

  با گذشت حدود 1۵ ماه از آغاز به کار 
رسمی دولت ســیزدهم، اصلی ترین 
اولویت هایــی که در طــول ماه های 
گذشته از ســوی ســازمان توسعه 
تجارت پیگیری شده اند به کدام بخش 

اختصاص داشته است؟
یکی از اصلی ترین موضوعاتــی که ما از روز 
نخست کار خود با آن مواجه شدیم، این بود 
که در تجارت خارجی ما یک راهبرد کلان و 
همه جانبه وجود نداشــت. این که ما بدانیم 
تجارت خارجی در اقتصــاد ایران چه نقش 
و جایگاهی دارد، برای این موضوع باید چه 
نقشه راهی تعریف شود و نهادها، سازمان ها 
و بخش خصوصی چه نقشی در این فرآیند 
ایفا کنند مســائل مهمی بود که باید به آن 
پرداخته می شد. ریاست محترم جمهور نیز 
از ابتدای کار خود وعده هایی در این زمینه 
داده بودند که در نهایت تصمیم گرفتیم در 
سازمان توسعه تجارت تمرکز خود را بر روی 
تعریف برنامه ای قرار دهیم که در نتیجه آن 
توســعه تجارت خارجی ایران در چارچوب 

یک راهبرد کلان تعریف شود.

 این راهبرد با چه هدف و براساس چه 
برنامه ای پیگیری خواهد شد؟

یکــی از اصلی ترین موضوعاتــی که باید به 
آن توجه می کردیــم، در نظر گرفتن اهداف 
براساس واقعیت ها بود. برای مثال در زمان 
تنظیم برنامه ششم توســعه اعلام شده بود 
که تا پایان این برنامه میزان صادرات ایران 
باید به ۱۲۰ میلیارد دلار در ســال برسد که 
اساسا مشــخص نیســت این هدف به چه 
شکل و براساس چه واقعیتی در نظر گرفته 
شــده بود. از ســویی دیگر ما باید مسائلی 
مانند بحث های سیاســی یا مشــکلات و 
محدودیت های مربوط بــه تحریم را در نظر 
می گرفتیم. براین اســاس اعــلام کردیم 
که تــا پایان دولت ســیزدهم یعنی ســال 
۱۴۰۴ میزان صادرات غیرنفتــی ایران به 
۷۰ میلیــارد دلار خواهد رســید که برنامه 
ریزی در این زمینه آغاز شــده و رشد مداوم 
صادرات در ماه های گذشته نیز این موضوع 

را تایید می کند.

 برای دســتیابی به ایــن هدف چه 

برنامه هایی در دستور کار قرار می گیرد؟
یکــی از اصلی تریــن موضوعات بــرای ما 
دسته بندی اهداف و شــرایط صادراتی بود. 
یکی از این دسته بندی ها براساس نزدیکی 
به کشورها و مقدماتی بود که امکان استفاده 
از آن برای توســعه صادرات وجود داشت. 
برای مثال اســتفاده از ظرفیت کشورهای 
همســایه و منطقه یا حضور گسترده تر در 
بازار کشــورهایی مانند چین یا استفاده از 
ظرفیت هایی مانند اتحادیه اوراسیا بخشی 
از این تغییر نگاه بود. از ســوی دیگر ما روی 
کالاهایی تمرکز کردیم کــه در آنها مزیت 
رقابتی یا قیمتی داشتیم و تلاش کردیم یک 
برنامه  ریزی نسبی براســاس کالا و شرایط 
بازار در نظر گرفته شــود. برای مثال یکی از 
موضوعاتی که ما به آن توجه جدی کردیم، 
بحث حضور در بازار روســیه و اســتفاده از 
ظرفیت های این بازار بود. در سال های قبل 
بخش عمده ای از صادرات ما به این کشــور 
محدود به مواد غذایی یا کالاهای کشاورزی 
می شد اما براساس برنامه  ریزی های صورت 
گرفته و دیدارهای متعددی که با هیات های 
سیاسی و اقتصادی روسیه داشتیم، تلاش 
شد شرایط برای حضور ایران در بخش های 

مختلف روسیه فراهم شود.

 آیا به طور خاص در رابطه با روســیه 
تغییــر عملی بــرای صادرکنندگان 

ایرانی به وجود آمده است؟
یکــی از موضوعاتــی کــه درایــن زمینه 
توســعه  دارد،  را  اهمیــت  بیشــترین 
پیوندهــای تجــاری و اعــزام گروه هــای 
اقتصــادی بــرای نهایی کــردن مذاکرات 
است. برای مثال اخیرا در روسیه نمایشگاه 
اتومبلیتــی برگزار شــد کــه در چارچوب 
آن با توجه بــه تحریم هــای اتحادیه اروپا 
شــرکت های اروپایــی حضور نداشــتند. 
از ســوی دیگر قطعه ســازان ایرانی اعلام 
آمادگی کرده بودنــد که شــرایط را برای 
صادرات محصولاتشــان فراهم کنند. ما با 
هماهنگی انجام شده با انجمن قطعه سازان 
نمایندگانی را به این نمایشــگاه فرستادیم 
و فضایی در آن به وجــود آمد که بزرگترین 
نمایشــگاه بین المللــی تاریــخ جمهوری 
اســلامی ایران شــد. پس از آن با سفر وزیر 
صمت مشخص شــد که دولت تا چه میزان 
آمــاده فراهــم کــردن این شــرایط برای 
صادرکننــدگان اســت و در چارچوب این 
مذاکــرات موافقت نامه ای بــرای همکاری 
۷۰۰ میلیــون یورویی میــان دو طرف به 
امضاء رسید. از ســویی دیگر ما برای توسعه 
حضــور خود در روســیه بحــث حضور در 
زنجیره تامین را به شــکل جــدی پیگیری 
کردیم. به زودی ۳۱ نماینده از پلت فرم های 
روس که بــه عنوان تامین کننــده فعالیت 
می کنــد، به ایــران می آیــد تا با توســعه 
همکاری ها در این سطح امکان توسعه بازار 

و گسترش زنجیره صادرات به وجود بیاید.

 تمام این مذاکــرات و تحولات در 
دوره ای انجام شــده کــه همچنان 
تحریم های آمریــکا علیه ایران ادامه 
دارد. این تحولات به چه شکل نهایی 

شدند؟
یکی از اصلی ترین مشــکلاتی که ما در تمام 
این سال ها داشــتیم بحث خود تحریمی بود. 

من وقتی کار خــودم را آغاز کــردم فهمیدم 
که حــدود ۸۰ درصد از مشــکلات مربوط به 
حوزه صــادرات، داخلی اســت و حتی برخی 
از مشــکلات بین المللی نیز با چند سفر حل 
می شــود. یکــی از اصلی ترین مشــکلات ما 
این اســت که هیچ گاه یک کشــور صادرات 
محور نبوده ایم؛ یعنی مــا محصولات را برای 
اســتفاده داخلی تولید می کردیــم و هرگاه 
این تولیــد مازادی داشــت بــرای صادرات 
آن اقــدام می کردیم؛ همیــن موضوع باعث 
شــده مشــکلات مختلفی مانند ممنوعیت 
یا محدودیت هــای موقــت و طولانی مدت 
صادراتــی، وضع عــوارض یا فراهــم نکردن 
مقدمــات لازم برای صادرات مشــکل آفرین 
شود. همین امسال ما در کشور مازاد تولید دام 
داریم اما با این وجود با توجه به قانون بودجه، 
عوارض صادراتی برای ایــن محصول در نظر 
گرفته شــده که عملا تغییر آن ممکن نیست 
و ما باید این نگاه را در کشــور تغییر دهیم تا 
بتوان به اهداف کلان دست یافت. برای کشور 
و اقتصادی مانند ایران صــادرات ۵۰ میلیارد 

دلاری بیشتر به یک شوخی شبیه است.

 در ســال های گذشــته یکــی از 
اصلی ترین ابهامــات این حوزه عدم 
بازارهای  ایــران در  حضور فعــال 
بین المللی بــرای تبلیغ یــا معرفی 
محصولات خود بوده اســت. در این 
زمینه چه تحولی در دســتور کار قرار 

گرفته است؟
یکــی از اصلی ترین اصلاحات مــا به بحث 
حضور در نمایشگاه های بین المللی مربوط 
اســت. ما در این زمینه محدودیتی درنظر 
نگرفتیم اما برای ادارات کل این مسئولیت 
در نظر گرفته شــده که در طول سال چند 
نمایشگاه را به شکل هدفمند انتخاب کنند 
و پس از برگزاری یا حضور در آن مشــخص 
کنند که چه نتیجه ای برای اقتصاد ایران در 

این چارچوب به وجود آمده است.
یکی دیگــر از کارهایــی که در دســتور کار 
قرار دارد، افزایش تعــداد رایزنان اقتصادی 
و تجــاری ایــران در نقاط مختلــف جهان 
اســت. وقتی ما کار خود را آغاز کردیم تعداد 
این رایزن ها فقط شــش نفر بود اما این عدد 
در حال حاضر بــه ۱۴ نفر رســیده و تلاش 
می کنیم تا پایان امســال به ۲۰ نفر نیز برسد. 
در انتخــاب رایــزن تلاش شــده اولویت ها 
براســاس کشــور مقصد در نظر گرفته شود. 
مثلا شــاید نیاز باشــد ما تنها برای چین سه 
رایزن اقتصادی در نظر بگیریم. در این مدت 
برای نخستین بار چهار نفر برای آفریقا در نظر 
گرفته شــده که دو نفر از آنها اعزام شده و دو 
فرد دیگر به زودی اعزام خواهند شد. از سوی 
دیگر به رایزن ها اجازه دادیم برای پیشــبرد 
هدف هایشان کارمند محلی استخدام کنند 

تا دستیابی به اهداف راحت تر شود.
یکی دیگــر از اقدامــات ما در ایــن حوزه 
فعال کردن مراکز تجــاری با کمک بخش 
خصوصی بوده است. در این مراکز نه دولت 
حضور رســمی دارد و نه هزینه ای پرداخت 
می کند اما تلاش شده با استفاده از امکانات 
سفارتخانه ها و تسهیل در مســائلی مانند 
گمرک، بــه بخش خصوصــی این فرصت 
داده شــود تا خودش مذاکرات را با حمایت 
دولت در کشورهای خارجی پیگیری کند. 
البته این مراکز در فواصــل چند ماهه رصد 

می شود و در صورتی که در چارچوب اهداف 
کار نکند فعالیت شان متوقف خواهد شد اما 
استفاده از ظرفیت آنها در کشورهایی مانند 
روسیه، قطر، ارمنســتان و بسیاری از دیگر 

کشورها در دستور کار قرار دارد.

 در برنامه های در نظر گرفته شــده 
چه سهم و نقشــی به بخش خصوصی 

داده اید؟
این موضوع نیز در چند محور مختلف دنبال 
می شــود. برای مثال یکی از سیاست های 
اصلی ما تقویت اتاق های مشترک بازرگانی 
اســت. مثلا اتاق بازرگانی مشــترک ایران 
و عمان در ایــن زمینه بهتریــن عملکرد را 
داشــته و بخش مهمی از برنامه های توسعه 
تجــارت را پیگیــری کرده اســت. همین 
موضوع باعث شــده که صادرات ما به عمان 
در ســال جاری حدود ۹۶ درصــد افزایش 
یابد. ما تلاش می کنیم همین موضوع را در 

دیگر اتاق های بازرگانی نیز پیگیری کنیم.
یکی دیگر از موضوعات پیگیری شده تلاش 
برای تشکیل کنسرسیوم های صادراتی بوده 
است. مثلا امکان آن وجود دارد که در روسیه 
یا در دیگر کشــورها ناگهان سفارشی برای 
قطعات اتومبیل یا لوازم خانگی ارائه شود که 
یک صادرکننده از پس آن بر نیاید. ما تلاش 
می کنیم بــا ایجاد کنسرســیوم ها و در نظر 
گرفتن حداکثر ظرفیت و البته پشــتیبانی 
در حوزه های مختلف، شــرایط را برای این 
صادرکنندگان فراهم کنیم. ازســوی دیگر 
موضوعاتــی ماننــد پایانه هــای صادراتی، 
حضــور در زنجیــره تامین، فعــال کردن 
بازارچه های مرزی و تبدیل کــردن آنها به 
مجموع های صادراتی نیــز دیگر موضوعی 

بوده که باید در دستور کار قرار گیرد.

  در کنار مســائل داخلی، توســعه 
تجارت نیاز به مذاکــره با طرف های 
مقابل نیــز خواهد داشــت. در این 
زمینه سازمان توســعه تجارت چه 

اولویت هایی را دنبال کرده است؟
مــا در ماه هــای گذشــته تــلاش کردیم 
مذاکراتی به شــکل دوجانبــه، چندجانبه 
و مذاکره براســاس توافق نامه های تجاری 
را پیگیری کنیم. بــرای مثال عضویت ما در 
اتحادیه اوراســیا از آبان  ســال ۱۳۹۸ آغاز 
شده است. بررسی ها نشان می دهد که این 
عضویت برای ما جنبه مثبت زیادی داشته 
است. در ســال نخســت صادرات ما به این 
اتحادیه ۳۰ درصد، ســال دوم ۴۰ درصد و 
سال سوم ۵۰ درصد افزایش یافته است. در 
ماه های گذشــته از یک سو مقدمات تمدید 
یکساله تجارت ترجیحی با اوراسیا را فراهم 
کردیم که تــا آبان  ســال ۱۴۰۲ توافقنامه 
تجــارت آزاد اجرایی می شــود. از ســوی 
دیگر بحث تجــارت آزاد به اوراســیا نیز به 
طور جدی دنبال شــد. در ماه های گذشته 
۹ نشســت مجازی در این زمینه برگزار شد 
و طرفین مقدمــات لازم برای رســیدن به 
توافق نهایی در این زمینــه را فراهم کردند. 
پیش بینی می کنیم که در آذرماه امســال 
قواعد و مقررات بــرای تصویب در مجالس 
به کشــورهای عضو برود و پس از آن تا نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۲ تجارت ما با اوراسیا رسما 
آزاد شود. این موضوع به معنای آن است که 
بازاری که ۶۰۰ میلیــارد دلار واردات دارد، 

برای صادرکنندگان ما باز خواهد شد.
در کنار آن ما در ســال های گذشته توافقاتی 
مانند تجارت ترجیحی با پاکستان یا تجارت 
آزاد با سوریه داشتیم که عملا فراموش شده 
بود؛ یا تجارت ترجیحــی با اندونزی برای ۱۶ 
سال کنار گذاشته شده بود که ما بار دیگر آن 
را فعال کردیم. از ســوی دیگر تجارت آزاد با 
کشورهای شــرق اروپا و آفریقا نیز در دستور 
کار قرار دارد کــه برخی از آنها بــه توافقاتی 
رســیده و برخی هنوز در مرحله  مذاکره قرار 
دارد. ما در طول این مدت شاهد آن بودیم که 
مســئولان هند از رئیس جمهور ما خواستند 
که بار دیگر تجارت ترجیحی با ایران از ســر 
گرفته شود. ما در حال حاضر پنج موافقت نامه 
ترجیحــی یــا آزاد را نهایــی کــرده و برای 

دستیابی به اهداف دیگر نیز تلاش می کنیم.

 در صورت فراهم شــدن تمام این 
مقدمات آیا اساســا ظرفیت صادرات 
محصولات ایرانی کفاف این بازارها را 

می دهد؟
در این زمینه اقدامات مهمی در دستور کار 
قرار گرفته که برخــی از آنها جزئی و برخی 
بلندمدت هســتند. مثلا ما ســال گذشته 
شــاهد آن بودیم کــه برخــی محصولات 
کشــاورزی ایران از کشــوری مانند روسیه 
برگشــت خــورد و این شــایعه بــه وجود 
آمد که بــه دلیل کیفیت پاییــن این اتفاق 
افتاده اســت، اما پس از بررسی ها مشخص 
شــد که صرفا در تولید ایــن محصولات از 
آفت کشــی اســتفاده شــده که در روسیه 
مورد بررســی قرار نگرفته بــود و با وجود 
چند بار درخواســت در دولت گذشــته به 
آن توجه نمی شــد. با پیگیری  این موضوع 
تلاش کردیم که مشــکل برطرف شــود و 
خوشبختانه در تمام ماه های گذشته دیگر 
خبری مبنی بر برگشت خوردن محصولات 

صادراتی ایران منتشر نشده است.
یکــی از موضوعات دیگری کــه برای چند 
ســال مورد کم توجهی قرار گرفته بود بحث 
تامین لجســتیک بود. ایــن موضوع چه در 
حوزه ریــل، چه در کانتینــر و فعالیت های 
دریایی و کشــتیرانی خود را نشان می داد. 
ما در شــرایطی کار خود را آغــاز کردیم که 
در حوزه هایی مانند کشتی، کشنده، واگن 
و کانتینــر و واگن هــای یخچالــی کمبود 
قابــل توجهی داشــته ایم. در ایــن زمینه 
سفارش گذاری هایی انجام شــده بود اما با 
توجه به اصرار بر اســتفاده از ظرفیت های 
داخلی، کشــور با کمبودهایی در این زمینه 
مواجه شــده بود. طبق برنامــه  ریزی های 
انجام شده ضمن تاکید بر اســتفاده کامل 
از ظرفیــت تولید کننــدگان داخلی تلاش 
شده با سیاست هایی همچون صدور مجوز 
واردات یا تولید مشترک معضل لجستیک 

در این زمینه برطرف شود.

 یکی دیگــر از مشــکلات اصلی 
صادرکنندگان ایرانی در ســال های 
گذشته بحث تحریم های بانکی و پولی 
و دشواری برای بازگشت ارز حاصل از 
صادرات بوده است. آیا در این زمینه 

تغییری رخ داده است؟
در زمینــه ایفای تعهــدات ارزی بــا وجود 
مشــکلاتی که در ســال های قبــل وجود 
داشــت تلاش کردیم اقداماتی برای تسهیل 
شرایط صادرکنندگان در دســتور کار قرار 
گیرد. آخریــن اقدامی که در ایــن حوزه در 
دستور کار اســت، بحث تغییر شرایط ایفای 
تعهد ارزی براســاس شــرایط نسبی است. 
این که ما توقع داشته باشیم تمامی کالاها در 
گروه های مختلف به یک شکل صادر شده و 
در یک بازه زمانی مشــخص ارز آنها به کشور 
بازگردد منطقی نیســت؛ از ایــن رو در حال 
پیگیری هســتیم تا جدول بازگشت ارز هر 
کالا متناسب با شرایط صادرات کشور مقصد 
و جزییات دقیق صادراتی در نظر گرفته شود 
که امیدواریم پیگیــری آن به زودی به پایان 
برسد.در کنار آن استفاده از دیگر روش های 
موجود در جهان نیز به شکل جدی تر دنبال 
شد. مثلا تهاتر یکی از شــیوه هایی است که 
امروز در میان بســیاری از کشــورهای دنیا 
دنبال می شود اما در ایران چندان به آن توجه 
نشد. ما در ماه های گذشــته مذاکرات قابل 
توجهی در این زمینه داشــتیم که نتیجه آن 

توافق برای دو میلیارد دلار تهاتر بوده است. 

وز آغاز می شود وهای خارجی  امر دور دوم مزایده خودر
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 وزیر نیرو در دیدار ویدئوکنفرانسی با هیئت عالی رتبه نیکاراگوئه 
مطرح کرد

وابط ایران و نیکاراگوئه کید بر گسترش ر تأ
 وزیر نیرو با اشــاره به همکاری های ایران با کشورهای آمریکای لاتین، 

بر گسترش روابط ایران و نیکاراگوئه تأکید کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو »علی اکبر محرابیان« وزیر 
نیرو و رئیس ایرانی کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و 
نیکاراگوئه در گفتگوی تصویری با هیئت عالی رتبه نیکاراگوئه با اشاره 
به تاریخچه روابط ایران با کشورهای آمریکای لاتین، همکاری ایران با 
کشــورهای آمریکای لاتین از جمله نیکاراگوئه، ونزوئلا و غیره را مؤثر 
دانسته و خاطرات خوب روابط با آن کشورها را درگذشته یادآوری کرد.

وی با اشــاره به شــباهت ها، بحران ها، اقدام ها و مقاومت های سیاسی 
ایران و نیکاراگوئه، بر اهمیــت برقراری روابط سیاســی و اقتصادی با 
کشــورها )از جمله کشــورهای آمریکای لاتین( باتوجه به مصلحت ها 
و منافع دوجانبــه تأکید کرد.وزیر نیرو همچنیــن در ادامه بر برگزاری 
کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی دو کشــور برای توسعه 

روابط و پیشبرد اهداف دو کشور اعلام آمادگی کرد.
در ادامــه »لائوره آنو اورتگا« دســتیار ارشــد رئیس جمهــور در امور 
ســرمایه گذاری، تجارت و همکاری های بین المللی نیکاراگوئه با اشاره 
به اولویت و تأکید دولت و رئیس جمهور این کشــور در برقراری ارتباط 
با کشــور ایران، بر شناســایی ظرفیت و پتانســیل حوزه های مختلف 
همــکاری تأکید کــرد.وی با اظهار خوش بینی نســبت بــه برگزاری 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور، دریافت 
مشــتقات نفتی موردنیاز کشــور نیکاراگوئه را به عنــوان نقطه عطف 

همکاری های اقتصادی دو کشور دانست.
دســتیار ارشــد رئیس جمهور در امــور ســرمایه گذاری، تجارت، و 
همکاری هــای بین المللی نیکاراگوئه همچنیــن در ادامه برنامه ریزی 
برای واردات ســایر اقلام موردنیاز از جمله تأمیــن دارو و مواد دارویی، 
اقلام مصرفی خانوارهای نیکایی و توجه به ســرمایه گذاری مشــترک 
در حوزه های کشــاورزی، انرژی و غیره را از ظرفیت و پتانســیل های 
همکاری عنوان کرد.اورتگا همچنین پیشــنهاد برگزاری کمیســیون 
مشــترک را در ماناگوآ پایتخت این کشــور به منظور انجام مذاکرات 

مهم تر و بررسی پروژه ها مطرح کرد.
ایوان آدولفو آکوستا وزیر دارایی نیکاراگوئه نیز در این جلسه با اشاره به 
پیشرفت های چشمگیر جمهوری اسلامی ایران در همه حوزه ها به رغم 
وجود تحریم های طولانی مدت، برای توســعه روابط متقابل و استفاده 
از تجربیات کشــور ایران برای رشد، توســعه و ارتقای سطح رفاه مردم 

نیکاراگوئه ابراز امیدواری کرد.
وی با ابراز امیدواری برای باز شدن افق جدید همکاری های مشترک دو 

کشور، بر عملیاتی شدن توافقات انجام شده بین دو کشور تأکید کرد.

رکورد ساخت نیروگاه دوباره شکسته می شود
 هدف گذاری ساخت 6159 مگاوات

وگاه جدید  نیر

پس از تامین اوج بار مصرف برق در ســال ۱۴۰۱، دولــت قصد دارد با 
ساخت ۶۱۵۹ مگاوات نیروگاه جدید، تامین پایدار برق در سال ۱۴۰۲ 
را تضمین کند. بر اســاس برنامه وزارت نیرو، برنامه توســعه ظرفیت 
نیروگاهی به میزان ۶۱۵۹ مگاوات برای سال ۱۴۰۲ در دستور کار قرار 
گرفته اســت.براین مبنا، ۵۰ درصد از ظرفیت نیروگاهی جدید اضافه 
شده مرتبط با واحدهای حرارتی جدید با اولویت واحدهای نیروگاهی 
سیکل ترکیبی است، از ســوی دیگر ۲۳ درصد از برنامه توسعه ۶۱۵۹ 

مگاواتی مرتبط با نیروگاه های بخش صنایع است.
همچنین واحدهای تولیــد پراکنده و نیروگاه هــای تجدیدپذیر، ۱۹ 
درصد از ارتقای ظرفیت برنامه ســال دوم فعالیت دولت در حوزه برق را 
شامل می شود و سهم ارتقای واحدهای نیروگاهی موجود نیز ۷ درصد 

ظرفیت برنامه را شامل می شود.
 سال گذشــته دولت با ایجاد ظرفیت ۶ هزار مگاوات زمینه عبور پایدار 
از اوج بار ســال ۱۴۰۱ را فراهم کرد و رکورد ساخت نیروگاه در طی یک 
سال شکسته شد، پیشتر رکورد ساخت نیروگاه در طی یکسال مرتبط 

با سال ۱۳۸۹ با ساخت ۴۹۳۵ مگاوات در یکسال بود.
بر این مبنا در صورت تحقق برنامه ســاخت نیروگاه در سال ۱۴۰۲ بار 
دیگر شاهد رکوردشکنی ساخت نیروگاه در طی یک سال در سال دوم 

فعالیت دولت سیزدهم خواهیم بود.

مدیر توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی خبر داد
ایجاد کنسرسیوم های صادراتی صنایع 

وشیمی پایین دستی پتر
 مدیر توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی از ایجاد کنسرسیوم های 
صادراتی و شــهرک های تخصصی با همکاری و مشارکت تشکل های 
صنایع پایین دســتی پتروشــیمی خبر داد.به گزارش شــرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی، عباس غلامی گفت: در دومین نشســت کارگروه 
مشترک تفاهم نامه همکاری شرکت ملی صنایع پتروشیمی و سازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران ضمن عارضه یابی توسعه 
صنایع پایین دســتی پتروشــیمی بر لزوم هم افزایی واحدهای صنایع 

پایین دست در تکمیل و توسعه زنجیره ارزش تأکید شد.
وی اظهار کرد: در این نشســت ضمن ارائه بســته خدمــات حمایتی 
سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران از صنایع کوچک 
و متوسط صنایع پایین دستی پتروشیمی مستقر در شهرک ها و نواحی 

صنعتی، روند اجرایی تشکیل کمیته های تخصصی بررسی شد.
به گفته مدیر توسعه صنایع پایین دســتی پتروشیمی، ایجاد کارگروه 
مشترک و نحوه ایجاد کنسرســیوم های صادراتی صنایع پایین دستی 
پتروشیمی، اســتفاده از ظرفیت های نظام مبادلات پیمانکاری فرعی 
)SPX(، ایجاد شــهرک های تخصصی صنایع پتروشــیمی به لحاظ 
ظرفیت های جذب ســرمایه گذاری و ایجاد ارزش افزوده و اشــتغال از 

مهم ترین مسائل مطرح شده در این نشست بود.
غلامی در ادامه مشــکلات فراگیــر واحدهای صنایع پایین دســتی 
را کمبــود منابع مالی، مالیــات، تعرفه های ترجیحــی، رقابت پذیری 
صادراتی، تأمین مــواد اولیه، نظــام ســهمیه بندی و پرداخت جوایز 
صادراتی واحدهای صنایع پایین دســتی برشــمرد و اظهار کرد: مقرر 
شــد این مشــکلات در کمیته آسیب شناســی و عارضه یابی صنایع 
پایین دستی که با حضور مســئولان مرتبط در سازمان توسعه تجارت، 
امور مالیاتی و شــبکه بانکی و دفتر صنایع پلیمری و شیمیایی وزارت 
صمت برگزار می شــود، مطرح و راهکارهای برون رفــت از این موانع و 

مشکلات در نشست های آتی مشخص شود.

و نیر

وزارت نیرو تمامی دستگاه های تابعه خود را به پنجره 
ملی خدمات خود متصل کــرده، اما همچنان خدماتی 

هستند که در اتصال به پنجره این وزارت خانه جا مانده اند.
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند سامانه ای است 
که به منظور دسترسی راحت و سریع تر عموم مردم به 
خدمات دستگاه ها و وزارت خانه ها ایجاد شده و اکنون 
در مسیر آماده سازی و بهره برداری قرار دارد. در قانون 
بودجه امسال، تمامی دســتگاه های اجرایی و وزارت 
خانه ها موظف شــدند که پنجره واحد خدمات خود را 
راه اندازی کنند تــا از رجوع دریافت کنندگان خدمات 

به سامانه های مختلف و متعدد جلوگیری شود.
دستگاه ها مکلف بودند پنجره خدمات خود را تا پایان 
شــهریور ماه به پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند 
متصل کنند. طبق آخرین آمار، مجموع دســتگاه های 
اجرایی که خدمات آن ها شناســنامه دار شــده، ۱۷۰ 
دستگاه اســت.  از این تعداد ، ۱۳۶ دســتگاه اجرایی 

مشــمول گام اول اتصــال به پنجــره ملی 
خدمات دولت هوشمند هستند که تاکنون 
۹۶ دســتگاه به نوعی تکالیــف اولیه خود را 
عمل کرده انــد.my.gov.ir آدرس پنجره 
ملی خدمــات دولت هوشــمند اســت که 
کاربران می توانند با مراجعه به آن نســبت به 
ثبت نــام و احراز هویت اقــدام کنند. پس از 

اولین ورود، برای دفعات بعــدی یک رمز یکبار مصرف 
کافی است تا به این سامانه دسترســی داشته باشید. 
با ورود به بخش ســامانه های ملی و استانی می توانید 
دستگاه ها و وزارت خانه های مختلف را مشاهده کنید 

و سپس وزارت خانه مربوطه را انتخاب کنید.
از وزارت نیرو بــا خدمات مرتبط با بــرق و آب می توان 
به عنوان یکی از دســتگاه هایی یاد کرد که پر مراجعه 
اســت و افراد و کســب و کار های زیــادی می توانند از 
خدمات الکترونیــک آن بهره ببرنــد. در درگاه اطلاع 

رســانی خدمات الکترونیکی دولت برای این 
وزارت خانــه ۲۶۴ خدمات تعریف شــده که 
در تصویر بالا بــه تفکیک بخش های مختلف 
آورده شده است.خدمات حوزه های مختلف 
مانند صنعــت بــرق، خدمات منابــع آب، 
خدمات مشترکین آب و فاضلاب و مجوز های 
وزارت نیرو در پنجره واحد خدمات هوشمند 
وزارت خانه قابل مشــاهده و دسترسی است. در بخش 
مجوز های وزارت نیرو می تــوان مجوز های حوزه های 
مختلف را پیدا کرد، اما برای انجام مراحل درخواســت 
مجوز، باید بــه درگاه ملی مجوز های کشــور رفت که 
پنجره واحد وزارت نیرو به آن متصل اســت.در بخش 
خدمات منابــع آب در حال حاضــر ۲۱ خدمت متصل 
شــده و قابل دسترســی اســت که به خدمات حفر و 
اجازه برداشــت و مصرف منابــع آب زیرزمینی مربوط 
می شــود. اگرچه این خدمات مهم هســتند، اما جای 

خالی برخی خدمات دیگر مثــل صدور قبض آب بهای 
بهره برداران منابع آبی و یا صــدور پروانه بهره برداری 
از آب های سطحی واحد های صنعتی دیده می شود.از 
گروه خدمت های شــرکت مهندسی آب و فاضلاب، در 
پنجره واحد وزارت نیرو تنهــا خدمات پس از واگذاری 
انشعاب دیده می شود که بیشــترین خدمات را در این 
دســتگاه دارد. البته خدمات دیگری مثــل واگذاری 
انشعاب آب و فاضلاب، رسیدگی و رفع مشکلات ناشی 
از حوادث آب و فاضلاب و اطلاع رسانی قطعی آب هنوز 
متصل نشــده اند.در بخش خدمــات مربوط به صنعت 
بــرق، اگرچه هنوز هــم برخی خدمات متصل نشــده 
اند، اما خدمات بیشــتر و جامع تری را شــاهد هستیم. 
خدمات صورتحساب قبض به مشــترکین، رسیدگی 
به درخواســت انشــعاب و تغییر آمپراژ، خدمات رفع 
خسارت و حریم شــبکه برق و خدمات رفع خاموشی و 

مشکلات فنی برق از جمله این موارد هستند.

و نیر

ســمیرا ربیع  برنامه  دولت ســیزدهم 
برای اصــلاح رونــد خام فروشــی مطلق 
از  نفتــی  و خنثی ســازی تحریم هــای 
مســیر تبدیل نفت بــه فــرآورده در قالب 
پالایشــگاه های برون مــرزی نتیجــه داد 
و طبــق گفته هــای وزیر نفت، نخســتین 
پالایشگاه فراســرزمینی به نام ال پالیتو در 

ونزوئلا راه اندازی شده است.
در  می توانــد  کشــور  نفتــی  منابــع 
بــدون  فراســرزمینی  پالایشــگاه های 
مشــکلات تحریم در بازار جهانی به فروش 
برســد. حداقل تأثیر این اقدام این بوده که 
نفت کشــور در این پالایشــگاه ها پالایش 
می شود و ســپس فرآورده حاصله به فروش 
می رســد، چراکه فــرآورده تحریم ناپذیر 

است.
 از بازســازی پالایشــگاه های فراسرزمینی 
باید به عنوان یک سیاســت در خنثی سازی 
تحریم ها اســتقبال کرد تا بر اساس ثروت و 
ارزش افزوده ای که ایجاد می کند بخشــی از 
مشکلات داخل کشور حل شــود. در واقع با 
ســرمایه گذاری در این پالایشگاه ها از طریق 
صادرات خدمات فنی و مهندســی، می توان 
افزون بر صــادرات تضمینی نفــت خام، در 
خروجی پالایشگاه نیز شریک شد و نفت خام 

را به بنزین و دیگر فرآورده ها تبدیل کرد.
بی شــک ایجاد پالایشگاه فراســرزمینی، 
افزایش تولید و فروش نفت با وجود تشدید 
تحریم ها و صدور خدمات فنی و مهندســی 
از اقدام هــای مثبت وزارت نفــت در دولت 
سیزدهم بوده، آنطور که فریدون حسنوند، 
رئیس کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اسلامی ماه گذشــته اعلام کرد در راستای 
تقویت دیپلماسی انرژی قراردادهای خوبی 
با کشورهای ونزوئلا، کوبا و نیکاراگوا منعقد 
شــده و اکنون آرزوی دیرینه پالایشــگاه 
فراسرزمینی در حال به وقوع پیوستن است.

به گفتــه وی، دیپلماســی انــرژی یکی از 
اولویت هــای مهــم از ابتدای آغــاز به کار 
مجلس یازدهم و دولت سیزدهم بود. علاوه 
بر رئیس جمهور، رئیــس مجلس و اعضای 
کمیســیون انرژی نســبت به این موضوع 

اهتمام ویژه داشتند. خوشبختانه علی رغم 
وجود تحریم و تشــدید اقدامــات خصمانه  
آمریکا در مقابل کشــورمان، دیپلماســی 
انرژی ما در آســیای میانه، روســیه، حوزه 
خلیج فارس و شــرق و غرب به خوبی رو به 
جلو پیش می رود و تاکنــون تفاهم نامه ها و 

قراردادهای بسیار خوبی منعقد شده است.
رئیس کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی اظهار کرد: گام بعــدی در حوزه 
دیپلماسی انرژی در رابطه با آمریکای لاتین 
به عنوان حیاط خلوت آمریکا برداشته شد 
که در ایــن حوزه نیز قراردادهــای خوبی با 
کشــورهای ونزوئلا، کوبا و نیکاراگوا منعقد 
شــد و اکنــون آرزوی دیرینه پالایشــگاه 
فراســرزمینی در حال تحقق اســت. نگاه 
بعدی به ســمت اروپا و آسیای شرقی است. 
برقراری ارتبــاط با این کشــورها از اهداف 

بعدی وزارت نفت و کمیسیون انرژی است.

نخستین پالایشگاه فراسرزمینی 
ایران راه اندازی شد

روز گذشته جواد اوجی وزیر نفت مهر تایید 

به این صحبت ها زد و اعلام کرد که نخستین 
پالایشگاه فراســرزمینی به نام ال پالیتو در 
ونزوئلا راه اندازی شده و پالایش روزانه ۱۰۰ 
هزار بشــکه نفت خام میدان های کشور در 

این پالایشگاه رقم خواهد خورد.
به گفته وی، این آرزوی دیرینه و ۴۳ ساله ای 
بود که به همت شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی و پیگیــری، مدیرعامل 
این شرکت در بخش فراســرزمینی تحقق 
یافت، نقطه آغاز این اقــدام در ونزوئلا بود و 
با برنامه ریزی های انجام شده در دیگر نقاط 

نیز ادامه خواهد یافت.

 پالایشگاه های فراسرزمینی
 یک فرصت

عباس کاظمی، مدیرعامل ســابق شرکت 
ملی پالایــش و پخش فــرآورده های نفتی 
ایــران در خصــوص مزایــای پالایشــگاه 
فراســرزمینی به ایســنا گفــت: هرگونه 
ســرمایه گذاری در کشــور مطلوب بوده، 
کشــوری توســعه یافته اســت که بتواند 
در داخل ســرمایه گذاری کنــد و یا اینکه 

سازوکاری را برای جذب سرمایه  خارجی به 
کار بگیرد و یا حتی در خارج سرمایه گذاری 

کند.
وی با بیــان اینکــه در پالایشــگاه های 
فراســرزمینی پیشــتر تجربه داشته ایم، 
به طوری که در دهه ۴۰ و ۵۰ سه پالایشگاه 
در خــارج از کشــور ســاختیم و در آن ها 
ســرمایه گذاری کردیم که امری مطلوب 
بود، گفت: اگــر ایران بتوانــد در خارج از 
کشور ســرمایه گذاری و یا سرمایه جذب 
کند هر دو مطلــوب بوده و بــه طور کلی 
باید گفت که سرمایه گذاری به هر شکلی 

مقبول است.
مدیرعامل ســابق شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی ایران با اشــاره به 
پتانســیل ایران برای ایجاد پالایشگاه های 
فراسرزمینی در کشــورهای دیگر، گفت: 
در همه جای دنیا این پتانسیل وجود دارد، 
ایران می تواند در مالزی و اندونزی نیز اقدام 
به این کار کنــد، در کل با هر کشــوری به 
توافق برســیم امکان سرمایه گذاری وجود 

دارد.

کاظمی افــزود: در حــال حاضر بیشــتر 
ســرمایه گذاری ها در خاورمیانــه و چین 
انجام می شود، در حوزه پالایش نیز استارت 
کار در ونزوئلا زده شــده که اقدامی مثبت 
اســت و این موضــوع می توانــد در دیگر 

کشورها نیز توسعه  یابد.

فرصتی برای یافتن بازارهای جدید
شــهاب الدین متاجی مدیر ســابق برنامه 
ریزی تلفیقی شرکت ملی پالایش و پخش 
فراورده های نفتی نیز در همیــن رابطه به 
ایســنا گفت: اقدام دولت بــرای راه اندازی 
پالایشــگاه فراســرزمینی در ونزوئلا اقدام 
مناسبی بوده، این پالایشــگاه بازاری برای 
نفت خام ایران خواهد بود و از نظر صادرات 
خدمات مهندسی، دانش فنی و تجهیزاتی 
که می توانیم بســازیم نیز یک اقدام مثبت 

است.
وی ادامه داد: اگــر بتوانیــم در ونزوئلا و یا 
کشــورهای آفریقایی و آمریــکای جنوبی 
بازارهای جدیدی پیدا کنیم برای توســعه 
بازار نفت ایران بســیار موثر است مشروط 
بر اینکه از نظر مالی نیز بررسی کافی انجام 
شود ودر نهایت منجر به این شود که هزینه 
هایی که ایران انجام می دهد بازگشت خوبی 
داشــته باشــد و درآمد خوبی برای کشور 

حاصل شود.
مدیر ســابق برنامه ریزی تلفیقی شــرکت 
ملی پالایش و پخــش فراورده های نفتی با 
بیان اینکه از نظر صادرات فنی و مهندســی 
این اقدام خوب خواهد بود اما باید اطمینان 
حاصل شــود کــه محل هایی کــه در آن 
ســرمایه گذاری صورت می گیــرد به موقع 
بازپرداخت شــود و منجر به این نشــود که 

تنها متحمل هزینه شویم.
متاجی با اشــاره به پتانســیل ایران برای 
راه انــدازی پالایشــگاه در دیگر کشــورها 
گفت: این پتانسیل در کشورهای آفریقایی، 
آمریکای جنوبی همچــون برزیل و بولیوی 
برای ایران وجود دارد و به نظر می رســد که 
برنامه ریزی های مناسبی نیز در این بخش 

صورت گرفته است.

و در اتصال به پنجره ملی دولت هوشمند تا کجا پیش رفته است؟ وزارت نیر

مدیر اسبق امور بین الملل شرکت ملی نفت مطرح کرد

کاهش هزینه تولید فرآورده های نفتی با سوآپ نفت قزاقستان از مسیر ایران
خریدار  مدیر اسبق امور بین الملل شرکت 
ملی نفت ایران با اشاره به فرصت های سوآپ 
نفت قزاقستان از مســیر ایران، گفت: با این 
کار هزینه انتقال نفت خام به پالایشگاه های 
تهــران و تبریز کم می شــود و هزینه تولید 

فرآورده های نفتی کاهش پیدا می کند.
موقعیت استراتژیک ایران در خاورمیانه در 
مقایسه با سایر کشورهای همسایه بی نظیر 
است. ایران از یک سو به کشورهای آسیای 
میانه و حاشیه خلیج فارس از طریق حدود 
یک هزار کیلومتر ســاحل دریــای خزر در 
ارتباط است و از سوی دیگر در جنوب خود 
حدود ۵ هزار کیلومتر ســاحل بــا قابلیت 

دسترسی به آب های آزاد دارد.
از سوی دیگر شــبکه خطوط لوله نفت و گاز 
ایران در سراسر کشور گســترده شده و به 
عنوان شبکه ای منسجم ارتباط را از شمال 

تا جنوب کشور فراهم کرده است.
خطوط لولــه ای که با هــدف اصلی تامین 
سوخت مورد نیاز کشور احداث شده تا نفت 
و گاز تولیدی در جنوب را به مقاصد مصرف 
که بیشتر در شــمال و غرب کشور متمرکز 

هستند برسانند.
با ایــن حال ایــن مزایا می توانــد در موارد 
دیگری نیز مورد اســتفاده قــرار گیرند تا 
علاوه بر کاهش هزینه های کشــور، درآمد 

نیز به دنبال داشته باشد.
یکی از این موارد، سوآپ نفت از کشورهای 

حاشیه خزر به خلیج فارس است. موضوعی 
که از ســال ها قبل در کشــور مــورد توجه 
بوده و ایجاد زیرســاخت های لازم در بندر 
نکا بــرای دریافت و تخلیه نفت نیز نشــان 
می دهد ایران بیش از یک دهه اســت که به 
دنبال سوآپ نفت و اســتفاده از مزایای آن 

است.
البته ســوآپ نفــت در تمام این ســال ها 
و در دولت هــای مختلــف مغفــول بوده و 
زیرساخت های بندر نکا نیز بلااستفاده باقی 

مانده اند.
با این حال دولت ســیزدهم که بــا اولویت 
توســعه همکاری با کشــورهای همسایه و 
رونق دیپلماسی انرژی بدون گره زدن آن به 
برجام روی کار آمده، استفاده از این ظرفیت 

را در دستور کار خود قرار داده است.
از همیــن رو، ســید ابراهیــم رئیســی، 
رئیس جمهــوری اســلامی ایــران هفته 
گذشته و در ســفر به کشــور قزاقستان، با 
اشاره به اینکه از حدود ۱۰ سال پیش روند 
سوآپ نفت بین ایران و قزاقستان آغاز شده 
بود، گفت: اما در ادامه به دلیل مشــکلاتی 
متوقف شد و اکنون در ســفر به این کشور 

توافق در این باره به دست آمد.
وی تاکید کرد که ســوآپ نفت قزاقســتان 
علاوه بر کاهش هزینــه ترانزیت نفت ایران 
از جنوب به شــمال برای تامیــن خوراک 
پالایشــگاه های تهــران و تبریــز موجب 

می شــود که یک حق ســوآپ نیز به ایران 
تعلق بگیرد و یــک بازی دو ســر برد برای 

کشور است.
در واقع، ایران با سوآپ نفت قزاقستان علاوه 
بر آنکه جایگاه خود را در مناســبات انرژی 
منطقه و جهان توسعه خواهد داد همچنین 

از مزایای اقتصادی آن نیز بهره می برد.
محســن قمصــری، مدیــر اســبق امور 
بین الملل شــرکت ملــی نفت ایــران در 
گفت وگو بــا خبرنــگار اقتصــادی ایرنا، با 
تاکید بر اینکه ســوآپ نفت بین دو کشــور 
یــک پازل اســت، گفــت: با ســوآپ نفت 
قزاقســتان از طریق ایران می توانیم نفت را 
در پالایشگاه های شمالی مصرف کنیم و در 
مقابل نفت تولید شــده در جنوب را صادر 

کنیم.
وی با اشــاره به اینکه با این کار هزینه حمل 
نفت به شــمال کشــور بــرای پالایش در 
پالایشــگاه های تهران و تبریز کاهش پیدا 
می کند، افزود: تنها در یــک مورد، کاهش 
هزینه و مصــرف بــرق در تلمبه خانه های 

انتقال نفت را شاهد خواهیم بود.
به گفته مدیر اســبق امور بین الملل شرکت 
ملی نفت ایران، با این کار هزینه تمام شــده 
تولید فرآورده های نفتی در کشــور کاهش 

پیدا می کند.
قمصری ادامه داد: همچنیــن ایران به ازای 
ســوآپ نفت قزاقســتان مبلغی به عنوان 

سوآپ فی دریافت خواهد کرد.
وی البته تاکیــد کرد که با توجــه به وجود 
محدودیت ایــران برای صــادرات نفت به 
دلیل تحریم ها، قزاقستان باید مشتری نفت 
خود را معرفی کند تا سوآپ نفت این کشور، 
خللی در صــادرات نفت ایــران و حجم آن 

نداشته باشد.
مدیر اســبق امور بین الملل شــرکت ملی 
نفت ایران گفت: برای کاهش این آسیب در 
جریان سوآپ، قزاقستان باید خودش بازار 

بیاورد.  
وی افزود: اگر ســوآپ را به ترانزیت تبدیل 
می کردیــم بهتر بود زیرا مســئولیتی برای 

فروش و صادرات نفت از ســوی ایران وجود 
نداشــت.  قمصری با اشــاره به اینکه ایران 
زیرســاخت لازم برای ســوآپ و یا ترانزیت 
نفت کشورهای حاشــیه دریای خزر را دارا 
اســت، ادامه داد: در بندر نکا زیرســاخت 
مناســبی وجود دارد که امــکان دریافت و 

انتقال نفت تا تهران را دارد.
به گفته قمصری این زیرســاخت ها بیشتر 
از ۱۰ سال اســت که ایجاد شــده، اما از آن 

استفاده نشده است.
وی تاکید کــرد: باید از مزیت ســرزمینی 
ایران که ســال ها مغفــول مانده اســت، 

استفاده کنیم.
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شهردار تهران مطرح کرد
ح شناورسازی ساعت کاری در کاهش ترافیک  طر

موثر بود
 شهردار تهران طرح شناور سازی ســاعت کاری کارمندان را در کاهش 
ترافیک موثر دانســت و گفت: تمدید این طرح بــرای کاهش ترافیک 

ضروری است.
علیرضا زاکانی گفت: یکی از مهمترین مشــکلات شــهروندان تهرانی 
موضوع ترافیک اســت که این میزان همیشــه با بازگشــایی مدارس 

ودانشگاه ها در ماه مهر  بیشتر خودش را نشان می دهد.
وی افزود: یکی از اقدامات موثر در کاهــش و مدیریت ترافیک پایتخت 
در آستانه بازگشایی مراکز آموزشــی موضوع طرح شناورسازی ساعت 
ورود کارمندان بین ســاعات ۷ تا ۹ صبح بود که این طرح در کاهش بار 
ترافیک صبحگاهی موثر بوده است.شــهردار تهران در پاسخ به سوال 
خبرنگار ایرنا که آیا موافق تمدید این طرح هستید یا خیر نیز گفت: در 
ابتدا این طرح تنها در مهرماه اجرایی و عملیاتی شد که به نظر می رسد 

می توان این طرح را در ماه های آینده نیز تمدید کرد.
وی با بیان اینکه توسعه و تقویت ناوگان حمل و نقل عمومی نیاز به زمان 
دارد، گفت: تلاش داریم ظرفیت ناوگان اتوبوســرانی و مترو را افزایش 
دهیم اما در کوتاه مدت برای مدیریــت ترافیک پایتخت اجرای همین 

طرح شناورسازی ساعت کاری کارمندان دولت است.
زاکانی ادامه داد: مدیریت شــهری با تمام ظرفیــت تلاش دارد ناوگان 
حمل و نقل عمومی را افزایش دهد و موجب افزایش ســفر شهروندان با 

ناوگان حمل ونقل عمومی بجای استفاده از خودروهای شخصی شود.

افزایش 2۷ درصدی تعداد اتوبوس های فعال در یک سال
وی تاکید کــرد: اواخر مهر ۱۴۰۱، تعداد اتوبوس هــای فعال در تهران 
پس از خرید اتوبوس های جدید و بازســازی ناوگان پیشین، به دو هزار 
و ۷۵۰ دستگاه رسیده که در مقایســه با دو هزار و ۱۶۵ دستگاه تحویل 
شــده از مدیریت پنجم به دوره ششــم، حاکی از افزایش ۲۷ درصدی 

تعداد اتوبوس های پایتخت است.
وی خاطرنشان کرد: تکمیل ایستگاه های خطوط هفت گانه مترو نیز از 

دیگر اقداماتی است که در حال دنبال شدن است.
 براساس اعلام استانداری تهران طرح شناورســازی ۲ ساعته فعالیت 
ادارات شهر تهران اجرا شــد و به منظور کاهش پیک ترافیکی مهرماه 
مقرر شد شــروع کار ادارات و سازمان های شــهر تهران از ساعت ۷ تا ۹ 

صبح به صورت شناور در نظر گرفته شود.
مطابق این مصوبه تغییــری در میزان حضور کارمنــدان در طول روز 
مطابق ضوابط و مقررات در محل کار ایجاد نخواهد شــد و متناســب با 
ساعت ورود کارمندان به صورت شــناور در محل کار، ساعت پایان کار 
در همان روز به صورت شناور تعیین می شــود.  ساعت شروع خدمات 
رســانی بانک ها نیز ســاعت ۷ صبح و زمان حضور کارمندان در بانک 

ساعت ۶:۳۰ اعلام شد.

همه ساله با بازگشایی مراکز آموزشی حجم ترافیک پایتخت در مهرماه 
افزایش قابل توجهی داشــته و با توجه به فرسودگی ناوگان حمل و نقل 
عمومی از جملــه اتوبوس و مترو ضروری اســت کــه در این خصوص 
مدیریتی در زمان رفت و آمــد کارکنان دولت و دانــش پژوهان انجام 

شود.

 ردپای مداخله در امور پزشکی

تزریق ژل و بوتاکس کار آرایشگر نیست
ســلامت زیبایی به عنوان یک حرفه شــناخته شــده در بین بانوان، 
با اســتقبال زیادی در این سال ها همراه شــده و همین موضوع باعث 
گردیده عده ای به خاطر کسب درآمد بیشــتر، در امور پزشکی دخالت 
کنند. ســلامت زیبایی را می توان یک صنعت جهانی دانست که روز به 
روز بر تعداد بانوانی که به این حرفه علاقمند می شوند، افزوده می شود. 
این در حالی اســت که متأســفانه با گرایش دختران و زنان به سمت و 
سوی زیبایی، شــاهد دخالت افرادی در حوزه پزشکی هستیم که هیچ 
تخصصی در این زمینه ندارند و همین موضوع سبب آسیب به سلامت 

زیبایی می شود.
آزاده یارمحمدی سفیر ســلامت زیبایی، در گفتگو با خبرنگار مهر، به 
موفقیت صنعت ســلامت زیبایی در کشور اشــاره کرد و گفت: صنعت 
ســلامت زیبایی در کشــور، توانســته به لحاظ اقتصادی، از صنایعی 
همچون پتروشــیمی، پیشــی بگیرد. به طوری که چند میلیون نفر از 

بانوان ایرانی به این صنعت گرایش پیدا کرده و درآمدزایی می کنند.
وی با اشــاره به اهمیت برندسازی در حوزه ســلامت زیبایی، افزود: ما 
به دنبال برندسازی در حرفه سلامت زیبایی هســتیم تا از این طریق، 
علاوه بر جلوگیری از انجام کارهای قلابی در این حوزه، برندهای معتبر 

سلامت زیبایی را معرفی کنیم.
یارمحمدی ادامه داد: تیم بســیار قوی از کارشناســان حوزه سلامت 
زیبایی، نســبت به معرفی برندها از طریق همکاری با اتحادیه، اصناف و 

دست اندرکاران این حوزه، اقدام می کند.
وی با انتقاد صریح از افرادی که در حرفه سلامت زیبایی فعال هستند و 
در امور پزشکی دخالت می کنند، افزود: ما به شدت با مداخلات پزشکی 
در حرفه سلامت زیبایی مخالف هستیم و معتقدیم چنین اقداماتی به 

صنعت سلامت زیبایی آسیب می زند.
یارمحمدی گفت: ما می توانیم از پزشــکان در حرفه ســلامت زیبایی 
مشــاوره بگیریم، اما حق انجام اقداماتی را نداریم که می بایســت فقط 
توســط متخصص زیبایی انجام شــود.وی بر آمادگی صنعت سلامت 
زیبایی برای همکاری با وزارت بهداشــت به منظور برخورد با کســانی 
که در امور پزشــکی دخالت می کنند، تاکید کرد و افــزود: ما با فعالیت 
آرایشــگاه های زنانه که در امور پزشــکی دخالت می کنند، مخالفیم و 

آماده هستیم این قبیل سالن های زیبایی را تعطیل کنیم.
یارمحمدی با اشاره به رونق صنعت سلامت زیبایی در کشور، گفت: این 
صنعت می تواند با جذب هنرجویان خارجی، برای کشور ارزآوری ایجاد 

کند و صد درصد این ظرفیت وجود دارد.
وی افزود: مرز بین حرفه سلامت زیبایی و امور پزشکی، مشخص است 

و ما نمی توانیم در کار تخصصی پزشکان زیبایی دخالت کنیم.
عاطفه کبیری مدرس سلامت زیبایی، در گفتگو با خبرنگار مهر، گفت: 
بانوانی که در سالن های زیبایی فعالیت می کنند، اجازه دخالت در امور 
پزشــکی را ندارند. کارهایی مثل تزریــق ژل و بوتاکس و…، در حیطه 
وظایف پزشک زیبایی است و نمی توان چنین خدماتی را در سالن های 
زیبایی انجام داد.وی افزود: بانوان ایرانی در ردیف اول مدرسان سلامت 
زیبایی قرار دارند و از همین رو، می توان به جذب هنرجویان خارجی و 
ارزآوری برای کشــور اقدام کرد.کبیری گفــت: هزینه های آموزش در 
ایران بسیار کمتر از ســایر کشورها اســت. لذا، می توان از این ظرفیت 

برای آموزش در داخل کشور و اعزام مدرس به خارج اقدام کرد.

شهر

رئیس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی گفت: در 
حال طراحی آئین نامه اجرایی مردمی سازی مدارس 
وابسته غیر دولتی هستیم.احمد محمودزاده در پاسخ 
به این ســوال که وزارت آموزش و پــرورش چه اقدام 
جدیدی در راستای مردمی سازی نظام آموزش کشور 
انجام داده است؛ گفت: بحث مردمی سازی که در سند 
تحول وجود دارد با مشــارکت دیگران انجام می شود 
قرار است که با همکاری یا مشــارکت دولت و تأسیس 

مدرسه شکل بگیرد.
رئیس ســازمان مــدارس و مراکــز غیردولتی وزارت 
آموزش وپــرورش افزود: بخشــی از ایــن موضوع از 
طریق مشارکت با نهادهای دیگر و در راستای مدارس 
وابســته شــکل می گیرد؛ که این نوع مــدارس به دو 
صورت مدارس وابســته دولتی و غیردولتی تقســیم 
می شوند. غیر از مدارس وابســته غیردولتی، مدارس 

مشارکتی هم اجرا شده اســت که وابسته به 
دستگاه های دیگر است.

وی آغاز بــه کار مدارس وقفــی را یکی از از 
نمونه های مدارس مشــارکتی عنوان کرد و 
افزود: ما با سازمان اوقاف در قالب آموزشگاه 
علــوم قرآنی تفاهــم نامه ای امضــا کردیم 
که مدارس وابســته غیر دولتــی را از همین 

امسال راه اندازی نمائیم؛ مدارس وابسته غیردولتی در 
راستای تفاهم نامه انجام خواهد شد.

محمودزاده بــا بیان اینکه در حــال طراحی آئین نامه 
اجرایی مردمی ســازی مدارس وابســته غیر دولتی 
هســتیم؛ گفت: بر اســاس این آئین نامه، نحوه اداره 
مدرسه و جزئیات آن مشخص خواهد شد؛ در حقیقت 
با ایــن آئین نامه بیــن آموزش و پرورش تقســیم کار 
صورت می گیرد. حتماً امســال تا پایان ایــن ماه یا ماه 

آینــده این نتیجه مردم ســازی مشــخص 
خواهد شد.رئیس ســازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی با اشــاره به اینکه زمینه همکاری 
با واقفیــن و گروه های جهــادی را ما باید در 
آموزش و پرورش هماهنــگ و فراهم کنیم؛ 
گفت: به همین خاطر هم در شورای نظارت 
مصوبه ای در این خصوص داشــتیم که نحوه 
تأسیس مدارس وقفی چگونه باشــد؛ به تازگی یکی از 

این مدارس را در خوی افتتاح کردیم.
وی ادامه داد: در شــورای عالی آمــوزش و پرورش هم 
آئین نامه اصلاحی در حال تدوین اســت و قرار اســت 
امسال به اتمام برسد و می تواند مبنای خوبی برای این 
موضوع باشــد. به نظرم موضوع وقف می تواند بستری 
برای مردمی سازی خدمات دولت و آموزش و پرورش 
باشــد.محمودزاده با بیان اینکه نظیر سازمان اوقاف، 

سازمان تبلیغات اســلامی هم مدارس صدرا را دارند؛ 
گفت: از این نظــر می توان بر همــکاری مؤثر برای راه 
اندازی مدارس مشارکتی و وابســته تاکید کرد؛ حتی 
در برخی کارخانه جــات ما مدارس وابســته را داریم. 
نمونه هایی از هر رو مدرســه در کشور آغاز به کار کرده 

اند اما نیاز داریم این مدارس رونق بیشتری بگیرند.
رئیس ســازمان مــدارس و مراکز غیردولتــی افزود: 
مدارس وابسته هم به صورت دولتی و هم به صورت غیر 
دولتی اداره می شوند که ما به این مدارس هم می توانیم 
معلم به آنها بدهیم و هم تجهیزات و امکانات آموزشی را 
در اختیار آنان قرار دهیم. اعطای مجوزهای لازم برای 
فعالیت به مدارس مشارکتی هم از دیگر اقدامات ما در 
این زمین اســت. با دانشگاه ســما و حوزه های علمیه، 
ســازمان تبلیغات اسلامی با مؤسســه راهیان کوثر و 

تعاونی ها همکاری هایی را آغاز کردیم.

مدرسه

مهســا شــمس  رئیس پلیس آگاهی از 
پخش یک مجموعه ۱۳ قســمتی در مورد 
کارآگاهان دهه شــصتی خبــر داد و گفت: 
در ایران هر کارآگاه بین ۵۰ تا ۶۰ پرونده را 

رسیدگی می کند.
پلیس آگاهی یکی از یگان های فرماندهی 
انتظامی جمهوری اســلامی ایران است که 
طبق قانــون، به عنوان ضابط قــوه قضائیه 
عمل می کند. در سال ۱۳۷۰ با اجرای طرح 
ادغام فرماندهی انتظامی، اداره کل آگاهی 
از زیرمجموعه هــای معاونــت تحقیقات و 
کشف جرایم فراجا شد و مسئولیت رهبری، 
برنامه ریزی، نظارت و یاری رسانی در موارد 

مورد نیاز به نواحی را عهده دار شد.
با سردار محمد قنبری رئیس پلیس آگاهی 
فراجا به گفت و گو پرداختیم تا از آمار جرایم 
جنایی در پایتخت و همچنیــن از اقدامات 
فرهنگی این پلیس تخصصی در راســتای 

پیشگیری از وقوع جرم با خبر شویم.
سردار قنبری با اشــاره به وضعیت جرم در 
ایــران در حوزه جرایم جنایی گفت: رشــد 
جرایم در ایران یک ســیر طبیعــی دارد و 
متناســب با شــرایط کشور اســت؛ از نگاه 
ما رشــد جرایم طبیعی اســت اما انتشــار 
فیلم های درگیری و ســرقت ها باعث شده 
اســت تا این ذهنیت در مردم ایجاد شــود 
تا رشــد جرایم جنایی در کشــور زیاد شده 

است.
وی با اشــاره به اینکه بازنشــر و گسترش 
فیلم ها ســبب ایجاد حس ناامنی در جامعه 
می شــود، گفت: ســرقت و یا جرمی که رخ 
می دهد به سرعت در شبکه های اجتماعی 
و فضای مجازی منتشر می شود اما هنگامی 
که با آن جرم برخورد می شود دیگر چیزی 

از دســتگیری و رفتارهای مقابله ای پلیس 
منتشر نمی شــود. در واقع مردم فقط جرم 
را می بیننــد و از برخــورد با جــرم مطلع 

نمی شوند.
رئیس پلیس آگاهی بیان کرد: البته پلیس 
آگاهی روزانه صدها مورد کشــفیات دارد و 
نمی شود تمام این کشفیات را اعلام کرد اما 
این نکته باید مــورد توجه قرار گیرد که چرا 
وقوع جرم بازنشــرش زیاد است اما کشف 

جرم نه!

برای پلیس آگاهی فرقی نمی کند
 که بر روی چه پرونده ای کار می کند

قنبری در واکنش به بحثــی مبنی بر اینکه 

مردم فیلم ها را به دلیل اینکه ســارق زودتر 
شناســایی شــود در فضای مجازی منتشر 
می کننــد، گفت: بــرای مجموعــه پلیس 
آگاهی تفاوتی بین پرونده وجود ندارد، این 
طور نیســت که بگوییم این پرونده فیلمش 
پخش شده اســت و زودتر به آن رسیدگی 
کنیــم؛ البته شــاید مثلًا بــرای پرونده ای 
مثل ســرقت از صندوق امانــات بانک ملی 
نفرات بیشــتری را برای کار کردن روی آن 

اختصاص دهیم.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا 
جرایم جنایی در امســال افزایش داشته یا 
خیر، گفت: باید اعلام کنم که جرایم جنایی 

در مقایسه با سال قبل کاهش داشته است.

رئیس پلیس آگاهی در پاســخ به ســوالی 
مبنی بر اینکه آیا لازم اســت مــردم برای 
پرونده هایــی مثــل پرونده قتــل کارآگاه 
خصوصی بگیرند، گفت: کاراگاهان ما همه 
آموزش دیده و توانمند هســتند، فردی که 
به رتبه کارآگاهی می رســد تخصص های 
لازم را کســب کرده که به این رتبه رسیده 

است.
قنبری با اشــاره به اینکــه پرونده هایی که 
نیاز به کارآگاه داشته باشند از سوی پلیس 
آگاهــی برایشــان کارآگاه در نظــر گرفته 
می شود، گفت: پلیس آگاهی ایران در حوزه 
جنایــی کارآگاهان ورزیــده و قابل قبولی 
دارد، کمتر جرایم جنایــی رخ می دهد که 

کشف نشود. البته ممکن است برخی جرایم 
هم کشف نشود ولی ما می گوئیم ۹۰ درصد 
جرایــم جنایی کــه در ایــران رخ می دهد 

توسط کارآگاهان کشف می شود.
وی با اشاره به استاندارد جهانی برای تعداد 
پرونده های داده شده به یک کارآگاه گفت: 
در برخی کشورها اســتاندارد این است که 
در ماه ۲ پرونده به یک کارآگاه داده شود اما 
در ایران بین ۵۰ تا ۶۰ پرونده به هر کارآگاه 

داده می شود.
رئیس پلیس آگاهی خاطرنشــان کرد: یک 
برنامه در دســت اقدام داریم تا کاراگاهان 
را تقویت کنیم تا پرونده هــای معوق را هم 

بتوانند بررسی کنند.
ســردار قنبری در پاسخ به ســوال دیگری 
مبنی بر اینکه پلیس آگاهــی چه اقداماتی 
برای پیشــگیری از وقوع جــرم انجام داده 
اســت، گفت: پلیس آگاهی قصــد دارد تا با 
حضــور در شــبکه های نمایــش خانگی و 
ساخت سریال بتواند در پیشگیری از وقوع 

جرم اقداماتی داشته باشد.
وی ادامه داد: به همین منظور یک مجموعه 
۱۳ قســمتی در حال تولید است که در این 
مجموعه مربــوط به کارآگاهــان دهه ۶۰ 
می شود که در مورد قتل های زنجیره ای کار 

می کردند می شود.
رئیس پلیس آگاهی با بیــان اینکه پلیس 
آگاهی ســعی دارد تا دهه به دهه این کار 
را جلو ببــرد و برای کارآگاهــان هر دهه 
یک مجموعه تلویزیونی بســازد، تصریح 
کــرد: پلیس آگاهــی با نگاه پیشــگیری 
از جــرم وارد این حوزه شــده اســت، نه 
اینکه بخواهد بــه مردم نشــان دهد چه 

توانایی هایی دارد.

اعلام شرایط واگذاری مدارس وابسته غیر دولتی تا پایان ماه آینده

رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی مناسب سازی کشور:

ناوگان حمل و نقل عمومی برای معلولان مناسب سازی می شود
خریدار  رئیس دبیرخانه ســتاد پیگیری 
و هماهنگــی مناسب ســازی کشــور بــا 
اشــاره به قرارداد ۱۹۰۰ دســتگاه اتوبوس  
مناسب ســازی شــده برای معلولان گفت: 
همه اتوبوس هایی که وارد چرخه شــهری 
می شــود، مناسب ســازی و دارای رمــپ 
ورودی و جایــگاه ویژه ویلچــر و نابینایان 

خواهد شد.
غلامرضــا رضایی فــر با بیــان اینکه اغلب 
وسائط نقلیه مناسب سازی نشده اند، افزود: 
وظیفه داریم ناوگان حمــل و نقل را طوری 
مناسب ســازی کنیم که همــه افراد حتی 
افــراد دارای معلولیت هــم بتوانند بدون 
محدودیت از وســایل حمل و نقل عمومی 

استفاده کنند.
وی با اشاره به اقدامات مناسب سازی ناوگان 
درون شــهری گفت: در هفته دولت ســال 
جاری یکصد دستگاه اتوبوس مناسب سازی 
شده به ناوگان حمل و نقل شهری اضافه شد 
که وزارت کشــور و سازمان شــهرداری ها 
اعلام کردند قرارداد ۱۹۰۰ دســتگاه از این 
نوع اتوبوس ها بسته شــده و قرار است تا ۶ 

هزار دستگاه افزایش یابد.
رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 
مناسب ســازی کشــور اضافه کرد: کرامت 
انسانی و برابرای فرصت ها این الزام را برای 
ما مــی آورد که همه حق دارنــد از امکانات 
جامعه اســتفاده کنند و حضور یکســانی 
داشــته باشــند و افــراد دارای معلولیت، 
سالمندان و زنان باردار بتوانند آزادانه تردد 

کنند.

مناسب سازی فقط مخصوص معلولان 
و جانبازان نیست

رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 
مناسب ســازی کشــور گفت: هنگامی که 
صحبت از مناسب ســازی می شود، گمان 

می رود که مناسب ســازی صرفا برای چند 
گروه خاص اســت اما مناسب ســازی برای 
همــه افراد اســت. هنگامی کــه فردی که 
محدودیت حرکتی نــدارد از محیط پیاده 
رو وارد خیابان می شود اگر اختلاف سطح، 
جوی یا پل خطرناک وجود نداشــته باشد، 

امنیت او بهتر حفظ می شود.
رضایی فر افزود: یک مادر با کالســکه نوزاد 
خود نمی تواند به راحتی در معابر تردد کند 
همچنین گاهی فرد نمی تواند در فروشگاه با 
چند کیسه خرید تا ماشین برسد و به خاطر 
پرش از سطح جوی یا چاله صدمه می بیند. 
گاهی هم با پل های فلزی روبرو می شود که 
فاصله میله های پل از هم خیلی زیاد است و 

پا در آن گیر می کند.
وی ادامــه داد: اگر کســی پایش بشــکند 
و ناگزیر باشــد دو ماه با عصا و گچ راه برود، 
زندگی برایش سخت خواهد شد. همه این 
مسائل نشــان می دهد مناسب سازی یک 
ضرورت اســت و در همه کشورهای توسعه 
یافته نیــز به عنــوان یک ضــرورت دیده 
می شود و این ضرورت باید حس شود چون 
بیشتر مسئولان با این مساله درگیر نیستند 

و ضرورت را حس نمی کنند.

مناسب سازی، قوانین الزام آور دارد
رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 
مناسب سازی کشور گفت: سالهاست برای 
مناسب ســازی قوانین الزام آور وجود دارد. 
اسفند ســال ۱۳۹۶ قانون حمایت از حقوق 
افراد دارای معلولیت را داشــتیم که در واقع 
تکمیل شــده قانون ســال ۱۳۸۳ اســت. 
براســاس ماده ۲ قانون حمایــت از حقوق 
افــراد دارای معلولیت، همــه وزارتخانه ها، 
سازمان ها و مؤسسات و شرکت های دولتی 
و نهادهای عمومــی و انقلابــی موظفند در 
طراحی، تولیــد و احداث ســاختمان ها و 

اماکن عمومی و معابر وســایل خدماتی به 
نحوی عمــل کنند که امکان دسترســی و 
بهره مندی از آنها بــرای  معلولان همچون 

افراد عادی فراهم شود.
رضایی فــر خاطرنشــان کرد: براســاس 
مــاده ۳ قانــون حمایــت از حقــوق افراد 
دارای معلولیت، برای مناســب سازی باید 
ستادی تشــکیل شــود و طبق این قانون، 
شهرداری ها موظفند از صدور پروانه احداث 
یا پایان کار برای آن تعداد از ساختمان ها و 
اماکن عمومی و معابری که استانداردهای 
تخصصــی مربوط بــه معلــولان را رعایت 
نکرده باشند خودداری کنند همچنین این 
قانون، وزارت راه و شهرســازی و شهرداری 
ها را مکلف کرده اســت که دسترس پذیری 

حمل و نقل عمومی را تسهیل کند.
وی گفت: اکنون حتی فرد ســالم با کالسکه 
نوزاد نمی تواند در شــهر بچرخد. نابینایان 
هنگام تــردد در پیاده رو هــر لحظه ممکن 
است آســیب ببیند. مســیر ویژه نابینایان 
در پیاده روها به گونه ای طراحی شــده  که 
بیم آن می رود نابینا هر لحظــه با یک مانع 

برخورد کند.
رضایی فر با اشاره به فعالیت ستاد پیگیری 
و هماهنگی مناسب سازی گفت: این ستاد 
هر سه ماه یک بار جلســه برگزار می کند و 

در صدر آن وزیر کشــور و بعد معاون توسعه 
وزارت کشــور قرار داد و دبیــر آن، رئیس 
سازمان بهزیستی اســت و ۱۲ نفر از وزرا و 
معاونان عضو این ستاد هســتند. در سطح 
اســتان ها نیز مشــکلات و نیازها با حضور 

استاندار بررسی و دائم رصد می شود.
وی با اشاره به جشنواره شهید رجایی برای 
دستگاه های دولتی گفت: در این جشنواره، 
عملکرد دستگاه ها هر ســال مورد ارزیابی 
قرار می گیرد و اواسط شهریور، جمع بندی 
و امتیــاز داده می شــود. یکــی از مواردی 
که چندســال اســت، بررســی می شود، 
اداری  ســاختمان های  مناسب ســازی 
است. سال گذشــته ۲۴ هزار ساختمان از 
۱۰۰ دســتگاه اجرایی در ۳۱ استان و ۴۵۰ 

شهرستان مورد ارزیابی قرار دادیم.

تدوین شاخص های مناسب سازی 
دستگاه های غیردولتی و اماکن عمومی

رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری و هماهنگی 
مناسب سازی کشــور گفت: برای ارزیابی 
دســتگاه ها، مکاتباتــی با دســتگاه انجام 
می دهیــم و چک لیســت ها )ســیاهه ها( 
را به دســتگاه ها می فرســتیم. دستگاه ها 
خودارزیابی می کنند و همکاران ما راستی 
آزمایی و بازدیــد محلی انجــام می دهند 
و گــزارش آن را برای ما می فرســتند و در 
سامانه مدیریت عملکرد ســازمان موسوم 
به »تســما« وارد می کنیم. شــاخص هایی 
که در این ارزیابی کنترل می شود، مناسب 
بودن ورودی ســاختمان، فضای بهداشتی 
ســاختمان، وضعیت آسانســور و وضعیت 

سطوح شیب دار ساختمان ها است.
رضایــی فــر خاطرنشــان کرد: در ســال 
۱۴۰۰، طبق اســتانداردهای اعلام شــده، 
۵۲ درصد میانگین تحقق مناســب سازی 
ما بوده است و ســال قبل آن ۴۸ درصد بود 

که میانگین چهار درصد رشــد کرده است 
ایده ال ما بالای ۷۵ درصد است.وی تصریح 
کــرد: اکنــون از وضعیت مناسب ســازی 
ســاختمان های غیردولتی، اماکن عمومی 
و معابر شــهری اطلاعات مدونی نداریم که 
استارت آن را برای بررسی محیط ها زدیم و 
شاخص های آن مشخص شده است تا سال 
آینده بتوانیم ارزیابــی از وضعیت فضاهای 
عمومی و خصوصی از جمله اماکن عمومی 
و معابر در سطح کشــور داشته باشیم. چک 
لیســت های آن آماده شده اســت و از ماه 

آینده شروع می کنیم.
اکنون ساز و کاری داریم تا به صورت موردی 
بتوانیم موانــع را از جلوی پــای افرادی که 
دچار مشــکل می شــوند، برداریم بنابراین 
سامانه ای به نام »ســامانه معبر« با شماره 
۳۰۰۰۰۱۲۳۲۲ راه انــدازی کردیــم و 
افرادی کــه در محل زندگــی و کار خود به 
صورت مــوردی دچــار مشــکل در حوزه 
مناسب سازی هستند، مشکل خود را به این 

سامانه منتقل می کنند.
رضایی فر خاطرنشــان کرد: اکنون ســاز 
و کاری داریم تا به صــورت موردی بتوانیم 
موانــع را از جلــوی پای افــرادی که دچار 
مشــکل می شــوند، برداریــم بنابرایــن 
سامانه ای به نام »ســامانه معبر« با شماره 
۳۰۰۰۰۱۲۳۲۲ راه اندازی کردیم و افرادی 
که در محــل زندگی و کار خــود به صورت 
موردی دچار مشکل در حوزه مناسب سازی 
هســتند، موضوع را به این ســامانه منتقل 

می کنند.
وی ادامــه داد: بعــد از اعلام مشــکلات به 
ســامانه معبر از طریق مراکز اســتان ها با 
دســتگاه های مربوطه برای رفع آن مشکل 
مکاتبــه می کنیــم و نتیجه را به ارســال 
کننــدگان پیام نیز اطــلاع می دهیم. البته 

برخی موارد مناسب سازی زمانبر است.



اهواز-محمدمجدم رییس کمیســیون خدمات شهری شورای اسلامی 
شهر اهواز گفت:  ۲۰۰ دســتگاه اتوبوس با همکاری دولت سیزدهم به ناوگان 
حمل و نقل عمومی اهواز افزوده می شــود که تاکنون تامین ۱۲۹ دســتگاه 

قطعی و ۷۱ دستگاه دیگر نیز در حال تخصیص است.
به گزارش ایرنا احمد سراج  در نطق پیش از دستور هشتادمین نشست رسمی 
در صحن علنی شورای اسلامی کلانشــهر اهواز افزود: انتظار است این ۲۰۰ 
دستگاه اتوبوس هر چه سریعتر وارد کلانشهر اهواز شود چرا که اهواز در حوزه 
حمل و نقل عمومی فقیر است و سالها نسبت به توسعه حمل و نقل عمومی در 

این کلانشهر توجه نشده است.
وی با انتقاد از بی توجهی دولت های گذشته به توسعه ناوگان تاکسیرانی 
درون شــهری اهواز طی یک دهه اخیر گفت: ناوگان تاکســیرانی اهواز با 
تقویت تعداد تاکسی های درون شــهری به صورت جدی از طریق دولت 

پیگیری شود.
این عضو شورای اسلامی شهر اهواز ادامه داد: وضعیت قطار شهری اهواز نیز به 
صورت جدی توسط شــهرداری در حال پیگیری است که امیدواریم با تحقق 

این پیگیری ها شاهد تحول در این زمینه باشیم.

وی با اشاره به آغاز طرح نهضت آسفالت معابر در اهواز افزود: شهرداری اهواز 
باید پیش از آغاز فصل بارندگی، طرح نهضت آسفالت معابر اهواز را به صورت 

جدی پیگیری و اجرایی کند.
سراج با اشاره به ضرورت مناسب سازی پارک بانوان اهواز ادامه داد: زمین های 
ورزشی روباز در اهواز سال ها اســت مورد بی توجهی قرار گرفته اند که منجر 
به نابودی و خسارت به ۷۲ زمین ورزشــی شده است که با هدف گذاری انجام 
شده تا پایان امسال باید حداقل ۷۰ زمین روباز ورزشی با بهره برداری مناسب 

در اختیار جوانان اهواز قرار گیرد.

خوزستان
رییس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر اهواز:

۲۰۰دستگاهاتوبوسبهناوگانحملونقلعمومیاهوازافزودهمیشود

ارومیه- رحیم جباردخت مدیرعامل 
شــرکت گاز آذربایجان غربی با بیان اینکه 
در ۶ ماه نخســت ســال جــاری، ۲ هزار 
و ۶۲۰ میلیون متر مکعب گاز در اســتان 
مصرف شــد، گفت: میزان مصرف گاز طی 
این مدت در مقایســه با مدت مشابه سال 

گذشته سه درصد کاهش یافته است.
علیرضا شــیخی در توضیح کاهش ســه 
درصدی مصرف گاز در آذربایجان غربی، 
اظهار کــرد: این کاهش مصــرف مربوط 
بــه محدودیت هــای اعمــال شــده در 
بخش نیروگاهی بــوده که به مقدار ۲۲۰ 
میلیــون مترمکعب صرفــه جویی انجام 

شده است.
وی با بیان اینکه بیشــتری گاز مصرفی در 
ســال جاری مربوط به بخــش نیروگاهی 
بوده اســت، افزود: طی ۶ ماه گذشته ۹۹۶ 
هزار مترمکعب گاز در بخــش نیروگاهی، 
۸۷۰ هزار متر مکعــب در بخش خانگی و 
تجــاری، ۴۶۰ هزار متر مکعــب در بخش 
صنایــع و ۲۹۴ هــزار متر مکعــب نیز در 

بخش CNG مصرف شده است.
مدیرعامــل شــرکت گاز آذربایجان غربی با 
تاکید بر اینکه گازرســانی در مناطق مرزی 
اســتان همچنان ادامه دارد، گفت: طی سال 
جاری بیش از ۱۳ هزار و ۴۰۰ اشتراک جدید 

گاز در اســتان پذیرش شــد که از این تعداد 
هشــت هزار و ۴۱۱ مشترک شهری و حدود 

پنج هزار نیز مشترک روستایی است.
وی با بیان اینکه طی ســال جاری پنج هزار 
و ۹۸۶ علمــک گاز در آذربایجان غربی نصب 
شده اســت، اضافه کرد: از این تعداد نیز یک 
هزار و ۲۵۳ فقره شــهری و چهار هزار و ۷۲۴ 

فقره روستایی است.
مدیرعامــل شــرکت گاز آذربایجان غربی با 
اعلام اینکه تاکنون ۴۹۲ هزار و ۸۲۶ علمک 
در کل استان نصب شده اســت، یادآور شد: 
این تعداد انشعاب، گاز بیش از یک میلیون و 

۱۱۷ هزار مشترک را فراهم می کند.

اصفهان-مریــم مومنی برای اولین بــار اجرای 
شبکه فاضلاب در شــهرک ۲۰۹ اردستان با مشارکت 

شهرداری و یکی از خیرین  عملیاتی شد.
 مدیر آبفای اردســتان،  اعلام کرد: اجرای پروژه شبکه 
فاضلاب شــهرک ۲۰۹ اردســتان به طول ۱۴۰۰ متر 
اواسط شهریور آغاز شد و پیش بینی می شود این پروژه 

تا روزهای پایانی مهر ماه به اتمام برسد.
رضا دهقانــی، به ضرورت اجرای شــبکه فاضلاب 
در منطقه شــهرک ۲۰۹ پرداخت و اظهار داشت: 
این شهرک در بالادست چاه شــماره یک ،که یکی 
از منابع مهم تامین کننده آب شــرب اردســتان 
اســت قرار دارد، در نتیجــه عدم اجرای شــبکه 
فاضلاب در ایــن منطقه باعث آلودگــی منابع آب 

های زیر زمینی می شود.
مدیرآبفای اردســتان با بیــان اینکه هــم اکنون ۴۰ 
درصدجمعیت شــهر اردســتان تحت پوشش شبکه 

فاضلاب قرار دارند عنوان کرد: از ســال ۱۳۷۶ تاکنون 
حدود ۴۰ کیلومتر شــبکه فاضلاب در شهر اردستان 

اجراء شده است، این درحالیست که می توان با سرمایه 
گذاری بخش خصوصی و مشارکت ســایر دستگاه ها 
اجرای شــبکه فاضلاب در شهر اردســتان را تکمیل 

نمود.
بــرای اولین بار در منطقه اردســتان صــورت گرفت؛ 
اجرای شــبکه فاضــلاب در اردســتان با مشــارکت 

شهرداری
دهقانی با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۲ هزار و ۸۰۰ 
فقره انشعاب فاضلاب به مشــترکین در شهر اردستان 
واگذار شــده تصریح کرد: اگــر ۱۰ کیلومتر دیگر لوله 
گذاری شبکه فاضلاب با مشارکت بخش خصوصی در 
شهرک هایی با تراکم ۷۰ درصد به بالا اجرایی شود می 
توان ۷۰۰ فقره دیگر  انشــعاب فاضلاب  به متقاضیان 

واگذار کرد.

ایلام -حسن بیگی  مدیرعامــل شرکت گاز استان 
ایلام گفت: ۱۱ روســتا با تعداد ۴۰۸ خانوار روســتایی 

استان سالجاری از نعمت گاز طبیعی برخوردار شدند.
محمود کشاورز اظهار داشت: گازرســانی به این تعداد 
روســتا در ســطح شهرســتان های هلیلان، چرداول، 
دهلران، ملکشاهی، مهران، دره شهر، و ملکشاهی انجام 
شده است.وی با اشاره به پروژه های گازرسانی روستایی 
در دست اجرای این شــرکت در ســال جاری افزود: با 
تدابیر و تمهیدات انجام شــده عملیات گازرسانی به ۳۷ 
روستای استان در سطح شهرستان های آبدانان، ایوان، 
چرداول، هلیلان و دره شــهر با تعداد یــک هزار و ۴۷۷ 

خانوار نیز در دست اجراست.
مدیرعامل شرکت گاز  ایلام با اشاره به اینکه ۱۰۰ درصد 
جمعیت شــهری و ۹۷ درصد جمعیت روستایی استان 
از نعمت گاز طبیعی برخوردار هســتند، یادآور شد: در 
حال حاضر ۲۶ شــهر و ۵۲۳ روستا از نعمت گاز طبیعی 

برخوردار هستند.
کشاورز اضافه کرد: ســال  جاری تعداد قابل توجهی از 
مناطق روستایی اســتان گازدار خواهند شد که با اتمام 
این پروژه ها، میزان ضریب  نفوذ گاز در روســتاها به ۹۹ 
درصد می رسد که تقریباً پرونده گازرسانی استان برای 

روستاهای دارای قابلیت گازرسانی بسته خواهد شد.

اصفهان

ایلام

برای اولین بار در منطقه اردستان صورت گرفت؛ 
اجرایشبکهفاضلابدراردستانبامشارکتشهرداری

مدیرعامل شرکت گاز استان
امسال۴۰۸خانوارروستاییایلامازنعمتگازبرخوردارشدند

شــهردار گرگان از  گرگان –مهنازمحمدزمانی
تصویب لوایح کاهش ۴۰ درصدی عوارض ساختمانی 
و همچنین طرح بخشــودگی ۱۰۰ درصدی خسارت 
تاخیر تأدیه چک های برگشتی بابت جریمه عوارض 
و ساختمانی در صحن شورای اسلامی شهر خبر داد.

سید محمدرضا سیدالنگی اظهار داشت: لایحه کاهش 
ضرایب محاســبات عوارض ســاختمانی گرگان در 
پرداخت نقدی و لایحه طرح بخشودگی ۱۰۰ درصدی 
خســارت تاخیر چک های برگشــتی بابت جریمه و 
عوارض ســاختمانی که دارای رأی از محاکم قضایی 
می باشند برابر پیشنهاد شــهرداری گرگان به منظور 
رفاه حال شهروندان در صحن شورای شهر به تصویب 
رســید.مهندس ســید النگی افزود: با هدف کاهش 
تبعات ناشی از اعمال نرخ های عوارض ساختمانی در 
گرگان، مشوق های مالی به منظور تعدیل تورم فعلی 
عوارض برای ســازندگان مســکن اجرا می شود.وی 
خاطرنشان کرد: مدیریت شــهری در نظر دارد برای 
حمایت از صنعت ســاختمان و تعدیل نرخ های فعلی 
عوارض از همه ظرفیت های قانونی اســتفاده کرده و 
با ارائه بسته های تشویقی بخشی از نرخ عوارض سال 
۱۴۰۱ را برای تمامی شــهروندان به ویژه انبوه سازان 
ســاختمان تعدیل کند تا بار دیگر شاهد رونق صنعت 

ساختمان در شهر گرگان باشیم.
به گفته شــهردار گرگان، لایحه اعِمال بســته های 
تشــویقی برای پرداخــت نقدی عــوارض به صورت 

دوفوریت به صحن شورا ارســال و به اتفاق آراء اعضای 
شورای شهر تصویب شد.

ســیدالنگی تصریح کرد: کاهش ضریب محاســبات 
پرداخت نقدی عــوارض در این لایحه لحاظ شــده و 
براساس آن به استناد ماده ۵۹ قانون رفع موانع تولید 
و بند ۱۲ از ماده دو )مقررات عمومی و سیاســت های 
تشــویقی( تعرفه عوارض و بهای خدمات سال ۱۴۰۱ 
در گرگان به منظور تشویق آن دسته از شهروندانی که 
تا پایان وقت اداری ۳۰ آبان ۱۴۰۱ نسبت به پرداخت 
۱۰۰ درصد تمامــی مطالبات شــهرداری به صورت 

نقدی اقدام کنند تخفیفاتی در نظر گرفته می شود.
وی افزود: بر اساس این لایحه میزان تخفیفات خوش 
حســابی در پراخت نقدی برای سازندگان مسکن در 
منطقه یک ۳۰ درصد، و در مناطق دو و سه هرکدام ۴۰ 

درصد لحاظ خواهد شد.

مدیرکل  فخارزاده  –حســنا  کرمانشــاه 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه 
گفت: طی شش ماهه نخست ســال جاری بیش از 
۱۱ هزار کارت هوشــمند راننــدگان حوزه حمل و 

نقل کالا تمدید شده است.
فریبرز کرمــی گفــت: کارت هوشــمند راننده را 
می توان کارتــی با ضریب امنیت مطلوب دانســت 
و در این کارت  تمــام اطلاعات راننــدگان را ثبت 
می شــود، از مزایای ایــن کارت می تــوان امکان 
شناســایی کامل رانندگان، تمایــز رانندگان فعال 
از رانندگان غیرفعال، ممانعــت از صدور کارتهای 
جعلی و گردش کار تقلبی و در نهایت ثبت تخلفات 

رانندگان را برشمرد.
وی عنــوان کــرد: بــه لطــف ذخیره ســازی و 
کارت  اطلاعــات،  الکتریکــی  اشــتراک گذاری 
هوشــمند رانندگان از مزایا و قابلیت های همچون؛ 
شناســایی دقیق رانندگان و تشــخیص رانندگان 
فعــال از غیرفعال، جلوگیری از صــدور کارت های 
تقلبی و تکراری، ایجاد گردش کار آنلاین، سهولت 
در صدور بارنامــه، ثبت تخلفات راننده، سیســتم 

نوبت دهی در پایانه ها برخوردار است.
کرمی گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۱ هزار 
و ۵۰۸ کارت هوشــمند رانندگان حمل و نقل کالا 

تمدید  شده است.
وی افزود: طی نیمه نخست سال جاری ۲۸۶ کارت 

هوشــمند ناوگان بــاری و ۳۱۵ کارت هوشــمند 
رانندگان حوزه حمل و نقل کالا صادر شده است.

مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
کرمانشــاه گفت: تمدید کارت هوشمند رانندگان 
وانت بــاری ۲۷۵ مــورد، صدور کارت هوشــمند 
رانندگان وانــت بــاری ۸۸ مورد و صــدور کارت 
هوشــمند ناوگان وانت بار به تعداد ۳۶۷ مورد طی 
شش ماهه نخســت ســال جاری صورت پذیرفت 

است.
کرمی گفت: نظــارت بــر عملکرد لغــو و فعالیت 
رانندگان بخش کالا با انجام بازدید های دوره ۱۲۳ 
مورد بازدیــد و در این بازدید و نظــارت ها ۱ هزار و 
۲۲۴ ناوگان حمــل و نقل کالا مورد بازرســی قرار 

گرفته است.

گلستان کرمانشاه
شهردار گرگان خبرداد؛

کاهشعوارضساختمانیوبخشودگیجریمهبدهکاران
  طی6 ماه نخست سال جاری صورت گرفت؛

تمدیدبیشاز۱۱هزارکارتهوشمندرانندگانحملونقلکالا

مدیرعامل شرکت گازاستان : 

مصرفگازدرآذربایجانغربی3درصدکاهشیافت
مسابقاتوالیبالبانوانوزارتنیروبهمیزبانی

اصفهانبرگزارمیشود

اصفهان-مریم مومنی شانزدهمین دوره مســابقات والیبال بانوان 
وزارت نیرو از بیست و هفتم  مهرماه تا دوم آبان ماه به میزبانی شرکت آب و 

فاضلاب استان اصفهان برگزار می شود.
این رقابت ها با حضور۱۰ تیم صنعت آب و برق از هشت  استان کشور در 

سالن باران شرکت و آب و فاضلاب استان اصفهان برگزار خواهد شد.
نشســت هماهنگی این رقابت ها با حضور اعضای کمیته ورزش شرکت 
آبفای استان اصفهان برگزار و هماهنگی های لازم درخصوص این رقابت 

ها به عمل آمد.
قرعه کشی این رقابت ها  چهارشنبه هفته جاری در محل هتل خواجوی 
اصفهان  برگزار و ۱۰ تیم حاضر رقبای خود را خواهند شناخت.مراســم 

اختتامیه نیز درروز دوشنبه دوم آبان ماه برگزار می شود 

همایشآماروتوسعهمدیریتشهری
بهمیزبانیاهوازبرگزارمیشود

اهواز - محمد مجدم مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
اهواز در سی امین نشست کمیته ارتباطات کلانشهر های کشور با تأکید 
بر برگزاری دوره های آموزشــی جهت ارتقای ســطح حرفه ای نیروها از 
برگزاری دومین همایش آمار و توســعه مدیریت شهری به میزبانی شهر 

اهواز در آبان ماه سال جاری خبر داد.
 امیر آهنجان در ســی امین نشســت کمیته ارتباطات و امور بین الملل 
مجمع شهرداران کلانشــهرهای ایران که به میزبانی شهر جهانی یزد و 
با حضور دبیرکل مجمع برگزار شــد، ضمن قدردانی از روابط عمومی و 
امور بین الملل شــهرداری یزد از میزبانی این دوره از کمیته اظهار کرد: 
با توجه به تأکیدهای مقام معظم رهبری، توســعه و رونق فضای شهری 
یکی از اقدامات لازم اســت که باید در کلانشهرها اتفاق بیفتد چرا که این 
اقدامات محیطی در فضای شــهری مردم را به نظام خوش بین می کند 
و شــهرداری ها در این خصوص باید بــه ایجاد پارک و فضای ســبز در 

کلانشهرها توجه داشته باشند.
وی با اشاره به اینکه نمایشگاه شهرداری ها در تهران بازخورد خوبی داشته 
است تصریح کرد: تبلیغات وسیعی هم در این خصوص انجام شد که البته 

می توانست کارهای بهتری هم صورت بگیرد.
وی اضافه کرد: یکی از پیشــنهادات خوب برگزاری دوره های آموزشی 
به میزبانی شهرداری ها اســت و این کار باید برای همه نیروها، مدیران و 
رؤسای ادارات نیز انجام شود تا در خصوص مسئله اطلاع رسانی آموزش 

ببینند.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اهــواز از برگزاری دوره 
آموزشی و همایش آمار و توسعه مدیریت شــهری به میزبانی شهر اهواز 

خبر داد و گفت: این همایش از چهارم تا ششم آبان ماه برگزار می شود.

مدیر کل صمت استان:
۱۴میلیونتنکالاازبوشهرصادرشد

بوشــهر-رضا حیدری مدیر کل صنعت،معدن و تجارت استان 
بوشهر گفت: در شش ماه اول امسال ۱۴ میلیون و ۴۲۹ هزار تن کالا از 

طریق گمرکات استان به کشور های مختلف صادرشده است.
مهدی صفوی با اشــاره به عملکرد صادرات بــا میعانات گازی گفت: 
طی مدت زمان مذکور از نظر ارزشــی ۶۱ درصد رشد نسبت به مدت 

مشابه سال قبل داشته است.
او می گوید: در حوزه پتروشــیمی از نظر وزنــی ۱۲۶۰۵ هزار تن کالا 
به ارزش ۷۱۴۷ میلیون دلار صادر شــده که از نظر ارزشی ۵۹ درصد 

رشد داشته است.
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت اســتان بوشــهر عنوان کرد که در 
حوزه ســایر کالا ها به میزان ۱۷۵۷ هزار تن بــه ارزش ۳۳۴ میلیون 
دلار صادرات داشته ایم که از نظر ارزشــی ۱۸۰ درصد افزایش نشان 

می دهد.
صفوی با اشــاره به اهم کالا هــای صادراتی گفت: انــواع محصولات 
پتروشــیمی، محصولات معدنی، آبزیان دریایی، سبزیجات و صیفی 
جات از مهمترین این محصولات بوده اســت که به کشور های چین، 
امارات متحده عربی، هند، آفریقای جنوبی، ترکیه، ســودان، نیجریه، 
موزامبیک، پاکســتان و تایلند از طریق گمرکات سراسر استان صادر 

شده است.
او گفت: در نیمه نخســت امســال واردات قطعی از نظــر وزنی ۳۱۸ 
هزار تن به ارزش ۹۳۴ میلیون دلار بوده اســت که بیشــترین سهم 
کشــور های مبدا مربوطه به چین، امارات متحده عربی، روسیه، هند، 

فیلیپین، تایلند، سری لانکا، ترکیه، جمهوری کره است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 قدردانی شهردار کلانشهر قم از مدیرعامل 
بانک شهر

دکتر ســقائیان نژاد شهردار کلانشــهر قم با توجه به حمایت های همه 
جانبه بانک شــهر از پروژه های فرهنگی، عمرانی و حمــل و نقلی این 
کلانشــهر؛ از دکتر ســیدمحمدمهدی احمدی مدیرعامل این بانک 

قدردانی کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار 
با دکترســیدمحمدمهدی احمدی مدیرعامل بانک شــهر، با اشاره به 
اهمیت تعامــل و افزایش روزافزون همکاری ها میــان دوطرف، گفت: 
ارتباط مفید و مؤثر بانک شــهر و شهرداری قم طی ســال های اخیر؛ 

همواره باعث توفیق بیشتر خدمت رسانی به شهروندان شده است.
ســقائیان نژاد با بیان اینکه طی بیش از یک دهه اخیر همکاری سازنده 
ای میان شهرداری قم و بانک شهر در پیشبرد طرح های عمرانی برقرار 
بوده اســت، ابراز امیدواری کرد: بــا توجه به ظرفیت هــای فرهنگی ، 
مذهبی و اقتصادی شــهر قم، این اراده وجود دارد کــه همکاری ها در 

حوزه های متعدد و متنوع تری گسترش یابد.
شهردار کلانشهر قم با اشاره به ارائه خدمات مطلوب و برخورد مناسب 
کارکنان شعب بانک شــهر با مشــتریان، عنوان کرد: این بانک با توجه 
به اصول مشــتری مداری توانسته است در کلان شــهرها و شهرهای 

کوچک به ارائه خدمات قابل قبولی بپردازد.
دکتر سیدمحمدمهدی احمدی مدیرعامل بانک شهر نیز در این دیدار 
تاکید کرد: به عنوان بانکی موفق و محبوب در شــبکه بانکی؛ حمایت از 
شهرداری ها و کمک به توسعه و رفع مشــکلات شهرها را در چارچوب 

قوانین و مقررات ادامه خواهیم داد.
این گزارش می افزاید، در این دیدار از مدیرعامل بانک شــهر توســط 
شــهردار قم به پاس همکاری های متقابل تقدیر شــد؛ که در بخشی از 
این تقدیرنامه آمده اســت:به پاس همراهی و تعامل سازنده، راهگشا، 
تاثیرگــذار و کارآمد حضرتعالی و مجموعه بانک شــهر با شــهرداری 
قم در راســتای عمران وآبادانی شهر و ایجاد نشــاط و حرکت در مسیر 
تحول این بلد مقدس و ارتقاء سطح خدمات رسانی به زائران و مجاوران 
حریم کبریایی بانوی کرامت حضــرت فاطمه معصومه)س( این لوح به 
حضورتان تقدیم می گردد. ســپاس بیکران برگ سبزی است بر همت 
والای جنابعالی و همکاران ارجمند بانک شــهر کــه در این مهم همت 

گماردید و باعث سربلندی و رونق پایتخت مذهبی ایران شدید.

 اگر مشتری وصول چک از همه حساب ها 
را تایید نکرده باشد، چه می شود؟

در صورتی که موجودی حســاب جاری صادرکننده چک برای وصول 
آن کافی نباشــد و مشــتری، تامین وجه چک از تمام حساب هایش را 
تایید نکرده نباشــد، قرارداد حســاب جاری منعقد نمی شــود و بانک 

نمی تواند برداشتی داشته باشد.
 قانون »اصلاح قانون صدور چک« که در آبان  ۱۳۹۷ به تصویب مجلس 
شورای اسلامی رسید و در آذرماه همان ســال به دستگاه های اجرایی 
ابلاغ شد. سرانجام، اجرای آن نیز از ابتدای ســال گذشته آغاز شد و از 
این زمان به بعد تمامی چک ها برای نقل و انتقال ملزم به ثبت در سامانه 

صیاد شدند تا قابلیت نقد شوندگی داشته باشند.
قانون جدید ضوابــط مختلف و جدیدی را برای صــدور چک به همراه 
آورده اســت که گفته می شــود به چک ها اعتبار می بخشد و چک های 
برگشــتی را نیز کم می کنــد. از جملــه مهم ترین الزامــات و ضوابط 
قانون جدید چک می تــوان به ممنوعیت صدور چــک در وجه حامل، 
حذف پشت نویســی چک، ثبت و انتقال چک در ســامانه صیاد توسط 

صادرکنندگان و دریافت کنندگان و ... اشاره کرد.

در این بین، یکی از سوالات پرتکرار دارندگان چک های جدید این است 
که اگر مشتری، تامین وجه چک صادره اش را از تمام حساب ها در بانک 
خود تایید نکرده باشــد، آیا بانک مجاز به برداشــت وجه چک از سایر 

حساب ها است؟
پاسخ قانون جدید چک به این موضوع این است که طبق دستورالعمل 
حســاب جاری، از جمله مواردی کــه باید در قرارداد حســاب جاری 
درج شــود، تکلیف بانک به پرداخت وجه چک از محل موجودی قابل 
برداشت سایر حساب ها )به ترتیب مقرر در بندهای مذکور(، در صورت 

کافی نبودن موجودی حساب جاری صادرکننده است.
بنابراین، زمانی که مشــتری این موضوع را تایید نکرده باشد، قرارداد 
حســاب جاری منعقد نمی شــود و بانک نمی تواند وجه چک را از سایر 

حساب ها برداشت کند.

در شهریورماه سال جاری صورت گرفت 
پرداخت ۴6 هزار میلیارد ریال در قالب ۱۱7 هزار 

فقره تسهیلات توسط بانک سپه 
بانک سپه تا پایان شهریورماه سال جاری بیش از ۴۶ هزار میلیارد ریال 
در قالب ۱۱۷ هزار فقره تســهیلات خرد، در حوزه های ودیعه مسکن، 
ازدواج، فرزند آوری، وام بدون ضامن و قرض الحســنه خوداشــتغالی 

پرداخت کرده است. 
به گزارش 

پایگاه اطلاع رسانی بانک ســپه: بانک ســپه، به منظور اجرای تکالیف 
ابلاغی بانک مرکزی از تاریخ ابلاغ طرح تسهیلات بدون ضامن تا سقف 
یک میلیارد ریال،از بهمن ماه ۱۴۰۰ تا پایان شــهریورماه سال جاری، 
برای بیش از ۳۶۸ هزار فقره پرونده، معــادل ۱۰۴ هزار و ۶۵۵ میلیارد 
ریال تســهیلات پرداخته که از این میزان ۲۷ هزار و ۱۸۸میلیارد ریال 
تســهیلات در قالب ۹۳ هزار و ۴۳۱ پرونده  مربوط به شهریور ماه سال 

جاری، است. 
همچنین بانک ســپه که در زمــره بانک های برتــر در زمینه پرداخت 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج اســت، به هفت هزار و ۶۰۵ پرونده 
میزان ۱۰ هزار و ۵۲۴ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در 

شهریورماه، اختصاص داده است.
این بانک در حوزه تســهیلات قرض الحسنه  فرزند آوری در شهریورماه 
سال جاری بالغ بر ســه هزار میلیارد ریال برای هفت هزار و ۴۹۵ فقره 

پرونده اختصاص داده است.
در همین راستا بانک سپه میزان یک هزار و ۷۱۶ میلیارد ریال در قالب 
دو هزار و ۱۶۵ فقره پرونده تســهیلاتی قرض الحسنه خوداشتغالی به 
مددجویان کمیته امداد امــام خمینی)ره(،۵۸۲ میلیــارد ریال بابت 
۷۳۱ فقره پرونده تسهیلات قرض الحسنه خوداشتغالی به مددجویان 
بهزیســتی و ســه هزار و ۱۹ میلیارد ریال در رابطه با تسهیلات کمک 
ودیعه مسکن بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار برای پنج هزار و ۶۶۱ 

پرونده  پرداخت کرده است.

در شش ماه اول سال جاری صورت گرفت
پرداخت بیش از سه هزار و 800 فقره وام 

فرزندآوری توسط بانک سینا
بانک ســینا در راســتای اجرای مفاد قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت، در شش ماه ابتدای سال جاری، تعداد سه هزار و ۸۰۸ فقره وام 

فرزندآوری به مبلغ یک هزار و ۴۹۲ میلیارد ریال پرداخت کرده است.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا، این بانک از ابتدای ابلاغ تسهیلات 
قرض الحســنه فرزندآوری به منظــور حمایت ازخانــواده و افزایش 
جمعیت جوان کشــور، پرداخت وام قرض الحســنه فرزنــدآوری را به 

واجدین شرایط آغاز کرده است.
این وام شــامل خانواده های دارای فرزند متولد اول فروردین ۱۴۰۰ به 
بعد می شــود که در این راســتا تاکنون مبلغ یک هزار و ۴۹۲ میلیارد 
ریال به ســه هــزار و ۸۰۸ متقاضی پرداخت شــده اســت. پرداخت 
تســهیلات فرزندآوری پس از ثبت نام در ســامانه ve.cbi.ir و تکمیل 
پرونده و انتخاب بانک مورد نظر امکان پذیر اســت. بر اساس قانون، به 
خانواده هایی که از سال ۱۴۰۰ به بعد صاحب فرزند شده اند، تسهیلات 
فرزندآوری بــه ازای فرزند اول ۲۰۰ میلیون ریال، بــه ازای فرزند دوم 
۴۰۰ میلیون ریال، به ازای فرزند سوم ۶۰۰ میلیون ریال، به ازای فرزند 
چهارم ۸۰۰ میلیون ریال و به ازای فرزند پنجم به بعد یک میلیارد ریال 
پرداخت می شود. تسهیلات فرزند آوری بدون الزام به سپرده گذاری و 
با شش ماه دوره تنفس برای شروع اقســاط و با کارمزد سالانه حداکثر 
۴ درصد پرداخت می شــود. متقاضیان حداکثر تا دو سال پس از تولد 
فرزند خود می توانند درخواست وام را ثبت کنند. دوره باز پرداخت وام 
قرض الحسنه فرزندآوری متناســب با مبلغ وام تخصیص یافته از سه تا 

هفت سال است.

حضور فعال بانک کارآفرین در هشتمین 
نمایشگاه کیش اینوکس

بانک کارآفرین به همــراه گروه مالی خود در چهاردهمین نمایشــگاه 
معرفی فرصتهای سرمایه گذاری کشور و نهمین نمایشگاه بین المللی 
بورس، بانک، بیمه و خصوصی ســازی “کیش اینوکس حضور خواهد 

یافت.
به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین، این بانک به همراه شرکتهای 
زیر مجموعه خود از جمله »لیزینگ کارآفریــن«، »بیمه کارآفرین«، 
»کارگزاری کارآفرین«، »صرافی کارآفرین« و همچنین کارشناســان 
حوزه بانکداری تجاری، شرکتی و ســرمایه گذاری در نمایشگاه کیش 
اینوکس حضور خواهــد یافت تا به صــورت همه جانبه پاســخ گوی 

مخاطبین باشد.
این نمایشــگاه با حضور نخبگان اقتصادی کشــور به محلی برای ارائه 
تصویری کامل از قابلیت ها، ظرفیت ها و شــرایط کلان کشــور، تقارن 
و تبــادل اطلاعات فعالان اقتصــادی داخلی و بین المللــی و برگزاری 
نشســت های تخصصی با موضوعات روز اقتصادی در ابعاد کشــوری و 

جهانی تبدیل خواهد شد.
نمایشــگاه کیش اینوکس فرصت تازهای برای بازنگری اقدامات انجام 
شده و ترسیم چشم اندازهای نو در حوزه اقتصاد است که انتظار میرود 
به گســترش ارتباطات تجاری و اقتصادی میان اضلاع اقتصاد کشــور 
اعم از ارکان بازار ســرمایه، بانکها، بیمه ها و دیگر مشــارکت کنندگان 

بینجامد.

این نمایشــگاه از ۲۵ تا ۲۸ مهر ماه ســال ۱۴۰۱ در منطقه آزاد کیش 
برگزار می شود.نمایشــگاه اینوکس در طول ســال هــای برگزاری از 
حمایت ها و مشارکت های گســترده وزارتخانه ها، دستگاه ها و فعالین 
اقتصادی بخش های دولتی و خصوصی و همچنین مشارکت کنندگان 

بین المللی برخوردار بوده است.

 فرصت ویژه بانک آینده برای خدمت 
به هم وطنان اهل سنت

بر اساس توافق بانک آینده و دارالافتاء دارالعلوم زاهدان، باجه ویژه اهل 
سنت درشعبه زاهدان این بانک، راه اندازی می شود.

این باجه بر اســاس توافق فی مابین، به منظور اجرای عقود بانکی مورد 
توافق و فراهم سازی شــرایط مطلوب برای بهره مندی هم وطنان اهل 
سنت در استان سیستان و بلوچستان از خدمات و منابع بانکی برای رفع 
نیازهای معیشتی، ازدواج، هزینه های درمانی، تحصیلی، تهیه و تعمیر 
مسکن و ســایر مایجتاج زندگی و توسعه و رشــد اقتصادی بیش تر به 

جامعه شریف اهل تسنن آن استان، خدمت خواهد کرد.
بدیهی است؛ این باجه سایر خدمات عمومی بانکی را به مشتریان ویژه 

خود نیز ارائه خواهد داد.
تأمین این فرصت برای سایر نقاط اهل تســنن نیز در حال برنامه ریزی 

است.

ارائه خدمات بانکی به نابینایان از طریق نرم 
افزار فام موسسه اعتباری ملل

در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی و رضایت مشتریان خدمات 
بانکی و پرداخت به نابینایان از طریق نرم افزار فام موسسه اعتباری ملل 

ارائه می گردد.
به گزارش روابط عمومی موسســه اعتباری ملل: براساس ابلاغیه بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران مبنی بر فراهم نمودن امکانات ارائه 
خدمات بانکی به نابینایان در بانکها و موسســات اعتباری،  موسســه 
اعتباری ملل در ســامانه فام به عنوان اولین نرم افزار تولید رمز پویای 
دارای استانداردهای دسترسی پذیری برای روشــندلان اقدام نموده 

است.
این گزارش می افزاید: نرم افزار فام امکان دسترســی پذیری نابینایان 
را پشــتیبانی  می نماید و با ورود در هر قسمت مراحل اقدامات از طریق 
صوت برای آنها بیان می شــود. نابینایان محترم می توانند بدون هیچ 
محدودیتی از تنها نرم افزار رمز پویا و پرداخت بر اساس استانداردهای 

جهانی استفاده نمایند .
گفتنی اســت: موسســه اعتباری ملل همچنین در ۱۰ شعبه خود در 
سراسر کشور نسبت به خدمات رسانی به روشندلان که مجهز به سامانه 

برجسته نگار و گویا می باشد اقدام نموده است
در این شعب دسترســی آسان به کلیه خدمات شــعبه ای با استفاده از 
دستگاه های گویا و برجسته نگار و نمایشگرهای بریل و با امنیت کامل 

برای نابینایان و کم بینایان ارائه می گردد.
شهدای کرج، گلستان کرمانشاه، شــریعتی اهواز، ۱۷ شهریور تبریز، 
شــیراز جنوبی تهران، میدان ســلماس تهران، امیر مازندرانی ساری، 
جمهوری کرمــان، مرکزی مشــهد، مــدرس بیرجند ده شــعبه ای 

می باشند که خدمات بانکی را به نابینایان ارائه می نمایند.
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واکاوی  وضعیت  تسهیلات  بالای 100 میلیارد تومان بانک ها

  وام دهی  بی ضابطه عامل رشد تورم 
و ناترازی بانکی

خریدار   بانــک مرکزی مهر امســال اطلاعات 
تســهیلات کلان بانک ها را به روز کرد، بررســی 
ایــن اطلاعــات نشــان می دهد ضــرورت دارد 
بانک مرکــزی ســازوکارهای نظــارت خود بر 
تســهیلات دهی بانک ها را افزایش دهد تا بتواند 
مانع افزایش ناترازی ناشــی از تســهیلات دهی 
بی ضابطه بانک ها و در نتیجه کنترل تورم شود. به 
گزارش فــارس بانک مرکزی از ابتدای امســال، 
موظف به انتشار اطلاعات تسهیلات کلان بانک ها 
به صورت فصلی شده است، از این رو بانک مرکزی 
تاکنون طی چندین مرحله اطلاعات تســهیلات 

کلان بانک ها را منتشر کرده است.
بانک مرکــزی مهــر امســال ۲ بــار اطلاعات 
تسهیلاتی بانک ها را به روزرســانی کرد،  گزارش 
موجود، بر اســاس اطلاعات به روز رسانی شده در 
تاریخ ۱۲ مهر است که  اطلاعات تسهیلات کلان 

۱۸ بانک  منتشر شد.
 این اطلاعات، بر اســاس مصوبه ی شورای پول  و 
اعتبار مبنی بر انتشــار اطلاعات تسهیلات کلان 
بالای ۱۰۰ میلیــارد تومان بــه ازای هر ذی نفع 
واحد صورت گرفته اســت؛ بدیــن معنی که اگر 
یک شــخص حقیقی یا حقوقی با همــه ی افراد 
ذیل مدیریــت خود به انــدازه ۹۹ میلیارد تومان 
تسهیلات از یک بانک گرفته باشند، اطلاعات آن 
افراد در این فهرســت منتشر نشــده است، با این 
وجود، در این مطلب ســعی می کنیم به بررسی 

این اطلاعات منتشر شده بپردازیم.
در ابتدا نگاهی به وضعیت تســهیلات پرداختی 
بانک هایی که اطلاعاتشان در حال حاضر منتشر 

شده است،  می  اندازیم.
طبق گزارش بانــک مرکزی، بیشــترین حجم 
تســهیلات بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان پرداختی 
را بانک اقتصاد نوین بــه ارزش ۱۴۱ هزار میلیارد 
تومان ثبت کرده اســت که در واقع، ۲۲.۳ درصد 
کل اطلاعاتی که منتشــر شــده مربوط به بانک 

اقتصاد نوین است.
بانک آینده با مقدار ۱۱۶.۴۵ هزار میلیارد تومان، 
در جایگاه دوم تسهیلات دهی است و سهم ۱۸.۴ 
درصدی از کل اطلاعات منتشرشــده را به خود 

اختصاص داده است.

جایگاه ســوم مربوط به بانک شــهر بــا مجموع 
تســهیلات به ارزش ۸۰ هــزار میلیــارد تومان 
اســت که ســهم ۱۲.۶ درصدی از کل اطلاعات 

منتشرشده را به خود اختصاص داده است.
رتبه چهارم نیز مربوط به بانک ملت با ۶۸.۱ هزار 
میلیارد تومان تســهیلات دهی و ســهم ۱۰.۸ از 

اطلاعات منتشر شده  است.
این چهار بانک در مجموع ســهم ۶۴ درصدی از 
کل اطلاعات منتشــر شــده را به خود اختصاص 

داده اند.

 تغییرات تسهیلات کلان بانک ها 
چگونه است؟

اکنون نگاهی بیاندازیم به تغییراتی که اطلاعات 
تســهیلات بانک ها داشته اســت، همانطور که 
اشــاره شــد  بانک مرکزی تا پیش از این و بنا بر 
تبصــره ۱۶ قانــون بودجــه ۱۴۰۱، چندین بار 
اطلاعات تســهیلات کلان بانک ها را منتشــر و 

به روزرسانی کرده بود.
 اغلب بانک ها نســبت بــه اطلاعــات قبلی و در 
این مدت ســه ماهه وقفه بین انتشــار اطلاعات 
تســهیلات بانک هــا، رشــد قابــل توجهی در 

تسهیلات دهی داشته اند.
برای مثال، بانــک اقتصاد نوین کــه در گزارش 
اخیر، ۱۴۱.۲ هزار میلیارد تومان از تســهیلات 
کلان بالای ۱۰۰ میلیارد تومان خود را منتشــر 
کرده است نسبت به اطلاعات قبلی خود که برابر 
با ۱۰۰.۰۸ هزار میلیارد تومــان بوده، ۴۱ درصد 

رشد داشته است.

 افزایش ۵3 درصدی تسهیلات بالای 100 
میلیارد تومان بانک آینده

همچنین بانک آینده، در گزارش قبلی که مربوط 
به عملکــرد بانک ها تا پایان اســفند ۱۴۰۰ بود، 
۷۶.۰۵ هزار میلیارد تومان از تســهیلات خود را 
منتشــر کرده بود که اکنون در گزارش اخیر که 
مربوط به پایان خرداد ماه ۱۴۰۱ است، ۱۱۶.۴۵ 
هزار میلیــارد تومان اطلاعات منتشــر کرده که 
حاکی از افزایش ۵۳ درصدی تسهیلات دهی آن 

است.

این در حالیســت که در صورت مالی حسابرسی 
نشده بانک آینده، سرمایه نظارتی آن تنها ۲ هزار 

میلیارد تومان بود.

 آیا بانک ها چارچوب آیین نامه ها را در 
تسهیلات دهی رعایت کرده اند؟

رشــد قابل توجهی که در تسهیلات دهی بانک ها 
صــورت گرفته باید مورد بررســی قــرار بگیرد. 
برخــی از بانک ها مثل بانک ایــران زمین، ملت و 
ایران-ونزوئــلا، بیــش از ۱۰۰ درصد رشــد در 
تســهیلات دهی داشــته اند. این در حالی است 
که ســرمایه نظارتی این بانک ها به ترتیب برابر با 
۲۱- هزار میلیارد تومان، ۴۰ هزار میلیارد تومان 
بوده و از ســرمایه نظارتی بانک ایران-ونزوئلا نیز 

اطلاعاتی در دسترس نیست.
مطابق آیین نامه تسهیلات و تعهدات کلان بانک 
مرکزی مصوب ســال ۱۳۹۲، بانک ها تا سقف ۸ 
برابر ســرمایه نظارتی امکان پرداخت تسهیلات 
دارند. در نتیجه بانکی مثل ایــران زمین با وجود 
ســرمایه نظارتی منفی با یک دید سخت گیرانه 
نباید تسهیلات دهی داشته باشد؛ هر چند که در 
حال حاضر بیشترین رشد در اعطای تسهیلات را 

در این بازه سه ماهه داشته است.
از میان ســایر بانک ها نیز برخــی از حد ۸ برابری 
مشخص شده بیشتر تسهیلات پرداخت کرده اند؛ 
برای مثال بانک های اقتصاد نویــن، خاورمیانه، 
آینده، دی، گردشگری، پست بانک، ایران زمین و 

شهر، اینگونه بودند. 

 ضابطه مندی بانک ها، کلید حل خلق 
نقدینگی بی ضابطه

همانطور که بیان شــد، به نظر می رســد بانک ها 
چندان مایل به رعایت آیین نامه ها و ضوابط بانک 
مرکزی  نیستند، این آیین نامه ها در واقع مشخص 
کننده توانایی و سلامت و در نتیجه ریسک پذیری 
بانک هاســت. بانک مرکزی باید ســازوکارهای 
نظارت خود بر تسهیلات دهی بانک ها را افزایش 
دهد تا بتواند مانــع از افزایش ناترازی ناشــی از 
تســهیلات دهی بی ضابطه بانک هــا و در نتیجه 

کنترل تورم شود.

خریدار  بر اساس بخشــنامه بانک مرکزی، اخذ 
سپرده به عنوان وثیقه از اسفند سال گذشته برای 
پرداخت تسهیلات ممنوع شده است و در صورتی 
که بانک، پرداخت وام را منوط به ســپرده گذاری 
کند، بایــد در قبال آن ســپرده ســود بدهد؛ در 

غیراینصورت با بانک متخلف برخورد می شود.
بانک مرکزی بخشــنامه ای به بانک ها ابلاغ کرده 
که در آن اخذ ســپرده به عنــوان وثیقه را ممنوع 
کرده اســت. البته، لازم بــه ذکر اســت که این 
موضوع پیش از ۲۳ اسفند ســال گذشته در نظام 
بانکی جریان داشــته و بانک ها سپرده را به عنوان 
وثیقه نقدی برای پرداخت تســهیلات مبنا قرار 
می دادند.اکنــون با ابلاغ بخشــنامه جدید بانک 
مرکزی، بانک نمی تواند سپرده را به عنوان بخشی 
از وثیقــه بلوکه کند و این ســوال برای کســانی 
که پیش از ایــن وام گرفته اند و بانک ســپرده را 
به عنوان وثیقه بلوکه کرده اســت، ایجاد شده که 
این بخشنامه عطف ماســبق می شود و می توانند 

سپرده بلوکه شده را از بانک بگیرند یا خیر؟
توضیح بانک مرکزی به ایسنا در این زمینه حاکی 
از آن است که اگر بانکی اعطای تسهیلات را طبق 
قرارداد، منوط به ســپرده گذاری متقاضی کرده 
باشد و تا زمان پرداخت کامل اقساط، این سپرده 
را بلوکه نگه دارد؛ تا پیش از بخشــنامه بیســت و 
سوم اسفند ماه ســال ۱۴۰۰ این رویه در بانک ها 
مرسوم بود که بعد از صدور این بخشنامه بانک ها 
موظف شــدند به این دسته از ســپرده گذاری ها 

همچون ســپرده های ســرمایه گذاری، ســود 
پرداخت کنند و بانک نمی تواند سپرده را به عنوان 
بخشی از وثیقه بلوکه کند.بنابراین، اگر در فرایند 
دریافــت وام از بانک ها، ســپرده را بلوکه کنند، 
در صورتی که به این ســپرده طبق توافق بانک و 
مشتری، سود پرداخت شود، موردی ندارد اما در 
شرایطی که بانک و مشــتری بر اساس قرارداد به 
توافق نرسیده باشند و مشتری سودی نیز در قبال 
سپرده و پول بلوکه شــده خود در بانک دریافت 

نکند، بانک مربوطه باید پول را برگرداند.
براین اســاس طبــق اعــلام بانک مرکــزی، با 
بانک هایی که بخشی از ســپرده را بدون پرداخت 
ســود، بلوکه می کنند و طبــق آن وام می دهند، 

برخورد می شود.از سوی دیگر، علیرضا قیطاسی 
- دبیر شــورای هماهنگی بانک هــای دولتی و 
نیمه دولتی - در گفت وگو با ایســنا، توضیحاتی 
در این رابطــه ارائه کــرد و گفت: اخذ ســپرده 
نقدی به عنوان وثیقه از ۲۳ اســفند سال گذشته 
ممنوع شــده و در بانک هــا نیز ایــن موضوع در 
حال اجراســت.به گفته وی، اگر فــردی پیش از 
۲۳ اسفند ماه سال گذشــته سپرده خود را وثیقه 
نقدی کرده باشد، نمی تواند آن سپرده را آزاد کند 
بلکه تا زمانی کــه تمام اقســاط آن وام پرداخت 
شود، مبلغ مربوطه در بانک وثیقه است و مشتری 
باید وثیقه دیگری بدهد و تعویــض وثیقه کند تا 

بتواند آن پول را برداشت کند.

شعبهبانک

قابل توجه وام گیرندگان

سپرده بلوکه شده برای دریافت وام را می توان از بانک پس گرفت؟


